
ایجاد  در  نهادها  برخی  موازی کاری  از  انتقاد  با  قم  استان  اسلامی  تبلیغات  مدیرکل  ایمان: 
تشکل های دینی گفت: بر اساس سیاست های ابلاغی از سوی مقام معظم رهبری، سازمان تبلیغات 

اسلامی تنها نهادی است که برای ساماندهی تشکل های مذهبی ماموریت دارد.
به گزارش روابط عمومی اداره کل تبلیغات اسلامی استان قم، حجت الاسلام والمسلمین عباس اسکندری 
در همایش معرفی کاندیداهای سومین دوره انتخابات کانون مداحان و شاعران آئینی، هدف از برگزاری این 
انتخابات را ساماندهی تشکل دینی مرتبط با مداحان اهل بیت و شاعران آئینی بیان کرد که در دو دوره گذشته 

دستاوردهای خوبی داشته است.
وی ساماندهی تشکل های مذهبی را یکی از ماموریت های سازمان تبلیغات اسلامی بر اساس سیاست های 
ابلاغی از سوی مقام معظم رهبری ذکر کرد و با انتقاد از موازی کاری برخی نهادها در ایجاد تشکل های مذهبی 
گفت: اگر ماموریتی از سوی نهادهای حاکمیتی به دستگاهی واگذار می شود، نهادهای دیگر اجازه دهند این 

ماموریت انجام شود.
سازمان  می شود  موجب  نهادها  برخی  موازی کاری  کرد:  تاکید  قم  استان  اسلامی  تبلیغات  مدیرکل 
تبلیغات اسلامی نتواند به ماموریتی که از سوی مرکزیت و حاکمیت نظام برعهده گرفته بپردازند. نهادهایی 
که کارهای موازی می کنند هم نمی توانند پاسخگوی تشکل های مذهبی و رسالتی که از ساماندهی این 

تشکل هاست باشند.
حجت الاسلام اسکندری اضافه کرد: ضمن احترام به همه کسانی که برای هیئات مذهبی و مداحان اهل 
بیت و شاعران آئینی دلسوزی می کنند، از آنها انتظار داریم به ما اجازه دهند ماموریت خود را انجام دهیم و 
مانع تراشی نکنند. وی در بخش دیگرای از سخنان خود بر لزوم ارتقای سطح علمی و آموزشی مداحان و شاعران 
آئینی تاکید کرد و افزود: شان اهل بیت عصمت و طهارت و مخاطبان اقتضا می کند هر کسی که بخواهد پشت 

تریبون محافل دینی قرار بگیرد باید از منزلت علمی و اخلاقی لازم برخوردار باشد.

مدیرکل تبلیغات اسلامی استان قم مطرح کرد:

انتقاد از موازی کاری برخی نهادها در ایجاد تشکل های مذهبی

گفت و گو با استاد عباس فرساد شاعر بنیانگذار شعر فوکلور با گویش قمی:

گویش محلی قمی باید حفظ شود
استاد عباس فرساد متولد سال 1323 قم است. او تمام مقاطع تحصیلی 
را در قم گذرانده و دارای مدرک لیسانس از دانشرای عالی تهران در رشته 

زیست شناسی می باشد. 
او در دبیرستان های تهران مانند هدف و خوارزمی و اکثر دبیرستان های 

قم تدریس نموده است. 
وی شعر گفتن را از دوره دبیرستان آغاز کرده و تا به امروز همچنان با 
قوت ادامه داده است. وی در صدا و سیمای مرکز قم و روزنامه ایمان فعالیت 

رسانه ای خود را انجام داده است و سالیان زیادی است که با روزنامه ایمان 
در زمینه شعر طنز با گویش قمی همکاری دارد. 

از وی در جشنواره مختلف ملی و استانی دعوت و تجلیل به عمل آمده 
است که از آن جمله می توان به جشنواره سوهان روح و مطبوعات اشاره 

کرد. 
با این شاعر طنز پرداز انجام داده ایم که در ادامه  گفت و گویی را 
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استاندار قم: 

انتخابات آینده مجلس 
نفس گیر خواهد بود

آغاز امامت حضرت مهدی )عج( را تبریک می گوئیم.

ایمان: استاندار قم گفت: انتخابات آینده شورای اسلامی یکی از نفس گیر ترین انتخابات جمهوری اسلامی خواهد بود. 
حجت الاسلام والمسلمین 'محمد صادق صالحی منش' روز چهارشنبه در اجلاس سراسری مشاوران امور روحانیت استانداران کشور افزود: 
در این بین استانداران کشور باید به مشورت های مشاوران امور روحانیت در زمینه مباحث مربوط به گروه ها، کاندیداها و تجمعات اعتماد کامل 
داشته باشند.وی تاکید کرد: نقش دولت در انتخابات بسیار حیاتی است و امیدواریم در مجلسی که در آینده تشکیل می شود شاهد همراهی 
کامل با دولت و نظام باشیم.صالحی منش گفت: یکی از زیبایی های نظام اسلامی که تحت رهبری امام راحل و رهبر معظم انقلاب شکل گرفته 
و ادامه یافته ، اداره یکسان حکومت با همه قومیت ها درکل کشور است و دلیل آن نقش مردم در انتخابات ها و حضور در عرصه های مختلف 
است.وی دربخش دیگری از سخنان خود ، گفت: مشاوران امور روحانیت استانداران باید در ارتقای فرهنگی جامعه تلاش مضاعفی را به خرج 

دهند،آنان باید در ارتقای جایگاه فرهنگی روحانیت نیز همت خود را به کار بندند....

مدیرکل پدافند غیر عامل استان قم : 

قرنطینه شبانه روزي  
درمجتمع دامشهر ایجاد شود 

رئیس سازمان صنعت، معدن وتجارت استان اعلام کرد :

صنعت چوب ؛ رتبه دوم اشتغالزایی درقم

آیت الله جوادی آملی:

اتکا به فروش نفت، عامل ورشکستگی است

در جلسه هیات نمایندگان اتاق بازرگانی قم تاکید شد :

تنها راه نجات از رکود 
توسعه روابط تجاری است

2

2

2

2

82

پیشرفت 85 درصدی مدرن ترین 
تصفیه خانه فاضلاب ایران

8

مدیر عامل شرکت آب و فاضلاب استان قم خبر داد:

وزارت صنعت، معدن و تجارت
سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم

کمیسیون نظارت

11 دیماه 
سالروز تصویب قانون تشکیل 

شرکت های آب و فاضلاب در مجلس شورای اسلامی 
 گرامی باد. 

در اجرای ماده 11 آئین نامه اجرائی انتخابات هیئت مدیره اتحادیه های صنفی
بدینوسیله از کلیه اعضاء دارای پروانه کسب دعوت بعمل می آید تا در

با در دست داشتن

جهت انتخاب 5 نفر از بین کاندیداهای عضویت در
هیئت مدیره و 1 نفر از بین کاندیداهای بازرس آن اتحادیه حضور یابند.

محل برگزاری انتخابات

روز سه شنبه مورخ 93/10/16 از ساعت 9 الی 12

بلوار 15 خرداد ، جنب سازمان حج و زیارت، مجتمع اداری اصناف

حضور شما برادر عزیز در پای صندوق انتخابات اتحادیه 
و رای به کاندیداهای مورد نظر در تاریخ مشخص شده نشانگر رشد شخصیت و 

احساس مسئولیت در سرنوشت صنفی شما می باشد. 

اصل پروانه کسب و یا کارت عضویت

هیات اجرائی برگزاری انتخابات اتحادیه های صنفی شهر قم

آگهی شرکت در انتخابات اتحادیه صنف سیم پیچ های قم

ضمنا بر اساس تبصره ماده 13 آئین نامه اجرائی
اعطای وکالت و یا نمایندگی جهت دادن رای ممنوع است.

1 - آقای داود ابراهیمی نیک
2 - آقای عباس آزاد میوه

3 - آقای علی بناها
4 - آقای حسن حیدری

1- آقای مهدی چکشی
2 - آقای جواد حیدری

3 - آققای محمد مهدی غفاری راد
4 - آقای سید محمد هدائی

5 - آقای محمد رضا سهرابی زاده
6 - آقای رضا قاسمی

7 - آقای احمد علی کریمیان
8 - آقای محسن کیهان

9 - آقای علی اصغر محمدیان

اسامی داوطلبین بازرس اسامی داوطلبین عضویت در هیات مدیره

روابط عمومی و آموزش همگانی شرکت آب و فاضلاب استان قم
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ایمان: مرجع تقلید شیعیان گفت: 
اداره کشور با فروش نفت و گاز، کشور 

را به ورشکستگی می کشاند. 
به گزارش مهر، آیت الله  عبدالله جوادی 
دیدار  در  چهارشنبه  بعدازظهر  آملی 
حسینعلی امیری قائم مقام وزیر کشور و 
همچنین مشاوران امور روحانیت استانداران 
سراسر کشور با بیان روایتی از امام حسن 
عسکری علیه السلام اظهار کرد: سفرکردن، 
ره توشه و مرکب می خواهد که قرآن کریم 
پرهیزکاری را ره توشه می خواند و مرکب 
هم به بیان امام حسن عسکری)ع( نماز شب 
است. این مرجع تقلید اضافه کرد: کسی 
روز به فکر مردم است که سحر برخیزد و 
۴۰ مومن را در نماز یاد کند. آن دینی که 
می گوید سحر برخیز و ۴۰ مومن را یاد کن، 
روز هم این را می گوید که مردم را دریاب. 
وی مسئولیت وزارت کشور را مهم دانست و 
اظهار کرد: اداره جامعه به بخش هایی وابسته 
است که مردم احساس امنیت و آسایش و 
آزادی بکنند و اگر خدای ناکرده مشکلی به 
گروهی تحمیل شود تحمل آن آسان نیست. 
آیت الله جوادی آملی تاکید کرد: هر جا که 
گرهی وجود دارد روحانیت باید آن را به 
مسئولان منتقل کنند تا نسبت به رفع آن 
اقدام شود و هیچ کسی در مسائل امنیتی 
و سیاسی در مملکت مشکلی نداشته باشد.

اقتصاد مقاومتی
 بهترین راه استقلال سیاسی

این مرجع تقلید بهترین راه برای استقلال 
سیاسی مملکت را توجه به اقتصاد مقاومتی 
دانست و تاکید کرد: اقتصاد مقاومتی پشتوانه 
خوبی برای سیاست و وزارت کشور است. 

جامعه ای که مشکل مالی ندارد و استقلال 
سیاسی آن محفوظ است می تواند یار و یاور 
نظام باشد. وی ادامه داد: معنای اقتصادی 
مقاومتی این نیست که با واردکردن کالا 
ملت می خواهد  این  کرد.  را حل  مشکل 
روی پای خودش بایستد. با واردکردن کالا 
از راه قاچاق یا غیر قاچاق، مقاومت حاصل 
افزود: آن  استاد برجسته حوزه  نمی شود. 
که خیال می کند درآمد نفت قابل بهره 
برداری است، متوجه نیست نفت فروشی و 
گازفروشی درآمد نیست. با نفت فروشی و 
گازفروشی کشور را اداره کردن، اولین روز 
آملی  جوادی  آیت الله  است.  ورشکستگی 
تاکید کرد: تا روشن نشود نفت و گاز سرمایه 
است و درآمد نیست و با فروش نفت و گاز 
نمی شود کشور را اداره کرد، مقاومت حاصل 

نمی شود.
کمبود مدیریت داریم

وی با اشاره به ظرفیت های زیادی که در 
کشور وجود دارد اظهار کرد: آنچه در کشور 

کمبود داریم، مدیریت است. به گفته این 
استاد برجسته حوزه علمیه، وزارت کشور 
گرچه مسئول مستقیم اقتصاد نیست اما 
سهم تعیین کننده ای در اقتصاد مقاومتی 
دارد. این مرجع تقلید تاکید کرد: مردم به 
احترام این جامعه به ما احترام کردند و ما هم 
به احترام اینکه نام مبارک امام علی)ع( و ائمه 
دیگر را بیان کردیم به ما احترام می کنند. 
آیت الله جوادی آملی با بیان اینکه هر چه 
نظام سرفرازتر و مقتدرتر باشد ما سرافرازتر 
خواهیم بود، بر لزوم رونق بخشی به تولید 
تاکید کرد و افزود: مسائل مربوط به انرژی 
هسته ای و تحریم ها کار فنی است ولی تولید 
علف که کود و سم نمی خواهد، مدیریت 

می خواهد.
در میدان مین محفوظ هستیم

مین  میدان  در  ما  اینکه  بیان  با  وی 
محفوظ هستیم، اظهار کرد: شرق کشور 
که طالبان به پاکستان و افغانستان امان 
نمی دهد، غرب کشور هم داعش به کسی 

شیوخ  هم  جنوب  در  نمی دهد،  مهلت 
بی عقل تمام کشورهای یک وجبی را پایگاه 
نظامی آمریکا کردند، در شمال کشور هم 
پیمان امنیتی امضا کردند. مفسر بزرگ قرآن 
کریم تاکید کرد: حالا که به برکت خون 
همه  دارد  وجود  کشور  در  امنیت  شهدا، 
ما مسئول هستیم، این طور نیست که درِ 

بهشت را به راحتی برای ما باز کنند.
در  تکفیری که  به خطر  اشاره  با  وی 
کشورهای اسلامی وجود دارد اظهار کرد: 
کسی از داعش درنده تر نیست، ولی باید 
بدانیم چه چیزی باعث می شود یک جوانی 
به  زندگی می کند  اسلامی  در کشور  که 

داعش بپیوندند. 
به اعتقاد آیت الله جوادی آملی هر جا 
تعصب جاهلی و قدرت کاذب وجود داشته 

باشد، عده ای دست به شمشیر می برند.
نهاد روحانیت 

هیچ وابستگی به دولت ندارد
قائم مقام وزیر کشور نیز در این دیدار 
تاکید کرد که نهاد روحانیت به عنوان یکی 
از نهادهای مستقل هیچ گونه وابستگی به 

دولت ندارد. 
حسینعلی امیری با بیان اینکه وزارت 
کشور سعی می کند درک درستی از جایگاه 
ویژه روحانیت داشته باشد اظهار کرد: نهاد 
روحانیت در جامعه ما به عنوان یک سرمایه 
اجتماعی تاثیرگذاری زیادی دارد، به ویژه 
اینکه نهاد روحانیت هیچ وابستگی به دولت 
ندارند و یک نهاد مستقل است. وی تاکید 
کرد: همین استقلال نهاد روحانیت باعث 
واقع  و  تحلیل درست  نهاد  این  که  شده 

بینانه ای از مسائل کشور داشته باشند.

آیت الله جوادی آملی:

اتکا به فروش نفت و گاز عامل ورشکستگی است

انتخابات  گفت:  قم  استاندار  ایمان: 
آینده شورای اسلامی یکی از نفس گیر 
ترین انتخابات جمهوری اسلامی خواهد 

بود. 
حجت الاسلام والمسلمین 'محمد صادق 
اجلاس  در  چهارشنبه  روز  منش'  صالحی 
سراسری مشاوران امور روحانیت استانداران 
استانداران کشور  بین  این  افزود: در  کشور 
باید به مشورت های مشاوران امور روحانیت 
در زمینه مباحث مربوط به گروه ها، کاندیداها 
باشند.وی  داشته  کامل  اعتماد  تجمعات  و 
تاکید کرد: نقش دولت در انتخابات بسیار 
حیاتی است و امیدواریم در مجلسی که در 
آینده تشکیل می شود شاهد همراهی کامل 

با دولت و نظام باشیم.صالحی منش گفت: یکی از زیبایی 
های نظام اسلامی که تحت رهبری امام راحل و رهبر معظم 
انقلاب شکل گرفته و ادامه یافته ، اداره یکسان حکومت با 
همه قومیت ها درکل کشور است و دلیل آن نقش مردم 
در انتخابات ها و حضور در عرصه های مختلف است.وی 
امور  مشاوران  گفت:   ، خود  سخنان  از  دیگری  دربخش 
روحانیت استانداران باید در ارتقای فرهنگی جامعه تلاش 
مضاعفی را به خرج دهند،آنان باید در ارتقای جایگاه فرهنگی 
روحانیت نیز همت خود را به کار بندند.وی ادامه داد: مشاوران 
امور روحانیت وظیفه ای خطیر برعهده دارند زیرا که حکومت 
منتسب به روحانیت است و افتخار بسیاری از مسوولان آن 

است که وابسته به روحانیت می باشند.استاندار قم دربخش 
دیگری از سخنان خود گفت: وزیر کشور فردی شایسته و 
پرتوان است که با ابتکار خود، دفتر مشاور امور روحانیت در 
وزارت کشور را ایجاد و برای هر استان مشاور روحانی تعریف 

شده است. 
داریم  زیادی  فرهنگی  مشکلات  داشت:  اظهار  وی 
امور  این زمینه مشاوران  استاندار در  یاری بخش هر  و 
روحانیت هستند تا مشکلات موجود مرتفع شود.وی گفت: 
تفاهم، همدلی و ایجاد اتحاد بین تشکیلات فرهنگی هر 
استان نیز دیگر وظیفه هر یک از مشاوران امور روحانیت 
استانداران کشور است ، کار آنان باید مکمل فعالیت های 

سایر دستگاه های فرهنگی باشد.

آسیب های اجتماعی کشور باید 
کاهش پیدا کند

استاندار قم همچنین بعد از ظهر دیروز 
و  نگهداری  درمان،  مراکز  افتتاح  مراسم  در 
گفت:  قم  استان  معتادین  آسیب  کاهش 
آسیب های اجتماعی کشور باید کاهش پیدا 
کند. صالحی منش با اشاره به اینکه استان قم 
عزم جدی در ترک معتادان استان دارد اظهار 
کرد: مسئله مواد مخدر برای کشور یک امر 
مهم و ویژه است. وی افزود: از آنجایی که کشور 
دارای عزم و اراده ملی است استان قم در تلاش 
است که اعتیاد را ریشه کن کند و در این راستا 
مسئولان تلاش های بسیاری را انجام می دهند.

استاندار قم با اشاره به اینکه معاون سیاسی 
و امنیتی استاندار قم تلاش های بسیاری را برای تاسیس  
کمپ های ترک اعتیاد استان داشته است گفت: در این راستا 
شهرداری قم، سپاه پاسداران استان قم، سازمان بهزیستی، 
علوم پزشکی و سایر دستگاه ها برای ریشه کن شدن اعتیاد 
در استان در حال تلاش هستند. صالحی منش تصریح کرد: 
امیدواریم استان قم محور و الگوی سایر استان ها باشد تا 
روزی شاهد ریشه کن شدن اعتیاد و مواد مخدر در کشور 
باشیم. وی با اشاره به اینکه تلاش مسئولان سبب تاسیس 
کمپ های اعتیاد شده است، گفت: امیدواریم روزی با تلاش 
مدیران و مردم قم شاهد کاهش آسیب های اجتماعی در 

کشور و استان قم باشیم. 

وتجارت  معدن  صنعت،  سازمان  :رئیس  ایمان   
استان قم گفت:بعد از فرش  با اشتغال زایی 40 هزار 
نفر ،صنعت چوب و مبلمان  قم رتبه دوم با اشتغالزایی 

را با 20 هزار نفر راداراست.
احمد ذاکری روزگذشته در افتتاح واحد صنعتی داد تولید 
کننده صندلی های چوبی به روش صنعتی  اظهارداشت: 
۴۰۰ واحد صنفی و 7۴ واحد صنعتی و 3۰ درصد تولید 
مبل کشور در قم است. ذاکری  میزان سرمایه گذاری شرکت 
صنعتی داد 3۰ میلیارد ریال اعلام کرد افزود :  این شرکت 

بدون استفاده از تسهیلات بانکی با تلاش های مدیران خود 
و با جذب نیروهای معرفی شده از سوی اداره کل زندان 
های استان راه اندازی شده است که جای تقدیر وتشکر 
داردوی همچنین از ورود هیئت تجاری افغانستان خبرداد 
گفت  :اولین برنامه آنها  در روزپنجشنبه بازدید از نمایشگاه  

چوب و مبلمان  است. 
باید از خام فروشی  محصولات در قم جلوگیری شود

معاون برنامه ریزی استاندارقم نیز در این مراسم  امر 
آموزش را در تحقق اهداف و توسعه کشور ضروری دانست.

 مهندس حسن رضوی افزود :باید صنعت چوب را از 
حالت سنتی با استفاده از تکنولوژی های روز دنیا و ظرفیت  
های بالایی که در ایران و مخصوصا در قم می باشد به 
صنعتی تبدیل کرده تا باعث افزایش تولید و بالا بردن 

کیفیت بشویم.
وی ادامه داد: باید از خام فروشی  محصولات در قم 
جلوگیری بشود و با آموزش و کار های دانش بنیان صنعت 
مکمل را به آنها اضافه کنیم تا محصولی با برندی بزرگ و قابل 

ارائه به بازارو حتی بازار جهانی ارائه شود.

ایمان: جلسه هیات نمایندگان اتاق 
هیات  اعضای  حضور  با  قم  بازرگانی 
نمایندگان ، روسای تشکل ها ی بخش 
از  ونمایندگان بخش دولتی  خصوصی 
،معدن و  استانداری و سازمان صنعت 

تجارت استان قم تشکیل شد .
مدیر کل دفتر هماهنگی امور اقتصادی 
استانداری قم در این نشست با اشاره به پاره 
بازرگانی  و  صنعت  بخش  مشکلات  از  ای 
استان قم اظهارداشت : شورای گفتگو دولت 
و بخش خصوصی با توجه به جایگاه قانونی 
که دارد محل مناسبی برای طرح مشکلات 
و پیگیری قانونی مشکلات است .مجید آوری 
فرد افزود: ما باید به دنبال تاسیس شرکت 

هایی باشیم که مدیریت صادرات را برعهده بگیرند و پس از پروسه تولید این شرکتها عهده دار 
بازاریابی برای محصولات باشند.وی در خصوص مشکلات مربوط به مالیات و سایر مشکلات 
پیش روی تولید افزود: ما در حال حاضر با دو نوع مشکلات  روبرو هستیم . مشکلات موردی 
و مشکلات اساسی که درمرحله نخست می بایست به دور از روزمرگی مشکلات موردی را 
حل کنیم و در آینده با برنامه ریزی به دنبال حل مشکلات اساسی باشیم . معاون بازرگانی 
خارجی سازمان صنعت ،معدن و تجارت استان نیز در این نشست در خصوص مشکلات تولید 
اظهارداشت :در حال حاضربیش از 8۰ درصد صادرات کشور مربوط به 5 الی ۴ کشورازقبیل 
عراق ، افغانستان ، پاکستان ، ترکیه ، ازبکستان و تاجیکستان است .فرهادی با بیان اینکه ما باید 
به دنبال تنوع کالا صادراتی برای گذر از مشکلات توسعه صادرات باشیم افزود: در حال حاضر 
می بایست وضعیت موجود را ارتقاء دهیم و بازارهای مختلف را رصد کرده و به این ترتیب 
بازارهای هدف صادراتی را توسعه دهیم .وی ادامه داد : سهل الوصول  ترین راه که بیشترین 
قدرت اجرایی را هم دارد ، اعزام و پذیرش هیات تجاری است . فرهادی تاکید کرد: در درجه 

نخست می بایست تحلیل صادراتی درستی از 
تولیدات استان و نیازکشورهای هدف صادراتی 
برنامه  با  و  براساس ساختار  و  گیرد  صورت 
ریزی اقدام به اعزام و پذیرش هیات تجاری 
نمود.وی تصریح کرد: خوشبختانه  استان هم  
اهمیت ویژه ای برای مبحث توسعه صادرات 
قم  قائل است و حتی در شورای  برنامه ریزی 
استان، کمیته  مستقلی به نام توسعه صادرات 
تشکیل شده است . رئیس اتاق بازرگانی قم نیز 
در این نشست ضمن ارائه گزارشی از کارگروه 
اقتصادی اظهارداشت : در حال حاضر واحدهای 
تولیدی استان در وضعیت خوبی بسرنمی برند 
و تعدادی از این وحدها تعطیل و یا در حالت 
نیمه فعال    می باشند . ابوالفضل خاکی افزود: 
معوقه بانکی ، بحث تحریم ، مسائله گشایش یوزانس و فاینانس بانکها در کشورهای طرف 
صادراتی از مهم ترین مشکلات بحث توسعه صادرات است .وی همچنین به بحث حمایت از 
سازمان توسعه تجارت اشاره کرد و افزود: سازمان توسعه تجارت در صورت تخصیص بودجه 
مناسب به استان قم نقش بسیار تاثیرگذاری در توسعه صادرات و اعزام وپذیرش هیات های 
تجاری خواهد داشت .رئیس اتاق بازرگانی قم همچنین از تشکیل یک کمیته برای رفع 
مشکلات بخش صنعت و بازرگانی خبرداد  و افزود: مقرر شده است که در جلسات نصف زمان  
اختصاص به طرح مشکلات و نصف زمان صرف تصمیم گیری شود . خاطرنشان می شود 
در این کمیته یک عضو از اتاق بازرگانی ، خانه صنعت ، استانداری ، سازمان صنعت ،معدن و 
تجارت و انجمن مدیران و اداره کل دارایی حضوردارند.در ادامه این نشست روسای تشکلهای 
اقتصادی استان در خصوص مشکلات مربوط به مالیات ، قیمت بالای تمام شده محصولات ، 
تعرفه صادرات به بحث و گفتگو پرداختند. در این جلسه ضمن اشاره به وضعیت رکود حاکم 

در تولید راهکارهای افزایش تولید و صادرات مورد بررسی قرار گرفت .

ایمان: رییس دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: کارها را بایدبا عزم و اراده 
جهادگونه و فراتر از وظایف پیش برد.

دکتر ابوافضل ایرانی خواه روزگذشته در سیزدهمین جشنواره پژوهشی دانشگاه علوم 
پزشکی قم در این مراسم ضمن اشاره به دستاوردهای پژوهشی محققان و پیشرفت های 
علمی کشور گفت: امروزه کشور ما از نظر علمی از جایگاه خوبی برخوردار است که البته جا 
دارد برای ارتقای این جایگاه، تلاش بیشتری صورت گیرد. وی با اشاره به پتانسیل و ظرفیت 
موجود علمی و پژوهشی در دانشگاه علوم پزشکی قم بیان داشت: این دانشگاه توانسته با 
تلاش و همت مسئولان، اعضای هیأت علمی و دانشجویان گام های مثبتی در مسیر رشد 
علمی بردارد و حتی این پتانسیل را دارد که محقق برجسته کشوری و جهانی داشته باشد.

ایرانی خواه تصریح کرد: خوشبختانه وزرات بهداشت و دکتر ملک زاده معاون پژوهشی 
وزارت، عنایت ویژه ای نسبت به قم دارند که البته با توجه به ظرفیت ها و بسترهای مناسبی 
که در این شهر وجود دارد این عنایت توأم با انتظار است. وی  با اشاره به تدوین سند 
راهبردی دانشگاه در بخش های مختلف و حرکت در جهت محقق شدن اهداف آن یادآور 
شد: با توجه به اینکه این سند بر اساس منطق و خردورزی تدوین شده است امیدوارم در 
چند سال آینده شاخص های دانشگاه در بخش های مختلف از جمله شاخص های پژوهشی 

از رشد خوبی برخورداد باشند. رییس دانشگاه علوم پزشکی قم ضمن تشکر از نظرات 
ارزشمند اساتید و محققان دانشگاه در جهت اصلاح بهبود فرآیندها افزود: قبول دارم که 
مشکلات زیرساختی و محدودیت هایی وجود دارد اما لازم است با یک عزم و اراده جهادگونه 
و فراتر از وظایف محوله، کارها را پیش برد.   دکتر ایرانی خواه، اساتید و پزشکان برجسته و 
فرهیخته را از ظرفیت های ارزشمند دانشگاه دانست و گفت: لازم است از تمامی ظرفیت ها 
و قابلیت ها در جهت برطرف کردن مشکلات جامعه استفاده کرد، به نحوی که هر تحقیق، 
پاسخی برای یک مسأله و مشکل باشد. وی بر انجام تحقیقات بزرگ، راهبردی و کشوری 
تاکید کرد و ابراز داشت: برای دست یابی به اهداف بلند توسعه در کشور باید زمینه های 
خروج تحقیقات از مراکز علمی و وارد کردن آن به بخش صنعتی را تسهیل کرد. در ادامه 
دکتر ثقفی معاون پژوهشی و فناوری دانشگاه، از تحقیق به عنوان زیر بنای پیشرفت بشر 
یاد کرد و افزود: بشر ذاتاً به دبنال کشف حقایق و پژوهش است و محققان علوم پزشکی هم 
در جهت رفع مشکلات هم نوعان خود، از این قاعده مستثنا نیستند. وی در ادامه با اشاره 
به آموزه های اسلامی بر حقیقت جویی و کسب آگاهی گفت: مقام معظم رهبری نیز رفع 
مشکلات کشور را در گرو پژوهش و تلاش می داند و با توجه به اهمیتی که علوم پزشکی در 

جوامع بشری دارد تحقیقات در این زمینه بسیار ارزشمند و راه گشا خواهد بود. 

استاندار قم: 

انتخابات آینده مجلس نفس گیر خواهد بود 

رئیس سازمان صنعت، معدن وتجارت استان اعلام کرد :

صنعت چوب ؛ رتبه دوم اشتغالزایی درقم

اخبار  سرمقاله

اخبار

مدیرکل تبلیغات اسلامی استان قم مطرح کرد:

انتقاد از موازی کاری برخی نهادها 
در ایجاد تشکل های مذهبی

ایمان: مدیرکل تبلیغات اسلامی استان قم با انتقاد از موازی کاری برخی نهادها 
در ایجاد تشکل های دینی گفت: بر اساس سیاست های ابلاغی از سوی مقام 
معظم رهبری، سازمان تبلیغات اسلامی تنها نهادی است که برای ساماندهی 

تشکل های مذهبی ماموریت دارد.
به گزارش روابط عمومی اداره کل تبلیغات اسلامی استان قم، حجت الاسلام والمسلمین 
عباس اسکندری در همایش معرفی کاندیداهای سومین دوره انتخابات کانون مداحان و 
شاعران آئینی، هدف از برگزاری این انتخابات را ساماندهی تشکل دینی مرتبط با مداحان 
اهل بیت و شاعران آئینی بیان کرد که در دو دوره گذشته دستاوردهای خوبی داشته است.

وی ساماندهی تشکل های مذهبی را یکی از ماموریت های سازمان تبلیغات اسلامی بر 
اساس سیاست های ابلاغی از سوی مقام معظم رهبری ذکر کرد و با انتقاد از موازی کاری 
برخی نهادها در ایجاد تشکل های مذهبی گفت: اگر ماموریتی از سوی نهادهای حاکمیتی 

به دستگاهی واگذار می شود، نهادهای دیگر اجازه دهند این ماموریت انجام شود.
مدیرکل تبلیغات اسلامی استان قم تاکید کرد: موازی کاری برخی نهادها موجب 
می شود سازمان تبلیغات اسلامی نتواند به ماموریتی که از سوی مرکزیت و حاکمیت نظام 
برعهده گرفته بپردازند. نهادهایی که کارهای موازی می کنند هم نمی توانند پاسخگوی 

تشکل های مذهبی و رسالتی که از ساماندهی این تشکل هاست باشند.
حجت الاسلام اسکندری اضافه کرد: ضمن احترام به همه کسانی که برای هیئات 
مذهبی و مداحان اهل بیت و شاعران آئینی دلسوزی می کنند، از آنها انتظار داریم به 
ما اجازه دهند ماموریت خود را انجام دهیم و مانع تراشی نکنند. وی در بخش دیگرای از 
سخنان خود بر لزوم ارتقای سطح علمی و آموزشی مداحان و شاعران آئینی تاکید کرد 
و افزود: شان اهل بیت عصمت و طهارت و مخاطبان اقتضا می کند هر کسی که بخواهد 

پشت تریبون محافل دینی قرار بگیرد باید از منزلت علمی و اخلاقی لازم برخوردار باشد.
مدیرکل تبلیغات اسلامی استان قم گفت: شرط اول شکل گیری مجمعی که می خواهد 
منسوب به اهل بیت باشد، عامل بودن به فرمایشات اهل بیت و پایبندبودن به ارزش های 
اسلامی و الهی است. وی اظهار کرد: با وجود اینکه تعدادی از دلسوزان با انگیزه های الهی 
و بدون چشمداشت مالی برای نشر حقایق اهل بیت عضو کانون مداحان و شاعران آئینی 
شده اند و در دو دوره گذشته، دستاوردهای خوبی برای مداحان و شاعران آئینی داشته 
است ولی تا رسیدن به وضع مطلوب که در شان اهل بیت عصمت و طهارت باشد و مورد 
مطالبه مقام معظم رهبری است فاصله زیادی داریم. مدیرکل تبلیغات اسلامی استان قم 
اضافه کرد: کانون مداحان و شاعران آئینی باید از عقلانیت بالایی برخوردار باشد تا همان 
گونه که فضائل اهل بیت را در قالب اشعار پرمحتوای شاعران و حنجره های قدسی مداحان 

عرضه می کنیم، آثارش را در رفتار مردم مشاهده کنیم.

حجت الاسلام آتش زر: 

برخي در میدان مطهري
 رایگان صاحب مغازه شده اند

ایمان: عضو شوراي اسلامي شهر قم به در اختیار قرار گرفتن غیر قانوني 
برخي مغازه ها در میدان شهید مطهري اشاره کرد و گفت: برخي در میدان شهید 

مطهري کاملا رایگان و بدون هزینه صاحب مغازه شده اند.
حجت الاسلام و المسلمین سید محمد آتش زر اظهار داشت: میدان شهید مطهري به 
عنوان میدان اصلي شهر اصلا در شأن قم نیست و باید فکر اساسي و ریشه اي براي بهبود 
وضعیت این منطقه صورت گیرد. وي به برگزاري جلسات متعدد با آستانه مقدسه حضرت 
معصومه)س( به عنوان مالک مغازه ها و میدان میوه و تره بار  اشاره کرد و افزود: در زمان 
تولیت فعلي و قبلي بارها با آستانه مقدسه جلساتي برگزار شد که در آخرین جلسه تصمیم 
گرفته شد حدود 3۰۰ مغازه میدان بزرگ امام خمیني)ره( به منظور  انتقال مغازه ها در 
اختیار آستانه قرار گیرد و آنها نیز در قبال آن مغازه ها و گاراژها را آزاد سازي و در اختیار 
شهرداري قرار دهند. عضو شوراي اسلامي شهر  قم در ادامه تصریح کرد: متاسفانه برخي 
افراد در میدان شهید مطهري بدون هیچ هزینه و کاملا رایگان صاحب مغازه شده اند که 
آستانه مقداري اکراه در ورود به قضیه خلع ید این افراد دارد و  همین موضوع مشکلاتي را 
ایجاد کرده است. وي به مظلوم نمایي برخي مغازه داران میدان شهید مطهري اشاره کرد و 
گفت: ما براي بهبود وضعیت طرح میدان مطهري حتي سرمایه گذار نیز انتخاب کردیم که 

به علت عدم ورود مراجع قانوني در تملک مغازه ها این کار به سرانجام نرسید.
آتش زر  نظر مسئولان استان اعم از استاندار، شهردار، شوراي اسلامي شهر و از همه 
مهم تر مردم را در اجرایي شدن این طرح مساعد دانست و از مدیران اجرایي آستانه خواست 

در این زمینه اهتمام بیشتري داشته باشند. 

سخنگوي شوراي اسلامي شهر قم: 

حل مشکل میدان مطهري نیازمند 
ورود مراجع قضایي و شوراي تأمین است

ایمان: سخنگوي شوراي اسلامي شهر قم با بیان این که نباید توسعه و حل 
مشکلات ترافیکي شهر قم متوقف شود، گفت: میدان شهید مطهري به  عنوان 
یکي از پرترددترین میادین شهر وضعیت خوبي ندارد و حل مشکل آن نیازمند 

ورود مراجع قضایي و شوراي تأمین استان است.
عباس ذاکریان با اشاره به وضعیت نامناسب میدان شهید مطهري اظهار داشت: زمین 
میدان شهید مطهري متعلق به آستانه مقدسه حضرت معصومه )س( است، البته در 
زمان هاي مختلف توافق هایي با آستانه انجام گرفته است که هنوز به مرحله اجرا نرسیده 
است. وي با اشاره به اینکه بزرگ ترین معضل میدان اصلي شهر غرفه هاي میوه و تره بار 
است، افزود: برخي از غرفه هاي میوه و تره بار به میدان میوه شهید رجایي انتقال داده شده اند 

و سرقفلي هاي آن ها خریداري و هزینه ها نیز توسط شهرداري پرداخت شده است.
سخنگو و عضو هیات رئیسه شوراي اسلامي شهر قم تصریح کرد: براي ساماندهي 
میدان مرکزي شهر نیازمند عزم استاني هستیم و همکاري ها باید همه جانبه بین آستانه 
مقدسه، شهرداري، شوراي اسلامي شهر و استانداري باشد تا مشکلات حل شود. وي ادامه 
داد: میدان شهید مطهري به عنوان محلي پرتردد و چشم شهر قم واقعاً وضعیت مناسبي 
ندارد و در شأن شهر قم نیست بعضاً حل مشکلات نیازمند ورود مقام قضایي و تصمیمات 
شوراي تأمین استان است که این معضل به صورت اساسي حل شود. ذاکریان اضافه کرد: 
طرح هایي براي میدان مرکزي شهر پیش بیني شده است و سرمایه گذاران نیز آمادگي خود 
را اعلام کرده اند. وي با اشاره به تملک برخي از گاراژهاي اطراف میدان تأکید کرد: تملک 
این ملک ها نیز نیازمند منابع مالي است، در حال حاضر اگر میدان میوه و تره بار ساماندهي 
شود، بخش اعظم مشکلات حل خواهد شد و این مسئله باعث مي شود تا مالکان دیگر نیز 
تشویق شوند و شروع به تغییر کاربري دهند. ذاکریان ادامه داد: تا زماني که مشکلات تملک 
و عدم توافق بین شهرداري و آستانه مقدسه باقي باشد و مدیران ارشد استان اهتمام نورزند 

کار به جایي نخواهد رسید.

معاون اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم:

ششمین جشنواره ملی نماز و نیایش در قم 
برگزار می شود

ایمان: معاون فرهنگی و هنری اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم 
گفت: ششمین جشنواره ملی نماز و نیایش به روایت دوربین از 15 تا 18 دی ماه 

در قم برگزار خواهد شد. 
حامد حجتی پیش از ظهر چهارشنبه در ننشست خبری که پیرامون برگزاری جشنواره 
ملی نماز و نیایش به روایت دوربین برگزار شد، اظهار کرد: این جشنواره با استقبال خوبی 
از سوی هنرمندان و فیلم سازان قرار گرفت. وی ضمن اشاره به استقبالی که از سوی 
هنرمندان شد، گفت: متأسفانه کار نماز و نیایش در یک فضایی از مظلومیت در حال شکل 
گیری است و به دلایل مختلف فهم استفاده از ابزار هنر در تبلیغ دین در بین بخشی از 
مسئولان فرهنگی کشور به شکل مناسب وجود ندارد. معاون فرهنگی و هنری اداره کل 
فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم تصریح کرد: حدود ۶ ماه است که در حال تدارک 

برگزاری جشنواره نماز و نیایش هستیم و دبیرخانه آن را تشکیل داده ایم.
حجتی تصریح کرد: جشنواره ملی نماز و نیایش به روایت دوربین در مجموعه 

جشنواره های سینمایی کشور، برند بسیار جذابی است که به قم اختصاص دارد.
وی گفت: اقدامات لازم برای برگزاری این جشنواره در قم انجام شده است، رایزنی ها با 
نهاد های مربوطه که تصور می شد می توانند در اجرای جشنواره کمک کنند صورت گرفته 
که در   نهایت شهرداری قم، بانک کوثر و انجمن سینمای جوانان ایران آمادگی خود را اعلام 

کردند و عمده تلاش نیز در انجمن سینمای جوان استان قم در حال شگل گیری است.
معاون فرهنگی و هنری اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم بیان کرد: برنامه های 
جشنواره در ۴ محور افتتاحیه، اکران فیلم های بر تر و برگزاری نمایشگاه عکس، اختتامیه 
و برنامه های جانبی شامل نقد و بررسی ها و قم گردی خواهد بود تا خاطره خوبی برای 

هنرمندان و فیلمساران که از سراسر کشور در این جشنواره شرکت می کنند بماند.
1400 اثر به دبیر خانه جشنواره ارسال شده است

مسئول انجمن سینمای جوانان اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم نیز در 
این نشست خبری گفت: جشنواره نماز و نیایش به روایت دوربین، ششمین دوره خود را 
دنبال می کند و از تاریخ ۱5 تا ۱8 دی ماه در شهر کریمه اهل بیت )ع( برگزار خواهد شد.

وی با بیان اینکه 8 آذرماه آخرین مهلت ارسال آثار به دبیرخانه جشنواره بود، افزود: در 
  نهایت ۱۴۰۰ اثر در سه بخش فیلم کوتاه، فیلم و عکس ارسال شد که از این تعداد 33 اثر 

در بخش فیلم، ۲7۰ فیلمنامه و ۹۰ قطعه عکس ارسال شده است.
رضا ابوذر با اشاره به اینکه ستاد جشنواره امسال برنامه ریزی خوبی را انجام داده است، 
ادامه داد: از ۱5 تا 7 دی ماه اکران فیلم های برگزیده را در سینما ونوس به همراه جلسه نقد 

و بررسی آنها خواهیم داشت.

عهد محبت 
 بیعت اطاعت

قائم   امامت   آغاز  روز  سال   الاول،  ربیع   نهم   اللهّه   یوم  
)عجل اللهّه   الاعظم   اللهّه   بقیت  الاوصیاء،  خاتم   محمد،  آل  
تعالي فرجه الشریف( و روز تجدید میثاق  با آن  امام  هُمام  و 
اهداف  و آرمان هاي  بلند اوست. روزي  که  در امتداد غدیر و 

بلکه  خود غدیري  دیگر است. در روایتي  چنین  مي فرماید: ما همان  پیمان  و عهد خداییم، هر 
کس  به  عهد ما وفا کند، به  عهد الهي  وفا کرده  است  و هر کس  با ما پیمان  بشکند، با خداوند 
پیمان  شکسته  است.  ما در چندین مورد و جایگاه با خدا عهد و پیمان بستیم که باید به 
عهدها پای بند باشیم یکی از موادری یکی از آن موارد عهد و پیمانی است که در عالم بالا 
با خدا بستیم خداوند در قرآن کریم می فرماید:  " به خاطر بیاور موقعی را که پروردگارت از 
پشت فرزندان آدم ذریه آنها را بر گرفت و آشکار ساخت و آنها را گواه بر خویشتن نمود و از 
آنها پرسید: آیا من پروردگار شما نیستم؟ آنها همگی گفتند آری گواهی می دهیم". سپس 
اشاره به هدف نهایی این سؤال و جواب و گرفتن پیمان از فرزندان آدم در مسئله توحید 
نموده می فرماید:" این کار را خداوند به این جهت انجام داد که در روز قیامت نگوئید ما از این 
َّا کُنَّا عَنْ هذا غافلِیِنَ(  موضوع )توحید و شناسایی خدا( غافل بودیم" )أنَْ تقَُولوُا یوَْمَ القِْیامَةِ إنِ
عذر و بهانه ای از کسی پذیرفته نیست. یکی دیگر از عهدها و پیمان ها عهدی است نسبت  به  
امام  زمان)عج(، در روز نهم ربیع سالروز امامت آن عزیز غائب از نظر و در هر ماه و هر جمعه و 
هر روز با دعای عهد در ضمن در این نوشتار  به  زمینه ها و ریشه هاي  آن  )معرفت  و محبت( 

و جایگاه  و پي آمدهاي  آن  )تبعیت  و اطاعت( اشاره اي  کوتاه  خواهیم  داشت .
1. معرفت  امام 

شناخت  امام، درک  اضطرار به  او و آگاهي  به  حق  ولایت  اوست؛ ››عارفاً بحقه‹‹ زیرا امام  
از ما به  ما و مصالحمان  آگاه تر و نسبت  به  ما از خودِ ما مهربان تر است؛ مردم  به  سه  تکلیف  
مکلفند: - معرفت  امامان، - تسلیم  در برابر ایشان  - و واگذاري  امور به  ایشان  در اموري  که  
اختلاف  پیش  مي آید. کسي  که  در چهار چیز شک  کند، به  همهِ  آن  چه  که  خداوند آن  
را نازل  فرموده  کافر شده  است؛ یکي  از آن ها شناختن  امام  در هر عصر و زمان  است  که  
شخص  امام  را با صفاتي  که  داراست ، بشناسد.کساني  که  اضطرار به  ولي  را این  گونه  احساس  
ر نجات  یابند، که:  کرده اند، مي توانند به  محبت  و ولایت  و اطاعت  امام  برسند و از تقدم  و تأ خّه
›› المتقدم  لهم  مارق  والمتأ خر عنهم  زاهق‹‹، ›› فمعکم  معکم  لامع  غیرکم‹‹ و از جان  و مال  
خود در راه  این  حق  عظیم  و پیمان  الهي  بگذرند و هستي  خود را فداي  امام  کنند؛ ›› الذین  

بذلوا مهجهم  دون  الحسین)ع(‹‹.
2. محبت 

محبت، ادامة معرفت  است.  با درک  اضطرار به  امام  و آگاهي  از حق  ولایت  او، محبت  امام  
در دل  مي نشیند و عشق  به  او که  عشق  به  همة خوبي ها و زیبایي هاست  در قلب  آدمي  ریشه  
مي گستراند. بدون  این  معرفت، عشق  را دوامي  نیست.آن  چه  که  مي تواند بر این  محبت  
بیفزاید، درک این  نکته  است  که  این  محبت  یک  طرفه  نیست، بلکه  دو سویه  و طرفیني  
است. این گونه  نیست  که  فقط  من  امام  را دوست  داشته  باشم، بلکه  او هم  به  من  محبت  دارد 
و حتي  از من  به  من  مهربان تر است؛ امام  صادق)ع( مي فرماید: به  خدا سوگند! که  من  نسبت  
به  شما از خود شما مهربان ترم. آن ها در شادي  ما شاد و در اندوه  ما اندوهناکند. باري! بارقة  
چنین  عشقي  است  که  انسان  را به  طلب  و دعا و انُس  و نجواي  با امام  مي خواند و به  تولّهي  و 
تبرّهي  مي کشاند و او را وا مي دارد که  داعي  باشد و دیگران  را به  امام  دعوت  کند و در این  راه  

استقامت  داشته  و از هیچ  نهراسد.
3. ولایت 

با معرفت  و محبت  امام  به  ولایت  و سرپرستي  او مي رسیم. ولایت  نه  به  معناي  محبت  
که  به  معناي  سرپرستي  و تولیت  در امور و امامت  و پیشوایي  است. این  ولایت  است  که  
رکن  رکین، اساس  دین، کلید و گشایش گر و راهنماي  همة  ابعاد دین  است  و آن  قدر که  
به  آن، دعوت  و سفارش  شده  به  هیچ  یک  از دیگر ابعاد و ارکان  دین  دعوت  نشده  است. این 
ولایت   است  که اگر کسي  تمام  شب ها به  نماز بایستد، همه  روزها روزه  باشد، همة اموالش  را 
صدقه  بدهد و همة  عمر حج  بگزارد، اما وليّه زمانه  خود را نشناسد و اعمالش  را به  سرپرستي  
و ولایت  او انجام  ندهد، از اعمالش  هیچ  بهره اي  نمي برد. باید تنها ولایت  و سرپرستي  او را 

پذیرفت  و از او خط  گرفت:
4. عهد

معرفت  امام  و محبت  و ولایت  او، زمینه ساز عهد و پیمان  و بیعت  با امام  مي شود؛ زیرا 
عشق  و ولایت  بدون  عهده داري  و مسؤولیت پذیري، هوسي  بیش  نیست؛   که عشق  آسان 
نمود اول، ولي  افتاد مشکل ها. عهد، التزام  خاص  و نوعي  تعهدپذیري  در مقابل  شخص  یا 
کاري  است. باید خود را به  وظایفي  که  نسبت  به  امام  داریم ،  ملتزم  سازیم  و با او براي  انجام  
خواسته ها و آرمان هایش  عهد ببندیم  )عهداً( و آن  عهد را با اسباب  و وسایلي  محکم  کنیم  
)عقداً( و در نهایت  با او بیعت  کرده  و دست  در دست  او نهاده  و دل  و سر به  او بسپاریم . 
عهد و عقد و بیعت  سه  مرتبه  از یک  حقیقتند که  در شدت  و ضعف  با یکدیگر تفاوت  دارند. 
باید با بازخواني  و تجدید عهد در هر پگاه  و بیعتي  تا همیشه،  هم اراده  و انگیزة  خود را 
قوي  کرد و افزایش  داد و هم  از غفلت ها و سستي ها جدا شد و فاصله  گرفت. پیامبر)ص( و 
امیرمؤ منان)ع( در بحران ها و مواقع  حساس  با یاران  خود تجدید عهد کرده  و از آنان  بیعتي  
دوباره  مي گرفتند، امام  مهدي)ع( نیز در عصر ظهور به  خاطر شرایط  سختي  که  یارانش  
پیش  رو دارند از آن ها چنین  بیعت  مي گیرد: ...مسلماني  را دشنام  ندهند،... حریمي  را هتک  
نکنند، به  خانه اي  هجوم  نبرند، کسي  را به  ناحق  نزنند، طلا و نقره  و گندم  و جو انباشت  
نکنند، مال  یتیمان  را نخورند،... لباس  خز و حریر)لباس هاي  فاخر و اشرافي( نپوشند،... در 
زندگي  به  اندک  بسنده  کنند،... امر به  معروف  و نهي  از منکر کنند و در راه  خدا به  شایستگي  
جهاد نمایند. گفتني  است، کساني  مي توانند در عصر ظهور به  این  عهدها عمل  کنند که  در 
عصر غیبت  به  عهد و پیمان هاي  خود با امام)عج( - این  گنجینه  عهد الهي  و خزانه  و جایگاه  
پیماني  که  خداوند بر عهدهِ  بندگانش  نهاده  است  - عمل  کرده  باشند. اهمیّهت  این  پیمان ها در 
اد)ع(، همانا تنها راه  نجات  از فتنه ها  عصر غیبت  تا آن  جا است  که  در روایتي  از حضرت  سجّه
شمرده  شده  است: اي  اباخالد! فتنه هایي  چون  شب  تار فرا خواهد رسید. تنها کساني  از آن  
فتنه ها نجات  خواهند یافت  که  خداوند از آنان  پیمان  گرفته  باشد. آنان  چراغ هاي  هدایت  و 

چشمه هاي  علم  هستند و خداوند آن ها را از هر فتنه  تاریکي  نجات  خواهد داد.
*  معاون پژوهشی مرکز تخصصی مهدویت

آیت الله مقتدایی :
نگرانی های جامعه دینی برطرف شود

ایمان: دبیر شورای عالی حوزه با بیان این که مشاوران باید نگرانی های اهالی 
دین را برای مسئولان بازگو کنند گفت: باید مشکلات هر استان با دقت رصد 

شده و به استانداران منتقل شود تا برای حل این مشکلات اقدام شود.
آیت الله مقتدایی پیش از ظهر دیروز، در نشست مشاورین امور روحانیت استانداران 
سراسر کشور اظهارداشت: امام حسن عسکری)ع( وظایف بسیار سختی به عهده داشتند از 
جمله اینکه باید امام زمان)عج( را با شرایط خاص حفاظت و بعدها معرفی می کردند. وی 
در ادامه به حضور مردم در صحنه های مختلف دفاع از انقلاب اشاره کرد و افزود: ۹دی یکی 
از روزهای مهم تاریخ انقلاب اسلامی است؛ انصافا این حرکت خودجوش مردم شریف، بصیر 
و وقت شناس ایران با راهپیمایی عظیم بی سابقه و بی بدیل، نظیر همان راهپیمایی ها و 
اقدامات روزهای اول پیروزی انقلاب بود که مجددا تکرار شد و این همایش و راهپیمایی 
آب روی آتش فتنه ای بود که شعله ور شده بود و می رفت که کشور را به نابودی بکشاند.

آیت الله مقتدایی تصریح کرد: این حرکت آرامشی به کشور دارد که با تدابیر حکیمانه 
رهبر انقلاب توانست انقلاب را حفظ کند و طرح خائنانه ای که دشمنان برای براندازی 
ریخته بودند، خنثی کرده و از بین ببرند؛ این روز عظیمی در تاریخ اسلام است و باید بدانیم 
که اگر تدابیر حکیمانه رهبری و این حماسه نبود نمی توان پیش بینی کرد که کشور به 
چه وضعی دچار می شد. وی افزود: وزیر کشور، فردی متدین و فرد دلسوز نظام و انقلاب 
اسلامی است و سمت مشاورین امور روحانیت  را خودش انتخاب کرد و نمایندگان دولت 
در هر استان رابطی را از حوزه انتخاب کردند و مسایلی که در هر استان راجع به مسایل 
فرهنگی و دینی و اجتماعی بوجود می آید را بررسی و نگرانی اهالی دین برای وزیر کشور 
طرح می شود. آیت الله مقتدایی تصریح کرد: این حرکت، حرکتی موثر و دارای نقش در 
سطح کشور است و یک مسئولیت سنگین تری به دوش مشاوران استانداران است؛ زیرا 
خود طلاب در استان ها وظایف بسیار سختی به عهده دارند. دبیر شورای عالی حوزه 
گفت: این سمت بسیار حساس است و باید این مشاوره به دقت و ظرافت بیان شود؛ باید 
مشکلات هر استان با دقت رصد شده و به استانداران منتقل شود تا برای حل این مشکلات 

اقدام شود.

حجت الاسلام شهرستانی:

فتوای آیت الله سیستانی 
تحرکات داعش را خنثی کرد

عراق،  تحولات  به  اشاره  با  ایران  در  سیستانی  الله  آیت  نماینده  ایمان: 
گفت: فتوای آیت الله العظمی سیستانی در خنثی کردن تحرکات داعش تاثیر 

حداکثری داشت. 
به گزارش خبرگزاری مهر، سردار اسماعیل احمدی مقدم فرمانده نیروی انتظامی 
جمهوری اسلامی ایران به همراه فرمانده انتظامی استان قم، رئیس عقیدتی سیاسی و 
رئیس حفاظت اطلاعات این فرماندهی با حجت الاسلام شهرستانی نماینده آیت الله 
سیستانی در ایران دیدار کردند. حجت الاسلام جواد شهرستانی دراین دیدار با اشاره به 
تحرکات گروهک تروریستی داعش در عراق و فتوای جهاد از سوی آیت الله سیستانی 
اظهار داشت: این فتوا برای تمام مردم اعم از شیعه، سنی، ایزدی و غیره بود که تنها شامل 

شیعه نمی شد و وقتی این فتوا صادر شد، شاهد خیل عظیم مردمی در این رابطه بودیم.
وی در ادامه نقش رسانه ها را در تحولات عراق موثر دانست و تصریح کرد: با توجه به 
تبلیغات منفی داعش، بحمدالله عظمت تشیع امام حسین)ع( در اربعین امسال در کربلا 
بر همگان روشن و مدینه ای فاضله بود و این به برکت حضرت اباعبدالله الحسین)ع( است.

نماینده آیت الله سیستانی درایران در ادامه به تاثیر فرهنگ سازی در این زمینه اشاره 
کرد.

در جلسه هیات نمایندگان اتاق بازرگانی قم تاکید شد :

تنها راه نجات از رکود، توسعه روابط تجاری است

رییس دانشگاه علوم پزشکی قم:

کارها را بایدبا عزم و اراده جهادگونه پیش برد 

جواد میرصادقی *



پخت  ماشین آلات  تولیدکنندگان  انجمن  دبیر 
نان و شیرینی گفت: 90 درصد ماشین آلات تولید 
نان سنتی غیراستاندارد هستند که علاوه بر ایجاد 
برابر  چهار  تا  را  سوخت  مصرف  نان،  در  آلودگی 

افزایش می دهد که موجب آلودگی هوا می شود.
ماشین آلات  اغلب  اینکه  به  اشاره  با  محمود مرشدی 
نانوایی های سنتی در سطح کشور غیراستاندارد است و 
اقدامات  تاکنون  کرد:  اظهار  دارند،  بالایی  انرژی  مصرف 
بسیاری برای رسیدگی به این موضوع انجام شده و بعد از 

این نیز پیگیری ها ادامه دارد.
وی ادامه داد: از آنجاکه اتحادیه نان، لزومی بر استفاده 
از ماشین آلات استاندارد تبیین نکرده است، این مشکلات 
پیش می آید که امیدواریم این موضوع رسیدگی و برطرف 

شود.
ماشین آلات  بالای  فرسودگی  به  اشاره  با  مرشدی 
نانوایی های سنتی گفت: علاوه بر ایجاد آلودگی در نان، 
مصرف سوخت را تا چهار برابر افزایش می دهد که موجب 
آلودگی هوا می شود که اگر استاندارد سازی در این حوزه 

صورت بگیرد این مشکلات برطرف خواهد شد.
و  نان  پخت  ماشین آلات  تولیدکنندگان  انجمن  دبیر 
شیرینی میزان سابقه فعالیت انجمن را بیش از سه سال 
عنوان و اظهار کرد: این انجمن با داشتن 16 عضو در این 

حوزه فعالیت می کند.
مرشدی با بیان این که افزایش استاندارد و بکارگیری 
استاندارد ها بخش عمده فعالیت انجمن است، گفت: هدف 
ما این است که در یک برنامه تمام ماشین آلات تولید نان را 

استاندارد کنیم.
از  درصد  تنها 10  در حال حاضر  این که  بیان  با  وی 
ماشین آلات سنتی استاندارد است، اظهار کرد: به دلیل 
با  درصد  غیراستاندارد 100  ماشین آلات  قیمت  این که 
ماشین آلات استاندارد اختلاف دارد تولید کنندگان تمایل 

چندانی به استفاده از ماشین آلات استاندارد ندارند.
و  نان  پخت  ماشین آلات  تولیدکنندگان  انجمن  دبیر 
شیرینی اصول استاندارد ماشین آلات پخت نان را در مرحله  
اول بهداشتی بودن آن عنوان کرد و گفت: مساله  دیگری که 
در استاندارد ماشین الات در نظر گرفته می شود ایمنی کار 
برای کاربر است و علاوه بر آن نیز نباید ماشین آلات مشکل 

زیست محیطی داشته باشند.
مرشدی اظهار کرد: در حالی که 90 درصد ماشین آلات 
تولید نان های سنتی غیراستاندارد است، بیش از 80 درصد 
ماشین آلات تولید نان های صنعتی دارای استاندارد و مجاز 

هستند .
وی با بیان این که در این حوزه سالانه حدود 100 واحد 
صنفی نانوایی صادرات داریم، گفت: صادرات این صنعت از 
دهه 70 به کشور های همسایه CIS و کشور های آفریقایی 

صورت می گیرد.

به  اقلام صادراتی  عمده  افغانستان  و  ایران  بازرگانی مشترک  اتاق  رییس 
افغانستان را مواد غذایی، مواد شوینده و مصالح ساختمانی به ویژه گچ و سیمان 
عنوان کرد و گفت: سنگ های قیمتی مثل فیروزه کالاهای وارداتی از افغانستان 

به ایران است.
علاء میرمحمد صادقی با بیان اینکه بازار افغانستان نیاز زیادی برای سرمایه گذاری دارد، 
اظهار کرد: یکی از سرمایه گذاری های اصلی که تجار می توانند در افغانستان داشته باشند 
بحث خدمات فنی - مهندسی است و زمینه فعالیت برای راهسازی و کارهای عمرانی نیز 
وجود دارد که برخی شرکت های ایرانی در مناقصاتی شرکت کرده و توانستند فعالیت خود 

را دراین بخش ها در افغانستان آغاز کنند.
بازار افغانستان زمینه خوبی برای سرمایه گذاری سیمان دارد

رییس اتاق بازرگانی مشترک ایران و افغانستان با بیان اینکه در بخش استخراج معادن 
فعالیت هایی توسط ایرانی ها در افغانستان آغاز شده است، اظهار کرد: بازار افغانستان برای 
ایجاد بعضی کارخانجات تولیدی مثل سیمان نیز زمینه خوبی برای سرمایه گذاری وجود 

دارد.
وی با بیان اینکه صادرات ایران به افغانستان در زمینه مواد غذایی، مواد شوینده و مصالح 
ساختمانی به ویژه گچ و سیمان است، گفت: در افغانستان سنگ های قیمتی مثل فیروزه 

وجود دارد که بعضا به ایران صادر می شود.
صادقی تاکید کرد: یکی از موارد مهمی که در رابطه با تجارت با افغانستان باید حل شود، 
بحث تسهیل اقامت تجار در افغانستان است. همچنین باید مبادلات بانکی در حد مناسبی 

تسهیل شود.
وجود ممانعت هایی برای فعالیت  آزاد تجار ایرانی در افغانستان

وی با بیان اینکه بازار افغانستان نسبت به کشور های دیگری مثل عراق و روسیه متفاوت 
است، گفت: ممانعت هایی برای فعالیت های آزاد تجار ایرانی در آن کشور وجود دارد به علاوه 

این که وضعیت اقتصادی افغانستان نیز با سایر کشور ها متفاوت است.
رییس اتاق بازرگانی مشترک ایران و افغانستان افزود: سعی کردیم اتاق افغانستان و ایران 
را فعال کرده و اتحادیه ای بین تجارافغانی که علاقه مندند با ایران فعالیت کنند ایجاد شده و 

تحت عنوان این اتحادیه فعالیت می کند؛ همچنین در راستای گسترش ارتباطات بین دو 
کشور هیات هایی از افغانستان به ایران آمده و از ایران نیز به افغانستان رفتند و مذاکراتی 

صورت گرفته و مبادلاتی نیز انجام شده است.
مبادلات پولی از مشکلات اساسی تجار در افغانستان

وی بحث مبادلات پولی را از جمله مشکلات اساسی تجار برای فعالیت در بازار افغانستان 
عنوان و بیان کرد: بانک ها در انتقال پول صادرات ایران به افغانستان و برعکس با مشکلاتی 
مواجه هستند که باید در این زمینه تمهیداتی اتخاذ شود. از طرفی به تجار ایرانی اطمینان 

داده شود که افغانستان بازار خوبی برای فعالیت بازرگانی دارد.
این عضو اتاق بازرگانی ایران هم زبان و هم مذهب بودن ایران و افغانستان را از جمله عواملی 

عنوان کرد که این بازار می تواند زمینه  خوبی برای سرمایه گذاران ایرانی باشد.

معاون برنامه ریزی و نظارت بر منابع هیدروکربوری 
وزیر نفت، گفت: ماهانه معادل 1.2 میلیارد دلار برای 
یارانه نقدی و اجرای طرح هدفمندی یارانه ها توسط 
وزارت نفت پرداخت می شود که باعث متوقف مانده 

پروژه های اساسی صنعت نفت شده است.
منصور معظمی در نهمین همایش سالانه اتحادیه صادر 
کنندگان فرآورده های نفت، گاز و پتروشیمی ایران با انتقاد 
از وضعیت واگذاری ها در صنعت نفت، اظهار داشت: آنچه در 
صنعت نفت رخ داد واگذاری نبود بلکه رهاسازی و ولنگاری 

بود.
وی با بیان آنکه پس از واگذاری ها، زنجیره تولید و ساختار 
مدیریتی به هم ریخت، افزود: ما مخالف خصوصی سازی 
نیستیم، اما باید توجه داشت که خصوصی سازی در این 

صنعت رخ نداده است.
معاون برنامه ریزی و نظارت بر منابع هیدروکربوری وزیر 
نفت، اضافه کرد: شرکت های نفتی را از نهادهای تخصصی 
گرفته و به مجموعه های غیرتخصصی که برخی از آنها 

خصولتی بوده اند، واگذار کرده اند.
وی افزود: به دلیل شیوه نادرست خصوصی سازی، توسعه 
واحدهای واگذار شده صنعت نفت متوقف شده و هیچ نظارتی 

بر آنها اعمال نمی شود.
وی ادامه داد: واحدهای پالایشی و پتروشیمی واگذار شده 
میلیاردها دلار بابت هزینه خوراک به وزارت نفت بدهکار 

هستند که هنوز آن را پرداخت نکرده اند.
معظمی در بخش دیگری از اظهارات خود به اختصاص 

درآمدهای نفتی به پرداخت یارانه نقدی اشاره کرد و گفت: 
ماهانه 3 هزار و 750 میلیارد تومان معادل 1.2 میلیارد دلار 
برای پرداخت یارانه نقدی و اجرای طرح هدفمندی یارانه ها 

توسط وزارت نفت واریز می شود.
معاون برنامه ریزی و نظارت بر منابع هیدروکربوری وزیر 
نفت، خاطرنشان کرد: در نتیجه پرداخت این هزینه، پروژه های 

بزرگ و اساسی صنعت نفت متوقف مانده است.
وی با اشاره به نقش نفت در سبد انرژی جهانی در سال های 
آینده، گفت: در سال 2010 نفت و گاز 60 درصد سبد انرژی 
جهان را به خود اختصاص داده بود که تا سال 2040 به 51 

درصد خواهد رسید.
معاون برنامه ریزی و نظارت بر منابع هیدروکربوری وزیر 
نفت با اشاره به نوسانات قیمت نفت درماه های اخیر، اظهار 
داشت: نفت یک کالای سیاسی است و تحت تاثیر تحولات 
سیاسی قرار دارد. معظمی با بیان اینکه اقتصاد جهان، توان 
تداوم کاهش قیمت نفت خام را ندارد، افزود: عربستان، کویت 
و امارات بیشترین ضرر را به دلیل کاهش قیمت نفت خام 

متحمل می شوند.
وی تصریح کرد: اگرچه کاهش قیمت نفت، برای ایران نیز 
مشکلاتی را ایجاد می کند، اما به دلیل سهم یک میلیون 
بشکه ایران در صادرات نفت، این تاثیر منفی به میزان سایر 

کشورها نخواهد بود. 
معاون برنامه ریزی و نظارت بر منابع هیدروکربوری وزیر 
نفت همچنین با اشاره به وعده وزارت نفت برای افزایش یکصد 
میلیون مترمکعبی تولید گاز در سال جاری، اظهار داشت: با 

افزایش یکصد میلیون مترمکعبی تولید گاز، هفت میلیارد دلار 
درآمد جدید نصیب کشور می شود.

نیز  آینده  سال  در  است  قرار  کرد:  اضافه  معظمی 
یکصد میلیون مترمکعب دیگر به ظرفیت تولید گاز کشور 
افزوده شود. با توجه به افزایش تولید گاز کشور، از سال آینده 

به طور جدی صادرات گاز را پیگیری می کنیم.
معاون برنامه ریزی و نظارت بر منابع هیدروکربوری وزیر 
نفت با بیان اینکه ترکیه خواستار افزایش واردات گاز از ایران 
است، گفت: به دلیل اوضاع عراق، امکان صادرات گاز به این 
کشور در سال جاری فراهم نشد، اما از سال آینده صادرات 

آغاز می شود.
معظمی با تاکید بر اینکه استراتژی ما افزایش صادرات گاز 
است، گفت: صادرات گاز به عمان و سایر کشورهای متقاضی 

نیز در دستور کار ما قرار دارد.
وی در خصوص احداث 8 پالایشگاه 60 هزار بشکه ای در 
سیراف نیز گفت: 54 شرکت برای احداث این پالایشگاه ها 
درخواست دادند که در نهایت هشت شرکت انتخاب شدند که 

6 شرکت کاملا خصوصی هستند.
معاون برنامه ریزی و نظارت بر منابع هیدروکربوری وزیر 
نفت، افزود: با راه اندازی پالایشگاه ستاره خلیج فارس تا پایان 
سال آینده و احداث سایر واحدهای پالایشی ظرفیت پالایش 

کشور به 3 میلیون بشکه در روز افزایش می یابد.
معظمی در بخش دیگری به عرضه نفت خام در بورس 
انرژی پرداخت و گفت: بورس انرژی موضوع جدیدی است که 

به تدریج باید سامان یابد.
وی با اشاره به محافظه کاری مدیران دولتی به دلیل ترس 
از نهادهای نظارتی، ادامه داد: نباید به گونه ای اقدام کرد که 

مدیران توانمند کشور، محافظه کار شوند.
معاون برنامه ریزی و نظارت بر منابع هیدروکربوری وزیر 
نفت خاطرنشان کرد: اگرچه باید قدرت ریسک پذیری مدیران 

را افزایش داد، اما نباید آن را با بی برنامگی اشتباه گرفت. 

هرچند سازمان هواپیمایی کشوری فروش بلیت 
هواپیما را تنها محدود به یک بازه 30 درصدی از قیمت 
مصوب قبلی کرده است، اما برخی شرکت ها و آژانس ها 
با استفاده از امکان چارتر نه تنها قیمت ها را در زمان 
پیک به چند برابر می رسانند که امکان لغو یا جابه جایی 

پرواز را نیز از مسافران می گیرد. 
سازمان هواپیمایی کشوری از ابتدای تابستان امسال طرح 
متنوع سازی قیمت بلیت هواپیما را رسما آغاز کرد. بر مبنای 
این طرح شرکت های هواپیمایی اجازه یافته اند با توجه به 
ظرفیت و توان ایرلاین خود نسبت به فروش بلیت هواپیما 

با قیمت های مختلف اقدام کند. 
البته این قانون یک استثنای مهم داشت و آن این که 
شرکت ها نسبت به قیمت های مصوب قبلی اجازه نداشتند 

بیشتر از 30 درصد نرخ ها را بالا یا پایین ببرند. 
دلیل اصلی این شرط نبود آمادگی ناوگان هواپیمایی ایران 
برای آزادسازی کامل قیمت بلیت هواپیما اعلام شد که بنا 
است در آینده نزدیک با پیگیری های صورت گرفته از سوی 

سازمان و فعالان این صنعت امکان آغاز به کار آن فراهم شود. 
در این بین اما وجود یک امکان دور زدن بسیار بزرگ در 
قانون باعث شده عملا این شرط مهم سازمان هواپیمایی 
سوی  از  پروازها  کردن  چارتر  امکان  شود.  گرفته  نادیده 
شرکت ها و با هماهنگی تورها و آژانس های گردشگری باعث 
شده عملا بسیاری از پروازهای داخلی در ایران از طریق چارتر 
به فروش برسند. این مساله باعث شده در مرحله اول امکان 
دست بردن در قیمت بلیت ها افزایش چشمگیری پیدا کند. 

از  به عنوان یکی  به تهران  برای مثال پروازهای کیش 
پروازهای پرتردد در پروازهای داخلی کشور با نرخ هایی بعضا 
باور نکردنی انجام می شود برخی ایرلاین ها در زمان خلوتی 
پرواز حتی قیمت بلیت این مسیر را به کمتر از 40 هزار تومان 
نیز تقلیل می دهند و همین شرکت ها در زمان پیک سفر و 
حتی روزهای آخر هفته که تقاضا برای آن زیاد می شود قیمت 
بلیت های خود را به بیش از 200 هزار تومان و حتی بعضا 
بالاتر از 300 هزار تومان افزایش می دهند. این مساله در رابطه 
با بسیاری از دیگر مسیرهای پروازی داخلی نیز صدق می کند. 

برای مسافران غیر  پروازهای چارتر  مشکل دیگری که 
سازمانی به وجود می آورد نبود امکان کنسل یا باطل کردن 
بلیت است اگر مسافری بلیت یک پرواز چارتر را خریداری 
کند امکان پس گرفتن آن و دریافت پول خود طبق قوانین 
مصوب موجود را نداشته و شرکت اجازه خالی شدن پرواز را 

به وی نمی دهد. 
در کنار آن حتی اگر پروازی بنا به دلایل مختلف حتی به 
دلیل مشکلات فنی به وجود آمده از سوی ایرلاین کنسل شده 
و حق ابطال و بازپس گیری وجه پرداخت شده بابت بلیت به 
مسافر ارائه شود نیز باز پس گرفتن پول بلیت بسیار دشوار 
می شود.  زیرا با توجه به قراردادهای موجود بین ایرلاین 
و آژانس های مختلف فعال در کشور معمولا تنها امکان 
ابطال بلیت تنها از سوی آژانسی وجود دارد که بلیت از آن 
خریداری شده این مساله برای بسیاری از مسافران به معنی از 
دست دادن قیمت بلیت به دلیل نبود امکان بازگشت به آژانس 

مربوطه و صرفه نظر کردن از کل وجه بلیت است. 
این ابهامات کوچک که در سیاست های کلی سازمان نادیده 
گرفته شده و هنوز فضای بسیاری در اختیار برخی سودجویان 
قرار داده است برای تعداد زیادی از مسافران مشکلات جدی 
به وجود آورده تا جایی که درصد قابل توجهی از آن ها قید 

پس گرفتن هزینه بلیت خود را می زنند. 
هر چند نمی توان انتظار داشت تمام پروازهای چارتر در 
مدتی کوتاه لغو شده و برنامه ها به حالت عادی اجرا شود 
اما اگر سازمان هواپیمایی قصد این را دارد که در آینده ای 
نزدیک امکان آزادسازی قیمت بلیت هواپیما را داشته و 
شرکت ها را در تعیین نرخ ها بازار مختار کند قطعا ادامه یافتن 
این شرایط هم به ضرر سیاست های سازمان و هم به ضرر 
مسافرانی خواهد بود که هواپیما را به عنوان راحت ترین وسیله 

حمل و نقل بین شهری انتخاب کرده اند. 

دهک های پایین شناسایی شدند؛

جزئیات پیشنهاد یارانه ای کارگران به دولت

 کارگران می گویند طرحی را آماده می کنند که از محل حذف یارانه ثروتمندان 
و اختصاص آن به کارفرمایان، دستمزدها 25 درصد رشد کند و تولیدکنندگان نیز 

اجازه یابند قیمت اجناس را 1.7 تا 3.2 درصد افزایش دهند. 
هفته آینده قرار است یک نشست جدید در شورای عالی کار برگزار شود و طی آن 
گزارشی از وضعیت دستمزدها، معیشت و همچنین ارتباط بین مزد و قیمت تمام شده 

تولید در ایران ارائه شود.
نمایندگان کارگران اعلام کرده اند در مذاکراتی که طی هفته های آینده با نمایندگان 
کارفرمایان و دولت خواهند داشت، توجه ویژه ای به موضوع جبران کسری قدرت خرید 
خانوارهای کارگری خواهند داشت و همچنین راهکارهایی برای خروج معیشت کارگران 

از بحران ارائه می کنند.
گفته می شود در سال جاری نمایندگان گروه های مختلف کارگری کشور تصمیم گرفته 
اند نتیجه بررسی ها و تحقیقات خود را درباره وضعیت معیشت کارگران به صورت هماهنگ 

و بر اساس نظرات همه گروه ها ارائه کنند.
کارگران می خواهند برای اولین بار نظرات خود را یکی کرده و از آن در شورای عالی کار 
دفاع کنند؛ موضوعی که سال ها به فراموشی سپرده شده بود و به عنوان یکی از بزرگترین 
ضعف های تشکل های کارگری کشور تلقی می شد به نحوی که آنها هیچگاه تاکنون بر سر 
مسائل مربوط به جامعه کارگری کشور، اشتراک نظر نداشته و بعضا اختلافات آنها به ضرر 

کارگران نیز انجامیده است!
مذاکراتی درباره تقویت قدرت خرید

فرامرز توفیقی در گفتگو با مهر با بیان اینکه در سال جاری مباحث و گفتگوها را در 
راستای تقویت قدرت معیشت کارگران و همچنین جبران عقب ماندگی های قدرت خرید 
خانوارهای کارگری کشور پیش خواهیم برد گفت: تاکید ما بر این است که کارگران باید 

مورد حمایت قرار بگیرند.
مشاور عالی مجمع نمایندگان کارگران ایران اظهارداشت: طرحی را در دست تهیه داریم 
که طی آن در صورت قطع شدن یارانه ثروتمندان و پرداخت سهم صنعت، حمایت های 
جدیدی از کارفرمایان صورت پذیرد که آنها نیز بتوانند کاهش قدرت خرید کارگران را 

جبران کنند.
توفیقی ادامه داد: قدرت خرید کارگران در سال 8۲ نسبت به تورم ۲5 درصد عقب بود و 
در آن سال پیمان نامه ای به امضا رسید که قرار بود از سال 83 به بعد هر ساله افزایش هایی 
به منظور جبران عقب افتادگی مزدی کارگران برای جبران افت قدرت خرید اعمال شود که 

متاسفانه در سال 83 از سوی مجلس به بهانه تثبیت قیمت ها، متوقف شد.
سناریوی یارانه ای کارگران

وی خاطرنشان کرد: بنابراین طرح این موضوع را دنبال می کند که دولت برای جبران 
کاهش 7۲ درصدی قدرت خرید کارگران، یارانه های حمایتی برای کارفرمایان در نظر 
بگیرد و با افزایش ۲5 درصدی مزد کارگران در سال ۹۴، کارفرمایان نیز اجازه یابند تا قیمت 

تولیدات را ۱.7 تا 3.۲ درصد افزایش دهند.
این مقام مسئول کارگری کشور تاکید کرد: این نوع از افزایش قیمت ها تبعات تورمی برای 
کشور به همراه نخواهد داشت و افزایش قیمت ها نیز هدفمند است. همچنین هزینه ای نیز 

به کارفرمایان تحمیل نخواهد شد.
به گفته توفیقی، متاسفانه تورم نقطه به نقطه از مهرماه امسال سیر صعودی پیدا کرده 
و هر چند مقایسه نرخ های امسال با ماه مشابه در سال گذشته ارقام کاهشی را نشان می 

دهد اما تورم نقطه به نقطه هر ماه نسبت به ماه قبل از پاییز امسال افزایش نشان می دهد.
علی ربیعی؛ وزیر کار نیز از حذف دهک  های پُر درآمد جامعه از دریافت یارانه  خبر داد 
و با بیان اینکه این طرح توسط دولت در دست بررسی است گفت: باید آثار این حذف 
در ابتدا مشخص شود. حذف دهک  های پرُدرآمد از دریافت یارانه  یک پدیده اجتماعی و 

اقتصادی است.
وزیر کار بیان داشت: هم اکنون فشار ما برای شناسایی دهک  های پائین جامعه است و 
این دهک  ها را شناسایی کردیم و این افراد دهک  بندی شده  اند. معیار دولت برای ارائه 
یارانه، دهک  های پائین است و حمایت  های دولت از محل هدفمندی بر مبنای شناسایی 

دهک  های پائین جامعه خواهد بود.

معاون وزیر کاراعلام کرد:

تغییر شیوه آزمون های استخدامی
معاون وزیر کار با اعلام ایجاد سیستم مشاوره شغلی برای مهارت آموزان گفت: 

آزمون های استخدامی با نیازهای بازار کار کشور منطبق نیست. 
کورش پرند بر ضرورت گفتمان سازی جدید در حوزه آموزش های فنی و حرفه ای اشاره 
کرد و گفت: این گفتمان می تواند نهادهای آموزش و پرورش، علوم تحقیقات و فناوری و 

سازمان آموزش فنی و حرفه ای کشور را در بر بگیرد.
معاون وزیر کار با بیان اینکه برای گفتمان سازی جدید در حوزه آموزش های فنی و حرفه 
ای باید بتوانیم دستاوردهای حوزه مهارت را به شکل مکتوب عرضه کنیم، بر ضرورت مکتوب 

نمودن حاصل پژوهش ها و تجربیات حوزه مهارت کشور تأکید کرد.
وی با اشاره به اینکه تلاش های بسیاری در حوزه آموزش های فنی وحرفه ای انجام 
می شود، اطلاع رسانی تلاش های انجام شده را ضروری دانست و بیان داشت: سازمان 
آموزش فنی و حرفه ای کشور در این حوزه از ظرفیت خوبی برخوردار است و بایستی فضای 
جدیدی ایجاد شود تا افراد زیادی وارد این عرصه شوند و شاهد برپایی جشنواره هایی با بار 

علمی بالا باشیم.
پرند با اشاره به اینکه سازمان فنی و حرفه ای از ظرفیت خوبی در حوزه فناوری برخورد دار 
است بیان داشت: یکی از مباحث مهم در زمینه فناوری، ایجاد مکانیزمی است که اختراعات 
مهارت جویان را به سوی محصول محوری و تجاری سازی هدایت کند. وی همچنین بر 

تجاری سازی اختراعات و نوآوری ها در حوزه آموزش های مهارتی تأکید کرد.
این مقام مسئول در وزارت کار با اشاره به مشکلاتی که در بحث مشاوره و هدایت شغلی در 
کشور وجود دارد خاطر نشان کرد: در بحث برگزاری آزمون های استخدامی و در کاریابی ها 
با مشکل مشاوره و هدایت شغلی و حرکت به سمت نیازهای بازار کار مواجهیم که در این 
خصوص سیستم مشاوره برای مهارت  آموزان طراحی شده که در نتیجه عملکرد آن شاهد 

ایجاد فضای جدیدی خواهیم بود که صلاحیت حرفه ای را نیز مورد پیگیری قرار می دهد.

نارضایتی مصرف کنندگان از قیمت خودروها

مصرف کنندگان ایرانی معتقدند که قیمت های فروش خودروهای سواری در 
ایران بالا است.

 براساس ارزیابی های صورت گرفته از میزان رضایتمندی مشتریان از فرایند فروش خودرو 
در کشور، بیشترین نارضایتی مشتریان از قیمت این محصولات بوده است.

همچنین مشتریان ایرانی معتقدند که عرضه کنندگان خودرو در ایران چه تولیدکننده و 
چه واردکننده، اهتمامی به "رفع ایرادات احتمالی خودرو در هنگام تحویل" ندارند و معمولا 
مشتریان مجبور می شوند خودروها را با برخی ایرادات تحویل بگیرند زیرا در غیر این صورت 

دورنمای روشنی از سرنوشت خودرو و زمان تحویل آن وجود ندارد.
از آن سو نیز بیشترین رضایت مشتریان از فرایند فروش خودرو در کشور مربوط به "نحوه 
برخورد پرسنل شرکت های عرضه کننده خودرو" است که البته این موضوع نیز تا حد زیادی 
طبیعی است زیرا به طور معمول فروشندگان در زمان فروش محصول و برای عقد قرارداد 

باید حداقل استانداردهای مربوط به نحوه برخورد با مشتری را رعایت کنند.

3 اقتصادی

رئیس هیات مدیره انجمن صنفی گاوداران؛

مردم پول نداشتند نان هم نمی خریدند
رئیس هیات مدیره انجمن صنفی گاوداران با انتقاد از کسانی که بحث کاهش 
مصرف لبنیات و قدرت خرید مردم را بیان می کنند، گفت: اگر مردم توان خرید 

نداشتند نان هم نمی خریدند.
سید احمد مقدسی با بیان اینکه خرید تضمینی شیرخام در حدود ۱۰ استان کشور در 
حال انجام است، اظهار داشت: ظرفیت خرید شیرخام در استان های تهران و اصفهان که دو 
قطب بزرگ تولید شیر در کشور هستند، تا سقف ۴۰۰ تن افزایش یافته ضمن اینکه ظرفیت 
مذکور در باقی استان ها ۱5۰ تن است.وی در مورد پرداخت یارانه سه ماهه بهار به دامداران 
گفت: این کار در مراحل پایانی خود قرار دارد و ظرف یکی دو هفته آینده به انجام می رسد، 
علاوه بر این درمورد یارانه ۴5۰ میلیارد تومانی برای ۶ ماهه دوم سال هنوز چیزی به شکل 
مکتوب به دست ما نرسیده و در مورد یارانه 3 ماهه تابستان نیز تصمیمی گرفته نشده است.

مقدسی با اشاره به اینکه کارخانجات صنایع لبنی در بسیاری از استانها شیرخام را کمتر از 
۱۲۰۰ تومان از دامدار خریداری می کنند، گفت: صادرات لبنیات توسط صنایع لبنی به 
کشور عراق دچار مشکل شده و حجم عرضه فراورده های آنان به بازار داخلی افزایش یافته 
است؛ به همین دلیل آنان مجبور به کاهش قیمت برخی از محصولات خود شدند تا تاریخ 
مصرف این محصولات تمام نشود.وی درباره سخنان برخی مسئولان مبنی بر کاهش مصرف 
سرانه لبنیات در کشور نیز اظهار داشت: بنده این موضوع را قبول ندارم؛ اگرچه مطرح شدن 
موضوع روغن پالم بر کاهش مصرف لبنیات پرچرب تاثیرگذار بود اما در عوض مصرف انواع 
کم پرب این محصولات بالا رفت.مقدسی تصریح کرد: البته سرانه مصرف در کشور ما نسبت 
به میانگین جهانی که ۱۶۰ کیلوگرم و میزان استاندارد آن که 3۰۰ کیلوگرم است، بسیار کم 
و در حدود ۱۰۰ کیلوگرم عنوان می شود که با توجه به آنکه مقداری از این میزان نیز صادر 
می شود ، مصرف سرانه لبنیات در کشورمان 8۹ کیلوگرم است.وی اضافه کرد: اگر مصرف 
سرانه کاهش می یافت، کارخانجات شیرخام را از دامدار خریداری نمی کردند در حالی که آنان 
این کار را انجام می دهند اما با قیمتی بسیار ارزان.مقدسی با اشاره به سخنان برخی مسئولان 
مبنی بر کاهش توان خرید مردم گفت: اگر مردم توان خرید نداشتند نان هم نمی خریدند. 
اگر مردم لبنیات مصرف نکنند، بیمار می شوند و چند برابر قیمت آن باید صرف هزینه های 
درمانی خویش کنند.وی با بیان اینکه اگر مردم توان  خرید ندارند چرا مصرف نوشابه، روغن، 
قند و شکر در ایران چند برابر میانگین جهانی آن است؟ گفت: وزارت بهداشت، تولیدکنندگان 
و سایر دستگاه های مسئول موظفند در زمینه ارتقا مصرف سرانه لبنیات در کشور تلاش کنند 
و ما باید این فرهنگ را ترویج کنیم.مقدسی در مورد زیان دامداران و تاثیر آن بر روند تولید در 
سال آینده نیز افزود: زیان تولیدکننده روی تولید اثر می گذارد.وی با بیان اینکه قیمت گوشت 
گاو ماده از 7 هزار تومان به  5 هزار تومان کاهش یافته و قیمت گوساله نر نیز از ۱۲ تا ۱۲ 
هزار و 5۰۰ تومان به ۱۰ هزار تومان رسیده است، اضافه کرد: علت کاهش قیمت گوشت این 

است که عرضه گاو به کشتارگاه ها افزایش یافته است.

دبیر انجمن تولیدکنندگان ماشین آلات پخت نان و شیرینی؛

ماشین آلات غیر استاندارد نانوایی های سنتی
آخرین نرخطلا در ایران  عامل آلودگی در نان

4.365.000یک مثقال طلا

1.007.700یک گرم طلای 18

آخرین نرخانواع سکه

9.840.000سکه بهار آزادی

9.840.000سکه امامی

4.950.000نیم سکه

2.700.000ربع  سکه

1.730.000سکه یک گرمی

قیمت بازارنام خودرو

20636.435.000 تیپ 5

206SD37.565.000وی 8

GLX 405 26,750,000پژو

SLX 405 29,660,000پژو

ELX 39.795.000پژو پارس

34,500,000پژو پارس سال

E2 90 36,365,000تندر

LX 32,915,000رانا

TU5 32,000,000رانا 

LX 29,754,000سمند

LX EF7 29,880,000سمند

ELX 35,650,000سورن

قیمت بازارنام خودرو

300 S 74.600.000زوتی

16.920.000سایپا کارا 151

19,975,000سایپا 111

19,800,000سایپا 131

19.925.000سایپا 132

SX 23,810,000سایپا تیبا

قیمت بازارنام خودرو

315 MVM38.403.000

530 MVM42.682.000

MVM X3365.200.000

MVM X3371.500.000 جدید اتومات

MVM11021.950.000 چهار سیلندر

معاون برنامه ریزی و نظارت بر منابع هیدروکربوری وزیر نفت:

پرداخت ماهانه 1/2 میلیارد دلار 
توسط وزارت نفت برای یارانه نقدی 

پروازهای داخلی و معضلی به نام چارتر 

رییس اتاق بازرگانی مشترک ایران و افغانستان اعلام کرد؛

مهم ترین اقلام وارداتی و صادراتی به افغانستان
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حامد لک بعد از جریمه شدن
 با تراکتوری ها به امارات رفت

دروازه بان تراکتورس�ازی بعد از اینکه توس�ط کمیته انضباطی باش�گاهش با 
جریمه هایی روبه رو شد، کاروان تیمش را در سفر به امارات همراهی کرد.

 تیم تراکتورسازی که برای برپایی اردوی آمادگی نیم فصل خود راهی کشور امارات شده 
اس��ت با یک شب استراحت در تهران راهی دبی شد.کاروان تراکتورسازان با پرواز ساعت 
۱۱:۰۰ فرودگاه امام خمینی تهران را به مقصد امارات ترک کردند. تراکتورسازی در این اردو 
تنها یک ملی پوش خود را در اختیار نخواهد داشت و با ترکیب کامل راهی این اردوی ۱۰ 
روزه می شود. به این ترتیب حامد لک، دروازه بانی که مدتی با دستور خطیبی از همراهی 

این تیم منع شده بود هم در این اردو حاضر خواهد بود.

حضور پولادی در نخستین تمرین تیم ملی 
فوتبال در استرالیا

 نخستین جلسه تمرینی تیم ملی فوتبال ایران در سیدنی برگزار شد.
ملی پوشان فوتبال ایران به دنبال ورود به استرالیا، پس از ساعتی استراحت با حضور در 
محل تمرینی، نخستین جلسه تمرین خود را برگزار کردند.این تمرین به مدت ۹۰ دقیقه 
برگزار شد و ملی پوشان ایران زیر نظر کادر فنی نخستین تمرین خود را برگزار کردند. 
آب و هوای استرالیا شرایط بس��یار نزدیکی به هوایی دارد که ملی پوشان ایران در اردوی 
آفریقای جنوبی آن را تجربه کردند.بازیکنان در زمین چمن این کمپ تمرین کردند و بعد 

از انجام این تمرین ها زیر نظر کادر فنی، به محل اقامت خود بازگشتند.

بدنسازی استقلال
 در غیاب مگویان و عمران زاده

تیم فوتبال استقلال در غیاب دو مدافع میانی خود تمرین بدنسازی را برگزار 
کرد.

کادر فنی تیم فوتبال استقلال امروز چهارشنبه نیز دو جلسه تمرین را برای این تیم در 
نظر گرفت. آبی پوشان پایتخت در مجموعه ورزش انقلاب حضور یافتند تا تمرین بدنسازی 
را در آکادمی ملی المپیک برگزار کنند.هرایر مگویان و حنیف عمران زاده دو مدافع میانی 
تیم استقلال در این تمرین حضور نداشتند و با حضور در کلینیک باشگاه به فیزیوتراپی 
پرداختند. میرشاد ماجدی هم به دلیل پیگیری کارهای مربوط به ثبت قرارداد بازیکنان 
در این تمرین حضور نداشت.استقلال عصر دیروز  در کمپ اختصاصی این باشگاه تمرین 

تاکتیکی خود را پی می گیرد.

رئیس هیئت کشتی قم:

عباسی نماینده داوران کشتی قم
 در جام جهانی 2015 شد

رئیس هیئت کشتی استان قم گفت: داور بین المللی کشتی قم برای قضاوت 
در مسابقات جام جهانی کشتی فرنگی 2015 انتخاب شد.

محسن حلوایی اظهار کرد: بعد از قضاوت های مطلوب و مناسبی که سعید عباسی در 
نخستین دوره مسابقات لیگ جهانی کشتی فرنگی داشت، این داور بین المللی کشتی قم 

برای قضاوت در پیکارهای جام جهانی کشتی فرنگی انتخاب شد.
وی اضافه کرد: بدین ترتیب سعید عباسی با تجربه قضاوت در میادین بزرگ برون مرزی 
در روزهای پایانی بهمن ماه، رقابت حساس تیم های مدعی و کشتی گیران شرکت کننده 

در رقابت های قهرمانی سال ۲۰۱5 جام جهانی کشتی فرنگی را قضاوت می کند.
رئیس هیئت کشتی استان قم بیان کرد: داوران قضاوت کننده در این دوره از مسابقات 
جام جهانی کشتی فرنگی در حالی مشخص شدند که این مسابقات با حضور چهره های 
مطرح کشتی فرنگی ایران و جهان روزهای سی ام بهمن ماه تا اول اسفند ماه برگزار می شود.

وی در ادامه با اشاره به اسامی داوران قضاوت کننده در این رقابت ها،  عنوان کرد: سعید 
عباسی داور بین المللی کشتی قم که سابقه قضاوت در میادین مهم داخلی و برون مرزی 
متعددی را در سال های اخیر دارد به عنوان یکی از داوران قضاوت کننده در این پیکارها به 

میزبانی تهران انتخاب شده است.
حلوایی بیان کرد: عباسی در حالی به قضاوت رقابت کشتی گیران شرکت کننده در این 
دوره از مسابقات می پردازد که در سال جاری یکی از موفق ترین سال های فعالیت خود 

در داوری این رشته ورزشی را سپری کرده و آینده  بسیار درخشانی در انتظار وی است.
وی یادآور ش��د: عباس��ی در اردیبهشت ماه سال جاری نماینده داوران کشتی فرنگی 
کشورمان در پیکارهای کشتی فرنگی قهرمانی رده سنی نوجوانان آسیا بود و در مرداد ماه 

سال جاری نیز قضاوت در مسابقات کشتی فرنگی المپیاد نوجوانان جهان را تجربه کرد.
رئیس هیئت کشتی استان قم بیان کرد: البته عباسی به جز این ۲ میدان برون مرزی 
یکی از داوران قضاوت کننده در رقابت های مختلف داخلی تمام رده های س��نی اعم از 
نوجوانان، جوانان و بزرگسالان کشتی آزاد در قالب پیکارهای لیگ و قهرمانی کشور بوده 

است.
وی یادآور شد: همچون سال ۲۰۱۴ با تصمیم فدراسیون جهانی کشتی )فیلا( قرار است 
مسابقات جام جهانی کشتی فرنگی به میزبانی کشورمان که یکی از قدرت های کشتی 

فرنگی دنیا محسوب می شود در روزهای پایانی بهمن ماه سال جاری به انجام برسد.
حلوایی اضافه کرد: فدراس��یون کشتی کش��ورمان در حالی از رقابت های سال ۲۰۱5 
قهرمانی جام جهانی کش��تی فرنگی میزبانی می کند که مس��ابقات س��ال ۲۰۱۴ در 
اردیبهشت ماه سال جاری به میزبانی سالن ورزشی شهدای هفتم تیر تهران به انجام رسید.

وی در پایان اظهار کرد: مس��ابقات سال ۲۰۱۴ با قهرمانی تیم کشورمان همراه بود و 
خوشبختانه در ترکیب تیم ملی کشورمان هادی علیزاده پورنیا در وزن 7۴ کیلوگرم به 
نمایندگی از استان قم حضور داشت و همراه با تیم ملی مدال طلای این پیکارها را به 

خود اختصاص داد.

سرپرست تیم ملی کشتی فرنگی کشور؛

 اراده ما حفظ عبدولی و دیگران
 در تیم ملی است

سرپرست تیم ملی کشتی فرنگی کشورمان گفت: بشیرباباجان زاده قرار است 
از دور جدید تمرینات به اردو بیاید.

حسن رنگرز در خصوص اردوی تیم ملی کشتی فرنگی کشورمان اظهار داشت: اردوی 
تیم ملی کش��تی فرنگی عصر امروز پایان خواهد یافت و از ۱7 دی ماه نیز دور جدید 

تمرینات آغاز خواهد شد.
وی افزود: در این اردو که سومین دور تمرینات بود، ملی پوشان به آمادگی خوبی دست 
پیدا کردند و برای دور جدید تمرینات نیز کادر فنی برنامه مدونی دارد تا فرنگی کاران در 

آستانه جام جهانی به مرز آمادگی مطلوب برسند.
سرپرست تیم ملی کشتی فرنگی کشورمان در پاسخ به این سؤال که آیا نفرات جدیدی 
نیز قرار است به اردو دعوت شوند، خاطرنشان کرد: بشیر باباجان زاده فرنگی کار سنگین 
وزن کشورمان که در اردوهای گذشته دعوت نشده بود از دور جدید تمرینات راهی خانه 

کشتی می شود تا همراه با سایر ملی پوشان تمرین کند.
رنگرز در پاسخ به سؤال دیگری مبنی بر اینکه تکلیف سعید عبدولی چه شد، عنوان کرد: 
عبدولی را 3 بار به اردوها دعوت کردیم که در نهایت وی نیامد، البته اراده ما این است که 

تمامی کشتی گیران را حفظ کنیم و مانع جدایی و نابودی آنها شویم.
وی ادامه داد: روند حفظ کشتی گیران باید متقابل باشد و خود کشتی گیر نیز علاقمند 
به کشتی باشد و باانگیزه کار کند. طلایی های المپیک از روز اول به اردوها آمدند و در 
چارچوب قوانین و شرایط حرفه ای تمرین کردند و باقی نفرات نیز باید با این شرایط کنار 

آمده و آن را دنبال کنند تا به موفقیت دست یابند.

باقری: اگر رضازاده در انتخابات شرکت کند 
به نفعش کنار می کشم

 سرمربی پیشین تیم ملی وزنه برداری کشورمان گفت: در صورتی که رضازاده 
بدون مشکل در انتخابات حاضر شود من قطعا کنار خواهم کشید.

کوروش باقری در خصوص تصمیمش برای ثبت نام در انتخابات فدراسیون وزنه برداری 
اظهار داشت: من با پیشنهاد رضازاده کاندیدا شدم و مهندس زرین گل نیز لطف زیادی به 
من داشت و به همین دلیل قرار است ثبت نام کنم.وی افزود: البته باید بگویم که رضازاده 
۹۹ درصد از کارش درست شده و من نیز آمده ام تا اگر یک درصد رضازاده به مشکلی بر 
خورد بتوانم در انتخابات با توجه به نزدیکی افکارم به رضازاده شرکت کنم.سرمربی پیشین 
تیم ملی وزنه برداری کش��ورمان در پاس��خ به این سؤال که آیا در صورت حضور قطعی 
رضازاده وی کنار خواهد کشید، خاطرنشان کرد: در صورتی که رضازاده بدون مشکل در 
انتخابات حاضر شود من قطعا کنار خواهم کشید.باقری ادامه داد: قبل از این هم روسای 

هیئت ها چندین بار با من تماس گرفتند و پیشنهاد دادند تا برای ریاست اقدام کنم.
وی در پاسخ به این سؤال که نظرتان در خصوص صحبت های بهداد سلیمی مبنی بر 
اینکه از رفتار گذشته با کوروش باقری پشیمان هستم چیست، عنوان کرد: من از ابتدا نیز 
با کسی مشکلی نداشتم و گفته بودم که مسائل گذشته را از چشم ورزشکاران نمی بینم 
و عده ای از بیرون شیطنت می کردند و آتش بیار معرکه بودند. اکنون نیز دیگر علاقه ای به 

بازگو کردن مسائل گذشته ندارم و هرچه بوده گذشته است.

رئیس زیر کمیته کنترل دوپینگ اعلام شد؛

دوپینگ سه فوتبالیست مثبت اعلام شد

رئیس زیر کمیته  کنترل دوپینگ کمیته  پزشکی از مثبت اعلام شدن نمونه 
دوپینگ سه فوتبالیست خبر داد که یکی از آنها در لیگ برتر فوتبال و دیگری 

در لیگ برتر فوتسال به میدان رفته اند.
 دکتر توحید سیف برقی، رئیس زیر کمیته  کنترل دوپینگ کمیته  پزشکی، ضمن بیان 
مطلب فوق گفت: طبق جلس��ات و مذاکراتی که صورت گرفت مقرر شد تا از فردا ۱۱ 
دی ماه مسئولیت کنترل دوپینگ فوتبال به ستاد ملی مبارزه با دوپینگ واگذار شود تا از 

این پس کلیه نمونه گیری ها و کنترل ها در این بخش توسط نادو پیگیری شود.
وی همچنین از برگزاری نشست کمیسیون بدوی متخلفان دوپینگ در هفته آتی خبر 
داد و گفت: به دلیل مثبت اعلام شدن سه نمونه دوپینگ )یک نمونه لیگ برتر آقایان، 
یک نمونه لیگ برتر بانوان و یک نمونه لیگ برتر فوتسال آقایان(، جلسه کمیسیون بدوی 
رسیدگی به تخلفات این بازیکنان هفته آینده در کمیته انضباطی فدراسیون فوتبال برگزار 

می  شود.

بررسی عملکرد صبای قم در لیگ بر تر نوجوانان کشور

 تیم فوتب�ال صبای قم با پیروزی بر نماینده البرز در 
دیداری تشریفاتی از لیگ بر تر فوتبال نوجوانان کشور 
به کار خود در این مسابقات پایان داد اما موفق به کسب 

جواز صعود نشد.
تیم نوجوانان صبای قم پس از س��قوط به دسته مناطق به 
لطف صعود افشید به لیگ بر تر و ادغام با این تیم بار دیگری 
به جمع لیگ برتری ها بازگشت اما نمایشی متفاوت با عملکرد 

ضعیفش در سال ۹۲ داشت.
حض��ور یک مربی جوان و با دانش به نام مهدی کاکایی در 
رأس نیمکت صبا، بهترین انتخابی بود که احمد غلامی مدیر 
تیم های پایه صبا می توانست برای این تیم داشته باشد و حضور 
کاکایی از یک سو و استفاده از مربیانی جوان از سوی دیگر در 

مجموع، صبا را به تیمی موفق در لیگ بر تر تبدیل کرد.
در مقام مقایسه صبا با سایر حریفانش در لیگ بر تر نوجوانان، 
ما با تیمی مواجه بودیم که حتی یک بازیکن آن سابقه بازی در 
این لیگ را نداشت و حضور بازیکنانی بی تجربه، پیش از آغاز 
فصل آینده این تیم را با اگر و اما روبرو می کرد اما تلاش دسته 
جمعی نوجوانان صبا و کادر فنی این تیم برای موفقیت سبب 

شد، آن ها پایانی آبرومند داشته باشند.
صبا نس��بت به فصل ۹۲، تیمی با اتحاد بیشتر نشان داد و 
عطش پیروزی نزد بازیکنان این به مراتب آشکار تر بود و باید 
به این نکته اشاره کرد که صبای ۹3 نسبت به فصل قبل خود 
تیمی متواضع تر بود و شکست های مغرورانه و ترحم آمیز فصل 

۹۲ را به طور کلی به دست فراموشی سپرد.
نتایج صبا در لیگ بر تر

صبا کار خود را با تس��اوی بدون گل در ورزشگاه تختی قم 

برابر پتوی لاله اصفهان در قم آغاز کرد و در روزی که تساوی 
نتیجه منطقی دیدار دو تیم بود، صبا در خانه ۲ امتیاز مهم را 

از دست داد.
صبا سپس راهی آبادان شد و در آبادان ۲ بر یک برابر صنعت 
نفت این شهر شکست خورد و این شکست، سبب شد آنها از 
۲ بازی یک امتیاز داشته باشند و در وضعیت نابسامانی قرار 

گیرند.
نماینده قم در لیگ بر تر در سومین مسابقه خود در قم برابر 
شهرداری همدان قرار گرفت و این تیم بحران زده را 5 بر یک 
درهم کوبید اما در چهارمین مسابقه خود که در قم برگزار شد 

3 بر صفر به تیم قدرتمند مقاومت تهران باخت.
صبا سپس در کرج به دیدار »پور البرز« این شهر که با خطر 
سقوط دست و پنجه نرم می کرد رفت و یک بر صفر به پیروزی 
رس��ید و نیم فصل را با یک پیروزی امیدوار کننده به پایان 

رساند.
صبا در آغاز نیم فص��ل دوم در اصفهان به دیدار پتوی لاله 
اصفه��ان رفت و در حالی که تا لحظات پایانی یک بر صفر از 
حریف خود پیش بود، در آخرین ثانیه ها پیروزی را برابر پتوی 

لاله از دست داد و یک بر یک مساوی کرد.
دیدار دوم صبا در نیم فصل دوم در ورزشگاه شهید حیدریان 
قم برگزار شد و این مسابقه پرحاشیه، با پیروزی یک بر صفر 
صبا خاتمه یافت تا صبا بیش از گذشته به صعود امیدوار شود.

صبا سپس در همدان با 3 گل شهرداری همدان را از پیش 
رو برداشت تا در ۲ بازی رفت و برگشت به این تیم 8 گل زده 
باشد اما شکست برابر مقاومت این تیم را از صعود محروم کرد.

صبا در بازی برابر مقاومت در تهران در حالی که در بازی رفت 

در قم 3 بر صفر بازنده شده بود پا به میدان گذاشت و در روزی 
که می توانست حتی برنده بازی باشد با یک گل مغلوب شد تا 

رویای صعود این تیم پرپر شود.
آخرین مس��ابقه صبا در قم برگزار شد که جنبه تشریفاتی 
داشت و صبا در این بازی 5 بر صفر تیم پورالبرز کرج را در هم 

کوبید و فصل را با یک پیروزی خیره کننده به انت ها رساند.
بدین ترتیب تیم نوجوانان صبا در ۱۰ مسابقه برگزار شده اش 
برابر حریفان در لیگ بر تر نوجوانان کشور ۱7 امتیاز کسب کرد 
و با توجه به اختلاف 5 امتیازی با تیم رده دومی نفت آبادان که 
در هفته ماقبل پایانی با شکست صبا برابر مقاومت ایجاد شد، 

بختی برای صعود به دور بعد نداشت.
کاکایی: تمامی 22 بازیکن ما قرارداد 3 ساله دارند

سرمربی تیم نوجوانان صبا عملکرد این تیم را در لیگ بر تر 
قابل قبول خواند و گفت: بازیکنان غیر بومی صبا نفراتی مفید 

و حیاتی برای تیم بودند.
مهدی کاکایی در گفتگو با مهر اظهار کرد: عملکرد صبا در 
لیگ بر تر قابل قبول بود و در مدت ۱5۰ روزی که با این تیم 
کار شد، نتایج خوبی گرفتیم و بازی به بازی بهتر شدیم و آمار 

عملکرد ما در نیم فصل دوم این رشد را نشان می دهد.
س��رمربی تیم فوتبال صبای قم افزود: امس��ال ۲۲ بازیکن 
داشتیم که شامل ۱8 بازیکن بومی و ۴ بازیکن غیر بومی بودند 
و نکته جالب در مورد تیم ما این بود که در مسابقات این فصل، 
تمامی ۲۲ بازیکن صبا برای تیم ما به میدان رفتند و ۴ بازیکن 
غیر بومی ما نیز بازیکنانی بودند که لیست پرکن نبودند بلکه به 

معنای واقعی به تیم کمک کردند.
کاکایی بیان کرد: صبا در مس��ابقات امسال ۱7 گل به ثمر 
رساند که ۱۲ گل آن را غیر بومی های صبا زدند و رضا شکری 
با 8 گل، رضا دقیق با ۴ گل و حسین حیدری با 3 گل، بهترین 

گلزنان ما بودند.

وی عنوان کرد: تمامی ۲۲ بازیکن ما قرارداد 3 س��اله دارند 
و م��ا هیچ بازیکن با قرارداد موقت��ی نداریم در حالی که این 
موضوع، یکی از مشکلات تیم های پایه صبا در سال های اخیر 

بوده است.
سرمربی تیم فوتبال صبای قم تصریح کرد: کسی گفته که 
من ۱۰ بازیکن به صبا داده ام که ۶ نفر آن ملی پوش هستند 
و در جواب آن آقا باید بگویم ما امسال 7 بازیکن داشتیم که 
سال قبل در هیچ تیمی نبودند، 7 بازیکن در سطح استان قم 
بازی می کردند و 8 نفر از تیم سال قبل افشید آمده بودند که 

۴ نفرشان در آن تیم ذخیره بودند.
کاکایی خاطرنشان کرد: ما بدون اینکه یک بازیکن با سابقه 
بازی لیگ برتری داشته باشیم وارد لیگ شدیم و چنین نتایج 
خوبی گرفتیم و این موفقیت ها مره��ون تلاش کادر فنی و 

مدیریت تیم های پایه است.

 مربی پیش�ین تیم ملی فوتبال کش�ورمان اعتق�اد دارد، کارلوس ک�ی روش از 
علی کریمی سوءاستفاده کرده است.

اصغر شرفی در مورد کناره گیری علی کریمی از کادر فنی تیم ملی گفت: وقتی یک مربی در 
تیمی مشغول به کار می شود، مطمئناً شرح وظایفش مشخص می شود. اگر قرار بوده کریمی 
دستیار کی روش باشد پس قطعاً باید روی نیمکت می نشست و اگر هم وظایف را طور دیگری 
تعریف کرده بودند، خود کریمی باید در مورد آن توضیح دهد. فکر می کنم در این میان یک 
سوءتفاهم ایجاد شده ولی نکته مهم این است که کی روش حداکثر استفاده را از کریمی برد و 

زمانی که تیم ملی و خودش تحت فشار قرار داشتند از کریمی سوءاستفاده کرد.
وی در ادامه افزود: کریمی باید این موضوع را روشن کند که شرح وظایفش چگونه مشخص 
شده بود. او باید حرف هایش را با شجاعت بزند، چون برای مردم و فوتبالدوستان یک آدم ملی 
محسوب می شود. به هر حال یک اتفاقی رخ داده است و با او بدرفتاری صورت گرفته است. 

من احساس می کنم با کریمی مثل انار آب لمبو رفتار کرده اند و از او سوءاستفاده شده است.
مربی پیشین تیم ملی فوتبال کشورمان افزود: من اعتقاد دارم ماجرای کناره گیری کریمی 
از تیم ملی نمی تواند یک موضوع شخصی باشد، بلکه یک موضوع ملی است. کریمی نباید با 
احساسات مردم بازی کند و باید به صورت شفاف در مورد ماجرای کناره گیری اش از کادر فنی 

تیم ملی حرف بزند.
ش��رفی همچنین در مورد کنار گذاشته شدن آیت اللهی و نبی از فدراسیون فوتبال گفت: 
فوتبال ما به این دلیل با این شرایط تأسف بار مواجه شده است که غیرفوتبالی ها در آن فعالیت 
کرده اند. هیچ وقت نباید امثال آیت اللهی در این فوتبال پیدا می شدند اما متأسفانه ما فوتبالی ها 
آنقدر علیه یکدیگر شدیم که این فضا برای امثال این افراد به وجود آمد. شما دیدید که فردی 

مثل آیت اللهی چگونه فوتبال شیراز را نابود کرد.

دبیر هیئت دو و میدانی استان قم از انتخاب قهرمان 
پرش س�ه گام قم ب�رای حض�ور در اردوی تیم ملی 

اعزامی به رقابت های قهرمانی آسیا خبر داد.
محمدرضا اسحاقی اظهار کرد: اعزام تیم ملی دو و میدانی 
رده سنی بزرگسالان کشورمان به مسابقات قهرمانی آسیا در 
خرداد ماه س��ال آینده انجام می پذیرد و از هم اکنون کادر 
فنی تیم ملی بهترین ها را برای کسب آمادگی حضور در این 

پیکارها به اردو دعوت کرده اند.
وی ادامه داد: در بین چهره های ش��اخص دعوت شده به 
اردوی تیم ملی دو و میدانی بزرگسالان کشورمان برای اعزام 
به مسابقات دو و میدانی قهرمانی بزرگسالان آسیا نام میلاد 
دریساوی دو و میدانی کار قم موفق استان قم نیز در رشته 

پرش سه گام به چشم می خورد.
دبی��ر هیئت دو و میدانی اس��تان قم عن��وان کرد: میلاد 
دریساوی امسال در تمام مراحل پیکارهای لیگ برتر دو و 
میدانی مردان باشگاه های کشور که با شرکت هشت تیم به 
انجام رسید توانست مقام قهرمانی و عنوان رکورددار رشته 

پرش سه گام مسابقات را به خود اختصاص دهد.
وی اضافه کرد: دریس��اوی در جمع برترین های این دوره 
لیگ برتر دو و میدانی موفق ش��د با رک��ورد ۱5 متر و ۹۹ 
سانتی متر عنوان نخس��ت ماده پرش س��ه گام را به خود 
اختصاص بدهد، ضمن اینکه دریساوی با این میزان پرش 
هم اکنون رکورددار رشته پرش سه گام کشور نیز محسوب 

می شود.
اسحاقی تصریح کرد: دریساوی امسال ورزشکار منتخب 
رشته پرش سه گام کشورمان برای همراهی تیم ملی اعزامی 

به رقابت های دو و میدانی بازی های آسیایی سال ۲۰۱۴ نیز 
بود اما بی دلیل به این رقابت ها اعزام نشد تا کاروان ایران از 

کسب مدال این رقابت ها محروم شود.
وی یادآور ش��د: رقابت های سال ۲۰۱5 آسیا حدود ۶ ماه 
دیگر به میزبانی کشور چین برگزار می شود و امیدوار هستیم 
که دریس��اوی با درخشش در اردوی تیم ملی و همچنین 
مسابقاتی که پیش از این اعزام پیش بینی شده عملکرد خوب 

و درخشانی همچون میادین قبل داشته باشد.
رئی��س هیئت دو و میدانی اس��تان قم اف��زود: دوره قبل 
مسابقات دو و میدانی قهرمانی آسیا که بیستمین دوره آن 
به شمار می رود در سال گذشته به میزبانی هند برگزار شد و 

تیم ملی کشورمان با کسب 3 مدال نقره در مواد پرش ارتفاع، 
پرتاب دیسک و پرتاب وزنه به کار خود پایان داد.

وی با اش��اره به اس��امی دو و میدانی کاران دعوت شده به 
اردوی تیم ملی اعزامی به رقابت های قهرمانی آسیا بیان کرد: 
در پرش های دو و میدانی میلاد دریساوی تنها نماینده هیئت 
دو و میدانی استان قم در جمع ملی پوشان دعوت شده به این 

اردو محسوب می شود.
اس��حاقی در پایان به رقبای نماین��ده دو و میدانی قم در 
پرش ها اشاره و عنوان کرد: محمدرضا وظیفه دوست، سبحان 
طاهرخانی، وحید صدیق، مصطفی خسروی، محمد ارزنده و 
کیوان قنبرزاده در پرش ها به اردوی تیم ملی دعوت شده اند.

سرمربی پرس�پولیس نتوانس�ت در نقل و انتقالات 
نیم فصل حتی هافبک دلخواهش را جذب کند.

 حمید درخش��ان قصد داشت در نقل و انقالات نیم فصل با 
جذب یک هافبک باتجربه و باکیفیت و چند مهره شاخص 
تیمش را به خوبی تقویت کند اما در این امر ناکام ماند. به طور 
نمونه در فهرست خریدی که درخشان به مسئولان باشگاه 
پرسپولیس داده بود نام دو هافبک شاخص دیده می شد و او 

خواسته بود تحت هر شرایطی یکی از این دو بازیکن جذب 
شوند که باشگاه در عقد قرارداد با آنها موفق عمل نکرد.

ابتدا مس��ئولان باشگاه پرس��پولیس و خود درخشان برای 
جذب آندو وارد عمل شدند و حتی به توافقات پنهانی با برادر 
این بازیکن که مدیربرنامه هایش به حساب می آید، دست پیدا 
کردند اما شرطی که باشگاه استقلال برای صدور رضایت نامه 
آندو گذاشت اجازه نداد این بازیکن راهی پرسپولیس شود. در 
واقع استقلالی ها از مذاکره رقیب دیرینه خود با آندو آگاهی 
داش��تند که ش��رط کردند او غیر از س��پاهان حق رفتن به 
پرسپولیس هم نداشته باشد.پس از منتفی شدن این انتقال 
پرسپولیس��ی ها برای جذب قاس��م حدادی فر اقدام کردند. 
مذاکرات درخش��ان با این بازیکن خیلی خوب پیش رفت و 
حتی یحیی گل محمدی هم راضی به این انتقال شد تا جایی 

که سرمربی پرسپولیس این انتقال را تمام شده دانست.
به خاطر همین مسئله هم بود که درخشان موافقت خود را 
با جدایی رضا حقیقی اعلام کرد و حتی حاضر نشد رضایت 
دهد که بازیکنانی مثل اکبر صادقی از پدیده مشهد و میثم 
نقی زاده از گسترش فولاد خوزستان جانشین حقیقی شوند. 

در حقیقت درخش��ان روی حدادی فر به عنوان جانش��ین 
حقیقی حس��اب ویژه باز کرده بود که در نهایت این انتقال 
هم صورت نگرفت.البته گفته می شود یکی از دلایلی که باعث 
شد حدادی فر نتواند به پرسپولیس بیاید مخالفت سعید آذری 
با این انتق��ال بود و نباید فراموش کرد او با علیرضا رحیمی 
مدیرعامل پیشین پرسپولیس نسبت فامیلی دارد و مسئولان 
فعلی باش��گاه پرس��پولیس هم در برکناری رحیمی نقش 

داشتند.
به هر حال زمان نقل و انتقالات نیم فصل به اتمام رس��ید و 
درخشان نه تنها نتوانست یک هافبک طراز اول جذب کند 
بلکه یکی از هافبک هایش را هم از دست داد تا همه امیدش 
به هافبک برزیلی باشد که به زودی برای عقد قرارداد با باشگاه 

پرسپولیس به تهران خواهد آمد.
آنچه مسلم است خود درخشان هم از خرید های تیمش در 
فصل نقل و انتقالات نیم فصل رضایت ندارد و بازیکنانی از جمله 
آندرانیک تیموریان، قاسم حدادی فر، محسن مسلمان، مسعود 
حسن زاده، حسن ابراهیمی، میثم مجیدی و وحید طالب لو که 

در لیست خرید وی بودند، هیچکدام جذب نشدند.

 امثال آیت اللهی نباید در این فوتبال پیدا می شدند
شرفی: کی روش چون تحت فشار بود از کریمی سوءاستفاده کرد

دبیر هیئت دو و میدانی استان قم خبر داد؛

اعزام قهرمان پرش  سه گام قم به مسابقات قهرمانی آسیا

 7 بازیکن مدنظر درخشان جذب نشدند؛

شوک سنگینی که در فصل نقل و انتقالات به 
درخشان وارد شد

آگهی مزایده 
آگهی مزایده ششدانگ پلاک ثبتی 2507/23  اصلی واقع در بخش  دو 

ثبت قم مربوط به کلاسه پرونده 8900403001100025
 به موجب پرونده اجرائیه کلاسه بایگانی 8۹۰۰۰۲5,  له : موسسه مالی و اعتباری 
سینا )بانک سینا( , وعلیه : آقای مجید یوسفی مستند سند رهنی شماره ۹۴8۰۹ مورخه 
۱387/۰3/۲۹ تنظیمی دفترخانه رسمی شماره ۲ قم ششدانگ پلاک ثبتی شماره 
۲5۰7/۲3 اصلی ثبت شده ذیل شماره ۱5۰۱8 در صفحه 3۴۹ دفتر 8۹  واقع در بخش 
دو قم واقع در قم – خیابان امام خمینی )ره( –کوچه شماره ۲۴- نبش کوچه ولیعصر – 

متعلق به آقای مجید یوسفی از طریق مزایده به فروش  می رسد.
 حدود و  مشخصات مورد مزایده:

شمالا :  به طول ۱۰ متر پی اشتراکی به زمین 3۲ فرعی 
شرقا : به طول ۲۲/۹۰ متر پی اشتراکی به زمین ۲۴ فرعی 

غربا : به طول ۱۰ متر به خیابان  ۱۰ متری احداثی 
جنوبا : به طول ۱۰ متر به خیابان ۱۰ متری 

حقوق ارتفاقی ندارد.
 مشخصات مورد مزایده :

 ساختمان مورد نظر به صورت دو نبش ) درتقاطع شوارع ده متری( و در شش طبقه 
) زیرزمین , همکف , و طبقه اول لغایت طبقه چهارم ( احداث گردیده که درحال حاضر 
طبقه زیرزمین تکمیل و دیگر طبقات با سرویس پله در حد سفتکاری و درساختمان 
آسانسور نیز نصب و اجرا نشده است .ساختمان دارای امتیاز  آب , برق وگاز می باشد. 
طبقه زیرزمین به صورت پارکینگ  تجاری و همکف به میزان ۱۹7 متر مربع تجاری می 
باشد . طبق گزارش شماره ۹3-۲۱3 مورخ ۱3۹3/۱۰/۰8 کارشناسان رسمی دادگستری 
براساس پایانکار صادره به شماره 3/۱۰/355۶ مورخ ۱385/۰5/۰8 و توضیحات دستی 
هامش پایانکار  اعیانی زیر زمین به مساحت ۱۶۴ متر مربع به صورت پارکینگ تجاری   
و طبقه اول ۱۶۰ متر مربع با کاربری مسکونی با مجموع اعیانی ۴8۴ متر مربع مورد 
تایید شهرداری قرار گرفته است. و همچنین براساس گواهی شماره 3/5۹۹8۱ مورخ 
۱3۹۰/۰7/۲7 طبقه زیرزمین ۲۰3  متر مربع با کاربری پارکینگ تجاری , همکف ۱۹7 
متر مربع و طبقات اول و دوم ) اول به مساحت ۱8۰ متر مربع + دوم به مساحت ۱7۲ متر 
مربع ( با کاربری مسکونی مورد تایید قرار گرفته و در ذیل گواهی آمده است. ) لازم به ذکر 
است اعیانی فوق الذکر بابت جریمه کمیسیون ماده صد و عوارض  متعلقه بدهکار می باشد 
که بخشی از آن پرداخت گردیده و درصورت نیاز به صدور هرگونه پاسخ ملزم به پرداخت 
کلیه  بدهی های متعلقه وفق ضوابط و مصوبات روز می باشد . بدیهی است درصورت 
پرداخت کامل بدهی های متعلقه اعیانهای فوق از نظر  شهرداری مجاز خواهدبود واین 
گواهی صرفا جهت اطلاع مالک بوده و فاقد ارزش دیگر  می  باشد و صدور  هر گونه پاسخ 
نیازمند انجام بازدید و متراژ مجدد و پرداخت کلیه بدهی های متعلقه به قیمت روز برابر 
مصوبات وضوابط می باشد. با بررسی به  عمل آمده و اطلاعات موجود درپرونده شهرداری 
که مطالعه گردید در تاریخ تنظیم گزارش گیری توسط شهرداری اعیانهای ۱ و ۲ و 3  هر 
یک ۱7۲ متر مربع بوده است که برای طبقات مذکور ) طبقه اول ودوم هریک ۱۲ متر 
مربع وکل طبقه سوم ( توسط کمیسیون ماده صد رای تخریب صادر شده است وطبقه 

چهارم نیز با کاربری مسکونی و فاقد مجوز است.
لازم به ذکر است که انجام کلیه مراحل اداری نقل و انتقال و همچنین انجام امور اداری 
از جمله  امور اداری مربوط به ادارات شهرداری و ثبت  و دارایی وغیره و پرداخت کلیه  
هزینه ها و همچنین اجرای آرای صادره توسط مراجع مذکور بر عهده خریدار ) برنده 

مزایده ( می باشد.
مبلغ ارزیابی مورد مزایده با نظر هیئت سه نفره کارشناسان دادگستری بدین شرح 

اعلام می گردد:
۱-عرصه به مساحت ۲۲۴/5 متر مربع از  قرار هر متر مربع ۲8/5۰۰/۰۰۰  ریال جمعا 

۶/3۹8/۲5۰/۰۰۰ ریال
۲-اعیانی زیر زمین به مساحت ۲۰۶ متر مربع از قرار هر متر مربع ۶/۲۰۰/۰۰۰ ریال 

جمعا ۱/۲77/۲۰۰/۰۰۰ ریال 
3-اعیانی همکف به مساحت ۱۹7/5  متر مربع از قرار هر متر مربع 7/5۰۰/۰۰۰ ریال 

جمعا ۱/۴8۱/۲5۰/۰۰۰ ریال 
۴-اعیانی طبقه اول به مساحت ۱8۴/5 متر مربع از قرار هرمتر مربع 3/5۰۰/۰۰۰ ریال 

جمعا ۶۴5/75۰/۰۰۰ ریال
جمعا  ریال   3/5۰۰/۰۰۰ مربع  متر   ۱8۴/5 مساحت  به  دوم  طبقه  5-اعیانی 

۶۴5/75۰/۰۰۰ ریال 
۶-اعیانی طبقه سوم به مساحت ۱8۴/5 متر مربع از قرار هرمتر مربع 3/5۰۰/۰۰۰ 

جمعا ۶۴5/75۰/۰۰۰ ریال 
7-اعیانی طبقه چهارم به مساحت ۱8۴/5 متر مربع از قرار هرمتر مربع 3/۲۰۰/۰۰۰ 

ریال جمعا 5۹۰/۴۰۰/۰۰۰ 
8- سرپله , انشعابات و رمپ جمعا ۲۲۰/۰۰۰/۰۰۰ ریال 

۹- ارزش تجاری به مساحت ۱۹7 متر مربع از قرار هر مترمربع 55/۰۰۰/۰۰۰ ریال 
جمعا ۱۰/835/۰۰۰/۰۰۰ ریال

کل ارزش ملک به مبلغ ۲۲/73۹/35۰/۰۰۰ ریال به حروف ) بیست و دو میلیارد و 
هفتصدو سی ونه میلیون و سیصدو پنجاه هزار ریال ( می باشد.

مزایده ملک مذکور از ساعت ۹ صبح الی ۱۲ روز دوشنبه مورخه ۱3۹3/۱۱/۰۶ در اجرای 
ثبت قم واقع در خیابان ساحلی انجام می شود مزایده از مبلغ پایه ۲۲/73۹/35۰/۰۰۰ 
ریال شروع وبه بالاترین قیمت فروخته می شود حق الحراج و نیم عشر دولتی مازاد بر 
مبلغ ارزیابی به عهده برنده مزایده خواهد بود خریداران می بایست مبلغ پایه را به عنوان 
سپرده شرکت در مزایده به حساب این اداره واریز نمایند و درصورت توافق با بستانکار 
بر پرداخت غیر نقدی براساس توافق عمل نمایند .ضمنا چنانچه به هر دلیلی روز مزایده 
مصادف با تعطیل رسمی بود مزایده به روز بعد موکول می شود . حقوق دولتی و حق 
مزایده طبق مقررات وصول خواهد شد  ضمنا تنظیم پیش نویس سند انتقال اجرایی 

منوط به مفاصا حساب دارایی و شهرداری می باشد.
 تاریخ انتشار : 1393/10/11
 مهدی روز خوش –مسئول اجرای ثبت قم 

آگهی موضوع تبصره 3 ماده 120 آیین نامه قانون ثبت 
پلاک  ششدانگ  مالکیت  سند  که  اند  نموده  اعلام  عقیقی  محرم  مرحوم  وارث 
۱۰۶۹۰/۱۱۲ و ۱۰۶۹۱ اصلی بخش ۱ ثبت قم متعلق به محرم عقیقی بخشایش فرزند 
حاتم می باشد و چون با اخطاریه بورثه نامبرده تسلیم ننموده اند مراتب به دستور تبصره 
3 ذیل ماده آیین نامه قانون ثبت آگهی می شوند که دارنده سند مالکیت مذکوز از تاریخ 
انتشار این آگهی  ظرف ۱۰ روز سند مالکیت مذکور را تسلیم نماید و یا مجوز قانونی  نگاه 
داشتن آن را ضمن اعتراض خود به این اداره دایره اعلام نماید در صورت انقضا مدت و عدم 

وصول اعتراض وجه سند مالکیت ورثه طبق قانون مسترد و صادر خواهد شد. 
جعفر کاظمی – رئیس ثبت  اسناد منطقه یک قم 
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علمی و سلامت

 فشار خون تان پایین است؟
فشار خون نیرویي است که توسط جریان خون به دیواره رگ  ها وارد شده و 

یکي از علایم اصلي حیات محسوب مي  شود.
این فشار توسط عمل پمپ قلب ایجاد مي  شود، به این  صورت که وقتي قلب منقبض 
مي شود فشار خون در رگ  ها بالا مي  رود که آن را فشار سیستولیک )ماکزیمم( مي  نامند و 
هنگامي که قلب منبسط شده و دوباره از خون پرُ مي  شود، فشار در رگ  ها پایین آمده و آن  را 
فشار دیاستولیک )مینیمم( مي  نامند. گاهي این نظم به هم خورده و فشار بالا یا پایین مي  رود. 
بنابراین هنگامي که فشار خون را اندازه گیري مي  کنند، هر دو فشار فوق را در نظر مي گیرند.

وقتي مي  گوییم فشار خون فردي پایین است، یعني چه؟ اگر فشارخون طبیعي 
فردي به عنوان مثال همیشه ۱۲ روي 8 باشد و بعد فشارش را بگیرد و عدد از این مقدار 
پایین  تر آمده باشد، یعني این که دچار افت فشار خون شده است. به  طور معمول بیشتر افرد 
جامعه، به خصوص خانم  ها، فشارخون پایین دارند و این طبیعي است. معمولا فردي که فشار 
خون پایین دارد، پُرفشاري خون پیدا نمي  کند. ممکن است هر انساني در شرایط خاصي و 
در اثر عواملي فشارش افت پیدا کند که این عوامل مي  توانند طبیعي یا بیمار ي  زا باشند، به 
عنوان مثال در تابستان با نخوردن آب یا نمک کافي و انجام فعالیت زیاد بدني ممکن است 
خون غلیظ شده و فشار خون پایین بیاید که این عوامل بیماري  زا هستند، اما اگر یک خانم 

جوان همیشه فشارش پایین باشد، طبیعي است و مشکلي ندارد.
علایم افت فشار خون چیست؟ اولین علایم افت فشار خون چه به صورت طبیعي و 
چه به صورت بیماري  زایي عبارت اند از: رنگ  پریدگي شدید، خشک شدن آب دهان، سیاهي 
رفتن چشم و تپش قلب. اگر در چنین شرایطي فرد به سرعت ننشیند یا دراز نکشد، خون به 
مغز نمي رسد و محکم به زمین مي  خورد و ممکن است با سر فرود آمده و عوارض دیگري 

به وجود بیاید.
چرا بعضي  ها همیشه فشار خون شان، پایین است؟ این حالت معمولا ارثي است و 
بیشتر در خانم  ها شایع است و ضعف، بي  حالي و کسلي از عوارض آن است. این افراد باید 
در غذاي شان از نمک بیشتري استفاده کنند، اما افرادي هم هستند که به صورت پاتولوژیک 
)بیماري( دچار افت فشار خون مي  شوند. این عوامل که سبب کاهش فشار خون مي  شوند 
عبارت اند از: سکته قلبي، اسهال  شدید، فعالیت بدني در هواي گرم، کم  خوردن نمک، شوک، 
استرس زیاد و … . این عوامل موجب مي  شود که رگ  ها گشاد شده و فشار خون پایین 
بیاید. گاهي وقت  ها افت فشار خون، وضعیتي است، یعني بستگي به وضعیت بدن فرد 
دارد، مثلا در حالت عادي و نشسته فشار فرد ۱۲ است، اما به محض این که بلند مي  شود 
فشارش ۹ مي  شود. این ها نشان مي  دهد سیستمي که باید فشار را تنظیم کند، ضعیف 
است، یعني سیستمي که باید به هنگام ایستادن فرد رگ  هاي پا را تنگ کند تا خون را به 
مغز برساند، خوب عمل نمي  کند و خیلي از اوقات به دلیل همین فشار وضعیتي است که 
وقتي فرد صبح از رختخواب بلند مي  شود و راه مي رود ، در بین راه چشمانش سیاهي رفته 

و حتي غش مي  کند.
آیا فشار متغیر که گاهي بالا و گاهي پایین مي  رود، طبیعي است؟ بله، به طور کلي 
آدم زنده فشار خون متغیر دارد و این یک امر طبیعي است؛ مثلا ممکن است فشار خون فرد 
در حالت استرس روي ۲۰ برود، اما یک لیوان آب خنک بخورد و فشارش روي ۱۴ بیاید، 
یا دنبال اتوبوس بدود و فشارش ۱۶ شود. بنابراین کاهش یا افزایش فشار خون در اثر عوامل 

مختلف، طبیعي است.
فرق بین افت فشارخون با افت قند خون چیست؟ خیلي  ها افت فشارخون را با افت 
قندخون اشتباه مي  گیرند. تشخیص بین این دو سخت است، زیرا علایم پریدگي رنگ، عرق 
سرد، سرگیجه، بي  حالي و… تقریبا در هر دو یکسان است. در این زمان معمولا به فرد 
آب قند مي  خورانند که البته هم به نفع فشارخون پایین است و هم به نفع افت قندخون، 
زیرا وقتي به فرد قند مي  خورانید، کانال هاي سدیم  سلولي هم باز شده و سدیم)جزء نمک( 

بیشتري وارد آن  مي  شود. لذا فشار خون بالا مي رود و این کار از نظر علمي درست است.
خیلي وقت  ها مي  گویند هنگام افت فشار خون، کمي نمک روي زبان بریزید. آیا 
موثر است؟ بله، زیرا نمک از راه زبان جذب مي  شود. این کار در هواي گرم مانند استان  هاي 
جنوبي یا هنگام حج در عربستان توصیه مي  شود، اما انجام این کار براي همه افراد صحیح 

نیست و فقط افرادي که دچار افت فشار خون هستند، مي  توانند این کار را انجام دهند.
همچنین توصیه مي  کنم خانم ها در طي دوران عادت ماهیانه  شان، علاوه بر خوردن 
قرص آهن، از مقدار بیشتري نمک در غذا هم استفاده کنند، به عنوان مثال مي  توانند 
همراه غذا، خیار شور بخورند، زیرا خون  ریزي در این مدت سبب مي  شود حجم خون کم 
شده و فشار خون پایین بیاید.یکي از راهکارهاي موثر در بهبود افت فشار خون این است 
که فرد به صورت طاقباز خوابیده و پاهایش را کمي بالاتر از سطح زمین قرار دهد.در انتها 
یادآور مي  شوم نکته اي که خیلي مهم است، این است که فشارخون درمان کردني نیست، 

کنترل کردني است.

بسیاری از مرگ  و میرها 
ناشی از عفونت های بیمارستانی است 

در حال حاضر بسیاری از موارد مرگ  و میر در مناطق مختلف جهان، ناشی 
از عفونت های بیمارستانی به ویژه عفونت های اداری، تنفسی، خونی و محل 

جراحی است.
فرهاد خواجه  ئیان، متخصص بیماری های عفونی گفت: با کاهش بیماری های عفونی، 
بیماری های مزمن و غیر واگیر شایع شده و مرگ و میر و ناتوانی بالایی را موجب شده اند.

وی افزود: متاسفانه با وجود کاهش کلی بیماری های عفونی، اما همچنان این بیماری ها 
و عوامل آن در بسیاری از مناطق دنیا شایع هستند و حتی در مراکز درمانی نیز به میزان 

گسترده مشاهده می شوند.
خواجه ئیان، تاکید کرد: در حال حاضر بسیاری از موارد مرگ و میر در مناطق مختلف 
جهان، ناشی از عفونت های بیمارستانی به ویژه عفونت  اداری، تنفسی، خونی و محل 

جراحی است.
وی یاد آور شد: در کشورمان نیز بسیار از بیمارستان ها با مشکل عفونت بیمارستانی دست 

به گریبانند در حالیکه کنترل این عفونت ها کار چندان دشواری نیست.
خواجه ئیان، با اشاره به اینکه کنترل عفونت های بیمارستانی نیاز به اصلاح  دیدگاهها 
در سطح کلان و خرد دارد، خاطرنشان کرد: اینکه در برخی از بیمارستان ها تنها به منافع 
شخصی توجه می شود و در بسیاری دیگر از بیمارستان ها تنها به منافع آنی توجهی شده 
و منافع آتی مورد غفلت  قرار می گیرد، این موضوع موجب گسترش عوامل عفونی در 

مراکز درمانی خواهد شد.

 استرس مزمن احتمال دل درد را تا سه برابر 
افزایش می دهد 

استرس مزمن احتمال بروز دل درد را تا سه برابر افزایش می دهد و این عارضه 
در اغلب موارد با احساس تهوع ، سر درد و کمردرد همراه است.

محسن عابدینی نیا روانپزشگ   اظهار داشت: استرس مزمن با علائم و عوارضی همراه 
است که می تواند آن را مشخص تر کرده و در واقع آن را از سایر اختلالات روانی تمایز 

دهد. 
وی با اشاره به این که افرادی که دچار استرس مزمن می شوند بیشتر دچار مشکلات 
گوارشی می شوند، تاکید کرد: استرس مزمن احتمال بروز دل درد را تا سه برابر افزایش 

می دهد و این عارضه در اغلب موارد با احساس تهوع ،سر درد و کمر درد همراه است.
عابدینی نیا گفت: بروز مشکلات مربوط به دهان به ویژه درد زخم در ناحیه دهان و 

همچنین خونریزی لثه نیز در افرادی که دچار استرس مزمن هستند ،شایع  است.
وی خاطر نشان کرد: سردرد، خارش پوست، جوش های زیر پوستی، افزایش حساسیت 
و بروز مشکلات عضلانی و مفصلی به ویژه گرفتگی عضلات، از دیگر علائم مرتبط با 

استرس مزمن است. 
عابدینی افزود: بسیاری از علائم استرس مزمن در استرس های معمولی نیز مشاهده 
می شود، اما شدت این علائم در استرس های مزمن بیشتر بوده و مدت آن نیز طولانی تر 

است و در واقع این نوع استرس بیشتر موجب افت کیفیت زندگی می شود.

شکستن انگشتان و رفع قولنج 
موجب بروز آسیب های مفصلی می شود 

شکستن انگشتان دست و پا و رفع قولنج که به یک عادت در بین افراد جامعه 
تبدیل شده است، از نظر علم پزشکی کاری نادرست بوده و می تواند موجب بروز 

مشکلات و حتی آسیب های مفصلی شود.
مهدی لطفی نیا استادیار دانشگاه علوم پزشکی تهران اظهار داشت: بسیاری از عادات 
و الگوهای زندگی به طور مستقیم و یا غیرمستقیم موجب بروز بیماریها و اختلالاتی 
در اندام ها و بخش های مختلف بدن می شوند و متاسفانه کمتر کسی به فکر اصلاح این 

عادات می افتد.
وی با بیان اینکه از جمله مشکلات شایع که در نتیجه عادات نادرست زندگی به وجود 
می آیند مشکلات ارتوپد هستند، تصریح کرد: شکستن انگشتان دست و پا و رفع قولنج که 
به یک عادت در بین افراد جامعه تبدیل شده است، از نظر علم پزشکی کاری نادرست بوده 

و می تواند موجب بروز مشکلاتی و حتی آسیب های مفصلی شود.
لطفی نیا گفت: تکرار و تداوم شکستن انگشتان از ناحیه بندهای آن، می تواند موجب 
متورم شدن کناره بند انگشتان و تغییر شکل آنها شده و حتی در بلند مدت انگشتان را در 

برابر ضربات و آسیب های مستقیم، حساس تر کند.
وی یادآورشد: افرادی هم که به طور مکرر اقدام به شکستن و برطرف کردن قولنج خود 
می کنند، ممکن است بین استخوان ها و مفاصل آنها افتاده و بیشتر از دیگران در معرض 

آسیب به ویژه آسیب ستون مهره ها قرار گیرند.

کفش های پاشنه دار
 عامل مهم بروز کمردرد است 

استفاده از کفش های پاشنه دار و نامناسب به ویژه در بین زنان، عامل مهم بروز 
بسیاری از مشکلات و بیماریهای ارتوپدی به ویژه کمردرد است.

مهدی لطفی نیا استادیار دانشگاه علوم پزشکی تهران گفت: اغلب افراد جامعه در طول 
زندگی خود، درجاتی از کمر درد را تجربه می کنند که این کمر دردها در بسیاری از موارد 

موجب اختلال در زندگی عادی یک فرد خواهد شد.
وی با اشاره به اینکه کمردرد دلایل گونانی دارد، تصریح کرد: اغلب عوامل کمردرد 
به طور مستقیم ناشی از روش های نادرست زندگی از سوی افراد است که از جمله این 

روش ها می توان به نوع کفش های مورد استفاده اشاره کرد.
لطفی نیا تاکید کرد: استفاده از کفش های پاشنه دار و نامناسب به ویژه در بین زنان، عامل 

بروز بسیاری از مشکلات ارتوپدی به ویژه کمر درد است.
وی با بیان اینکه استاندارد مناسب برای پاشنه کفش بین ۲ تا 5 سانتی متر است، یادآور 
شد: اگر پاشنه  کفش ها بیش از 5 سانتی متر باشد، در آن صورت احتمال بروز مشکلاتی 

نظیر کمر درد وجود دارد.
لطفی نیا خاطر نشان کرد: بلند کردن اجسام سنگین نیز از عوامل بروز کمردرد بوده و 

اثرات منفی قابل ملاحظه ای بر روی ستون فقرات خواهد گذاشت.

زمانی که یک زخم عمیق
 تبدیل به سیروز کبدی می شود 

سیروز کبدی، شامل یک طیف بیماری های کبدی است که در نهایت منجر به 
ایجاد آسیب پایدار در کبد و عفونت های ویروسی می شود.

دکتر مؤید  علویان، فوق تخصص گوارش و کبد ، گفت: سیروز یا تنبلی کبد، یک اختلال 
جدی و پیشرونده است و در واقع پاسخ کبد به ضایعاتی است که به علت بیماریهای مزمن 
کبدی ، وارد کبد شده است. در پی بیماریهای مزمن کبدی، بافت جوشگاهی شبیه جایی 
که پس از بهبودی یک زخم عمیق در پوست ایجاد می شود و منجر به تجمع گوشت 

اضافی می گردد. که این بافت جوشگاهی در کبد اصطلاحا فیبروز نام دارد.
وی ادامه داد: سلولهایی بنام ایتو)Ito( در کبد وجود دارند که در حالت عادی غیر فعالند 
ولی با پیدایش فیبروز در کبد و یا به علت ویروس هپاتیت B، فعال شده و تولید کلاژن 
می کنند. خستگی و ضعف، تورم شکم و اندام، ضعف و سستی عضلانی، تیره شدن پوست، 
بروز لکه های خونمردگی در پوست، خونریزی از بینی و لثه، خارش پوست از جمله علائم 

پیدایش فیبروز کبدی به شمار می رود.
دکتر علویان گفت: روشهای تشخیصی سیروز کبدی عبارتند از: فیبرو اسکن، بیوپسی 
کبد و آندوسکوپی فوقانی. همچنین در درمان سیروز کبدی توجه به بیماری زمینه ای کبد 

مانند هپاتیت بی اهمیت زیادی دارد. در اکثر موارد بهترین راه درمان، پیوند کبد است.

بهترین زمان خداحافظی از شیر مادر 
تغذیه نوزاد تا 2 سالگی شامل سه مرحله است که شیر مادر مهم ترین منبع 

غذایی در هریک از این مراحل می شود.
پروین میرمیران متخصص تغذیه گفت: شیر مادر کامل ترین غذا برای نوزاد است. مقدار 
ترشح شیر مادر، مدت زمان شیردهی را تعیین می کند و این مدت زمان برای هر نوزادی 

متفاوت است.
وی ادامه داد: شیر مادر در ابتدا آب و پروتئین است، به تدریج چربی شیر زیاد می شود 
و این چربی باعث می شود به تدریج احساس سیری کند. شیر مادر سیستم ایمنی نوزاد را 

افزایش می دهد و در مقابل بیماری ها و عفونت ها محافظت می کند. 
میرمیران اظهار داشت: شیر مادر به دلیل فعالیت هورمون ها از سرطان سینه جلوگیری 

می کند.
وی توصیه کرد: زنان باردار علاوه به تحت نظر بودن متخصص مامایی بهتر است تحت 

نظر متخصص تغذیه با یک رژیم غذایی مناسب بهترین وضعیت شیردهی را محیا کنند.
دکتر میرمیران در پایان گفت: مادران شیرده باید توجه داشته باشند که در محیطی آرام 

و با آرامش به نوزاد خود شیر دهند.

 ارتفاع زدگی یا بیماری ارتفاع
بیماری ارتفاع یا ارتفاع زدگی ناشی از کاهش میزان اکسیژن هوا در ارتفاعات 
بالا است. این عارضه اغلب افرادی را که در ارتفاعات پایین زندگی می کنند و به 

ارتفاعات 2500 متر و بالاتر سفر می کنند، گرفتار می کند.
کوهنوردی در برف

شایع ترین علائم بیماری ارتفاع سرگیجه، سیاهی رفتن چشم ها، سردرد، ضعف، بیخوابی 
و دل آشوبی است. افرادی که دچار علائم شدید می شوند باید فورا به ارتفاع پایین تر بیایند.

برای پیشگیری از این عارضه باید در هنگام کوهنوردی به تدریج به ارتفاعات بالاتر صعود 
کرد و به بدن امکان داد تا در طول چند روز، با میزان کم اکسیژن تطبیق پیدا کند.

همچنین باید سعی کنید شب ها در ارتفاعی پایین تر از ارتفاعی که روز در آن هستید، 
بخوابید.

علل بیماری ارتفاع
در سطح دریا غلظت اکسیژن حدود ۲۱ درصد است و فشار بارومتری به طور میانگین 7۶۰ 

میلی متر جیوه است.
با زیاد شدن ارتفاع، غلظت اکسیژن در همان حد باقی می ماند، ولی تعداد مولکول های 

اکسیژن در هر تنفس کاهش می یابد.
در ارتفاع 35۰۰ متری فشار بارومتری تنها ۴83 میلی متر جیوه است، یعنی تقریباً ۴۰ 
درصد کاهش در مولکول های اکسیژن موجود در هر تنفس. جهت اکسیژن رسانی مناسب به 
بدن سرعت تنفس شما )حتی در هنگام استراحت( باید افزایش یابد. این تهویه اضافی محتوای 
اکسیژن خون را بالا می برد، ولی نه در حد غلظت اکسیژن در سطح دریا. از آنجایی که مقدار 
اکسیژن مورد نیاز برای فعالیت تغییری نکرده است، بدن باید خود را با مقدار کمتر اکسیژن 
تطبیق دهد. به علاوه به دلایلی که کاملاً مشخص نیست، ارتفاع زیاد و فشار کمتر هوا باعث 
نشت مایع از مویرگ ها می شود که همین عامل می تواند باعث افزایش مایعات در ریه و مغز 
شود. ادامه مسیر به سمت ارتفاعات بالاتر بدون عادت کردن )هم هوایی( و وفق یافتن با محیط 
می تواند به بیماری های شدید و حتی مرگبار منجر شود. اگر به ارتفاعات بیش از 3۰۰۰ متری 
می روید، در هر روز تنها 3۰۰ متر ارتفاع خود را افزایش دهید و در ازای هر ۱۰۰۰ متر بالا 

رفتن، یک روز استراحت کنید
وفق یافتن )هم هوایی( چیست؟

دلیل اصلی بیماری ارتفاع، رفتن به بلندی ها با سرعت زیاد است. با صرف وقت بیشتر، بدن 
شما می تواند خود را با کاهش تعداد مولکول های اکسیژن در یک ارتفاع مشخص سازگار کند.

این مراحل به عنوان وفق دادن )هم هوایی( یا عادت کردن شناخته می شود و عموماً ۱ تا 
3 روز برای هر ارتفاعی وقت می گیرد؛ برای مثال اگر شما تا ارتفاع 3۰۰۰ متری بالا بروید و 
چندین روز را در آن ارتفاع بمانید، بدن شما به ارتفاع 3۰۰۰ متری عادت می کند. اگر شما تا 

ارتفاع ۶5۰۰ متری بالا بروید، بدن شما دوباره به آن ارتفاع عادت می کند.
تغییرات زیادی در بدن شما رخ می دهد تا بدن، اجازه عمل با اکسیژن کاهش یافته را پیدا 
کند. افزایش عمق هر تنفس و افزایش فشار سرخرگ های ریوی، خون را مجبور می کند تا در 
قسمت هایی از ریه که در حالت عادی، در ارتفاع دریا از آنها استفاده نمی شود، جریان پیدا کند.

بدن گلبول های قرمز بیشتری جهت حمل اکسیژن تولید می کند. بدن آنزیم خاصی را که 
اکسیژن رسانی را تسهیل می کند، بیشتر تولید می کند.

انواع بیماری ارتفاع
به طور کلی بیماری های ارتفاع به سه دسته تقسیم می شوند:

)Acute Mountain Sickness( ۱- سندرم ارتفاع زدگی حاد
سردرد اولین علامت ناشی از AMS  است. معمولا سردرد در AMS همراه با بقیه علائم 

رخ می دهد، از جمله بی خوابی، ضعف عضلانی، سرگیجه، بی اشتهایی و تهوع.
این سردرد معمولا در شب و با فعالیت زیاد بدتر می شود. بی خوابی بعد از سردرد، دومین 
علامت شایع است. اختلال در خواب معمولا به دنبال تنفس دوره ای، سردرد شدید، سرگیجه 

و نفس تنگی رخ می دهد.
بی اشتهایی و تهوع نیز از علائم شایع هستند. کاهش ادرار)حتی با وجود مصرف مایعات( 

نیز ممکن است رخ دهد.
)High Altitude Cerebral Edema( ۲- ادم مغزی در ارتفاعات

در موارد شدید ارتفاع زدگی حاد فرد دچار عدم تعادل، گیجی و تغییر در سطح هوشیاری 
می شود که به این حالت، ادم مغزی ناشی از ارتفاع زدگی می گویند.

)High Altitude Pulmonary Edema(  3- ادم ریوی در ارتفاعات
ادم ریوی در ارتفاعات بالا معمولا در عرض ۲ تا 5 روز بعد از رسیدن به ارتفاع بالا رخ 

می دهد.
ادم ریوی به ندرت در ارتفاعات زیر ۲5۰۰ تا 3۰۰۰ متری رخ می دهد و همین طور به 

ندرت در افرادی که در ارتفاع خاص، حدود یک هفته هم هوایی داشته اند اتفاق می افتد.
اولین علائم ادم ریوی تنگی نفس فعالیتی، سرفه و کاهش ناگهانی عملکرد ورزشی است.

در پی ادم ریوی، تنگی نفس استراحتی و خس خس سینه شروع می شود. سرفه بدتر 
می شود و در نهایت خلط  کف آلود صورتی رنگ که بیانگر ادم ریوی است، دیده می شود.

پیشگیری از بیماری ارتفاع
پیشگیری از بیماری ارتفاع به دو دسته تقسیم می شود: وفق دادن )هم هوایی( مناسب و 
داروهای پیشگیری کننده. در مورد داروهای پیشگیری کننده باید با پزشک مشورت کنید، ولی 
چند راهنمایی جهت وفق دادن )هم هوایی( مناسب در ذیل آورده شده است. اگر امکان آن 

هست، راهپیمایی را از ارتفاع کمتر از 3۰۰۰ متری شروع کنید و بالا بروید.
در ۲۴ ساعت اول از تلاش بیش از حد یا حرکت به سمت ارتفاعات بیشتر خودداری کنید.

اگر به ارتفاعات بیش از 3۰۰۰ متری می روید، در هر روز تنها 3۰۰ متر ارتفاع خود را افزایش 
دهید و در ازای هر ۱۰۰۰ متر بالا رفتن، یک روز استراحت کنید. به ارتفاع بالاتر بروید و در 
ارتفاع کمتر بخوابید. این روش بسیار زیاد توسط کوهنوردها استفاده می شود. شما می توانید 
در یک روز بیش از 3۰۰ متر بالا بروید و برای خواب به ارتفاعات پائین تر برگردید. اگر علایم 
خفیف بیماری ارتفاع را دارید، بالاتر نروید تا زمانی که علایم کاهش یابد. اگر علایم افزایش 
یافت، پایین، پایین و پایین تر بروید. به خاطر داشته باشید که افراد مختلف با سرعت های 

متفاوت به محیط عادت می کنند. 
قبل از اینکه به بالاتر صعود کنید، از اینکه همه افراد گروه به محیط عادت کرده اند اطمینان 
حاصل کنید. آب کافی به بدن برسانید. عادت کردن به محیط )هم هوایی با محیط( معمولاً با 
از دست دادن مایع همراه است. بنابراین شما باید مایع زیادی بنوشید تا آب کافی به بدن شما 
برسد )حداقل 3 تا ۴ لیتر در روز(. ادرار باید فراوان و شفاف باشد. به خودتان سخت نگیرید. 
تلاش بیش از حد در بدو ورود به ارتفاعات نداشته باشید. فعالیت های سبک در طول روز از 
خوابیدن بهتر است، چرا که تنفس در طول خواب کاهش می یابد و علایم را وخیم تر می کند. 
از دخانیات و الکل و دیگر داروهای آرام بخش شامل باربیتورات ها، مسکن ها و قرص های 
خواب اجتناب کنید. این آرام بخش ها تنفس را در طول خواب بیش از پیش کاهش می دهند 
و منجر به بدتر شدن علایم می شوند. تا زمانی که در ارتفاعات هستید، رژیم با کربوهیدرات بالا 
)بیش از 7۰ درصد از کالری رژیم از کربوهیدرات ها( داشته باشید. روند وفق دادن )هم هوایی( 
با آب رسانی ناکافی به بدن، تلاش بدنی بیش از حد و مصرف الکل و دیگر داروهای آرامبخش 

متوقف می شود.
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شرکت خودروسازی مرسدس بنز با همکاری محققان شرکت ال جی بدنبال 
طراحی خودروی هوشمندی هستند که علاوه بر کنترل خودکار برخی عملکردهای 

خودرو، خواب آلودگی راننده را نیز تشخیص می دهد.
طرح مفهومی خودروی هوشمند مرسدس بنز با استفاده از فناوری ال جی در ماه نوامبر 
معرفی شد؛ این طرح مفهومی شامل استفاده از فناوری سیستم کمک راننده پیشرفته 

)ADAS(  ال جی برای هدایت، حرکت بین خطوط و ترمز خودکار است.
در سیستم ADAS از یک دوربین مجهز به دو لنز برای رهگیری جاده و خودروهای 

مقابل استفاده می شود.
در صورتی که سیستم، خطر بالقوه ای مانند عابر پیاده یا دوچرخه سوار را در مسیر تشخیص 

دهد، اقدام به ترمز گرفتن خودکار می کند.
سیستم بیومتریک خودرو در عین حال حرکات چشمان راننده را رهگیری کرده و هشدار 

بموقعی برای توقف خودرو می دهد.
خودرو هوشمند مرسدس بنز مانند خودرو خودران گوگل تمام خودکار نیست، اما راننده 
می تواند از طریق لمس فرمان یا فشار دادن پدال، عملکردهای مختلف خودرو از جمله دمای 

محیط، پخش فیلم و موسیقی را کنترل کنند.
صندلی های جلو از قابلیت چرخش بسمت صندلی های عقب برخوردار بوده و راننده و 

سرنشینان می توانند در طول مسیر، استراحت کرده یا فیلم تماشا کنند.

یخچال ساید بای ساید 6 در به بازار می آید

پرندگان وقوع توفان را پیش بینی می کنند
پژوهشگران آمریکایی پس از ماه ها ردیابی و بررسی عادات گونه ای از پرندگان 
آوازخوان در رشته کوه های آپالاچیان دریافتند این پرندگان یک روز قبل از وقوع 
گردبادی قدرتمند که در آوریل 2014 منجر به کشته شدن 35 نفر شد، این منطقه 

را ترک کرده بودند.
 این پرندگان پر طلایی، یک روز قبل از رسیدن گردباد آشیانه خود را در این رشته کوه ها واقع 
در شرق ایالت تنسی، ترک کرده و با پرواز به سمت خلیج مکزیک مسافتی 7۰۰ کیلومتری را 
طی کردند.درست یک روز بعد، 8۴ توفان پی در پی منجر به ویرانی بخش های وسیعی از جنوب 
و مرکز آمریکا شد.هنری استربی، زیست شناس و سرپرست گروه پژوهشگران از دانشگاه برکلی 
می گوید: پرندگان احتمالا به دلیل توانایی شنیدن اصوات با فرکانس پایین می توانند این وقایع 
طبیعی را از پیش حس کنند.نکته شگفت انگیز دیگر برای پژهشگران این است که این پرندگان 
درست چند روز پیش از ترک آشیانه خود، با پیمودن مسافتی 5۰۰۰ کیلومتری مهاجرت فصلی 
خود را به پایان رسانده بودند.دکتر هنری استربی ضمن اشاره به دشواری هایی که برای ردیابی 
پرندگان با آن مواجه شدند گفت: " این گونه از پرندگان آوازخوان بسیار کوچک هستند و تنها ۹ 
گرم وزن دارند. همین که آنها با دستگاه های ردیاب از مهاجرت فصلی خود بازگشتند موفقیت 
بزرگی محسوب می شد و بعد یک چنین اتقاقی افتاد.گروه پژوهشگران از دانشگاه تنسی، مینسوتا 

و برکلی همراه با دکتر استربی از مه ۲۰۱3 دستگاه های ردیاب را به ۲۰ پرنده آوازخوان وصل 
کردند.این پرندگان عموما زمستان ها را در آمریکای مرکزی و جنوبی سپری می کنند و سپس 
در تابستان به گریت لیکس و کوه های آپالاچیان برمی گردند و در همانجا آشیانه سازی و تولید 
مثل می کنند.با پایان زمستان، ۱۰ پرنده علامت گذاری شده در آوریل ۲۰۱۴ به تنسی بازگشتند. 
گروه پژوهشگران که در اطراف لانه ها سرگرم تحقیقات بودند، با دریافت هشدارها بابت فرارسیدن 
گردباد محل را ترک کرده و چند روز در هتلی امن سپری کردند.کار تحقیقات مجددا یک ماه بعد 
آغاز شد. پژوهشگران موفق شدند تنها پنج پرنده علامت گذاری شده را پیدا کنند. آنها با بررسی 
ردیاب هایی که تنها نیم گرم وزن داشتند، متوجه شدند که پرندگان مسافت عجیبی را طی 
کرده اند.در ابتدا آنها فکر کردند که اشتباه کرده اند اما پس از بازبینی اطلاعات دریافتی از ردیاب ها 
به این نتیجه رسیدند که هیچ اشتباهی رخ نداده است.دکتر استربی در مورد این کشف اتفاقی 
می گوید: "ناگهان یادمان آمد که ما به خاطر هشدارها چند روز قبل از وقوع توفان محل لانه ها را 
ترک کردیم. اما پرنده   ها چطور نسبت به وقوع توفان آگاه شده بودند؟"او در ادامه گفت:" تنها دلیل 
منطقی آن توانایی شنوایی مادون صوت این پرندگان است.امواجی که فرکانس آنها کمتر از ۲۰ 
هرتز باشد، امواج مادون صوت نام دارند و از حد شنوایی انسان خارج هستند. اما پرندگان و بسیاری 

دیگر از انواع جانواران قادر به شنیدن امواج مادون صوت هستند.

کشف جهش های ژنتیکی نجات بخش
تحقیقات صورت گرفته توسط محققان آمریکایی نشان می دهد که برخی 
جهش های ژنتیکی خاص، افراد را در برابر بیماری های مختلف از جمله آلزایمر 

مصون کرده یا بروز بیماری را به تأخیر می اندازند.
 پس از سال ها تحقیق برای یافتن جهش های ژنتیکی عامل بروز بیماری های مختلف، 
محققان دور جدید تحقیقات را برای یافتن جهش های ژنتیکی پیشگیری کننده از بیماری ها 
آغاز کرده اند. محققان موسسه تحقیقات پزشکی Icahn در مونت سینای نیویورک در 
تحقیقات خود دریافته اند، برخی جهش های ژنتیکی خاص از ویژگی ایجاد مصونیت در برابر 

بیماری های مختلف برخوردار بوده یا می توانند روند بروز بیماری را به تأخیر بیندازند.
تحقیقات برای یافتن این جهش های ژنتیکی نجات بخش با روش های سریع و نسبتا ارزان 

تعیین توالی دی ان ای و بررسی حجم عظیم پایگاه  داده های ژنومی آغاز شده است.
یکی از پروژه های در حال انجام، Resilience Project نام دارد که اقدام به بررسی و 

شناسایی افراد سالم با جهش ژنتیکی کشنده می کند. درصورتیکه فرد با وجود جهش مرگبار 
تاکنون هیچ علامتی از بیماری نداشته باشد، پس این جهش یک جهش ژنتیکی خوب 
و نجات بخش محسوب می شود. درک نحوه عملکرد جهش های ژنتیکی پیشگیری کننده و 

نجات بخش، امکان تولید داروهای موثرتر را فراهم می کند.

تولید نانوحامل ضدسرطان از چای سبز
محققان با استفاده از ماده فعال در چای سبز، نانوحاملی برای مبارزه با سرطان 
تولید کردند؛ نتیجه آزمایش های اولیه این نانوحامل روی حیوانات رضایت بخش 

بوده است.
 از دیر باز، چای سبز به عنوان نوشیدنی حاوی آنتی اکسیدان، ضدسرطان، ضدپیری و 
ضدمیکروب شناخته شده است. یک تیم تحقیقاتی از مؤسسه آاستار با استفاده از ترکیبات 
این چای، موفق به تولید نانوحاملی شدند که قادر به از بین بردن سلول های سرطانی است.

یکی از اصلی ترین اجزای چای سبز، EGCG است که یک ماده آنتی اکسیدان با 
خواص درمانی برای مبارزه با سرطان است. محققان با استفاده از این ماده، موفق به 
ساخت نانوحاملی شدند که قادر به رهاسازی دارو و از بین بردن سلول های سرطانی است.

در  چالش ها  مهمترین  از  یکی  می گوید:  آاستار  موسسه  مدیران  از  یینگ  جکی 
شیمی درمانی، اطمینان یافتن از رهایش دارو در تومور است. اگر دارو در فضای خارج 
تومور رهاسازی شود، به سلول های سالم آسیب جدی وارد می کند. معمولاً برای رفع 
این مشکل از نانوحامل استفاده می شود.یکی از مهمترین پارامترها در طراحی نانوحامل، 

نسبت دارو به حامل است، به طوری که نانوحامل ها در حمل دارو از محدودیت هایی 
حجمی برخوردارند.محققان این پروژه از EGCG برای ساخت نانوحامل استفاده کردند 
که قادر به کپسوله کردن دارو و پروتئین هایی نظیر هرسپتین است؛ هرسپتین پروتئینی 
است که برای درمان سرطان پستان استفاده می شود. این گروه تحقیقاتی برای ساخت 
این نانوحامل از ترکیب EGCG و پلی اتیلن گلیکول استفاده کردند تا پوسته ای برای 
محافظت از دارو ایجاد شود؛ پلی اتیلن گلیکول ماده ای است که برای ساخت غلاف  برای 
محافظت از دارو مورد استفاده قرار می گیرد.نانومایسل ساخته شده در این پروژه کمتر از 
۱۰۰ نانومتر بوده و اولیگومر EGCG در هسته و PEG- EGCG به عنوان پوسته در 
آن قرار دارد.این گروه تحقیقاتی برای ارزیابی این دارو، آزمون هایی روی حیوانات انجام 
دادند. نتایج این پژوهش نشان داد که نانومایسل حاوی هرسپتین رشد تومورها را نسبت 
به زمانی که از هرسپتین تنها استفاده نمی شود، افزایش می دهد. با استفاده از این سیستم 
دارویی، مقدار داروی وارد شده به سلول سرطانی دو برابر افزایش می یابد و همچنین مقدار 

تجمع دارو در کلیه و کبد، 7۰ درصد و در ریه ۴۰ درصد کاهش می یابد.

اپلیکیشنی موبایلی
 برای کمک به کودکان مبتلا به اوتیسم

جالب  ابتکارعمل  جنوبی  کره  در  همراه  تلفن  تولیدکننده  شرکت  یک 
توجهی در استفاده از تلفن همراه برای کمک به کودکان مبتلا به اوتیسم 

)درخودماندگی( ارایه کرده است.
این اپلیکیشن جدید که توسط سامسونگ ارایه شده با هدف کمک به ارتقای کیفیت 

زندگی کودکان مبتلا به اوتیسم در تلفن های همراه نصب می شود.
کودکانی که به این بیماری مبتلا هستند به دلیل ناتوانی در برقراری ساده ترین نوع 

ارتباطات با محیط اطراف از دریافت یا انتقال حس شادی ناتوان هستند.
این اپلیکیشن جدید که )Look At Me ( "به من نگاه کن" نام دارد با هدف افزایش 

مهارت های اولیه اجتماعی کودکان مبتلا به اوتیسم ارایه شده است.
بیش از ۶۰ میلیون کودک مبتلا به اوتیسم در سراسر جهان زندگی می کنند که 
بسیاری از آنها از مهارت های اولیه اجتماعی محروم هستند. با این حال این دسته از افراد 
در استفاده از دستگاههای الکترونیکی نظیر تلفن های همراه هوشمند هیچگونه مشکلی 
ندارند و از این رو می توان از این فناوری برای کمک به درمان و بهبود کیفیت زندگی 

آنها استفاده کرد.
مهمترین مشکل این کودکان، کم توانی یا ناتوانی در برقراری تماس چشمی و حفظ 
آن است. اکنون این اپلیکیشن جدید به کودکان اوتیسمی کمک می کند تا از طریق یک 
سری از برنامه ها که با هدف تحریک آنها به خندیدن و سرگرم بودن طراحی شده اند، 

مهارت های اجتماعی خود را تقویت کنند.
در ارایه این فناوری نوین گروهی از محققان دانشگاه ملی سؤول و دانشگاه "یانسی" 

کره جنوبی حضور داشته اند.

خودرو هوشمندی که خواب آلودگی
 راننده را تشخیص می دهد
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یخچال ها یکی از وسایل مورد نیاز منازل هستند 
اما در عصر تکنولوژی، یخچال ها نیز رنگ و بوی 
پاسخگوی  بتوانند  تا  اند  گرفته  خود  به  متفاوتی 

کاربران باشند.
وسایل متعددی برای تکمیل لوازم یک منزل مورد نیاز 
هستند که یخچال نیز یکی از این وسایل مصرفی است. در 
این میان یخچال ها از شکل قدیمی و سنتی خود فاصله 
گرفته اند تا بتوانند نیاز مخاطبان عصر مدرنیته را برآورده 

سازند.
ال جی یکی از کمپانی هایی است که در تولید و عرضه 
محصولات خانگی فعالیت دارد. این کمپانی را می توان 
جزو کمپانی های خلاق در محصولات خانگی دانست 
که نوآوری های متفاوتی را در عرضه محصولات خانگی 
اعمال می کند. این کمپانی اخیرا خبر از ارائه یخچالی با 
۶ در را منتشر کرده که می تواند دسترسی بهتری را به 

مصرف کنندگان ببخشد و کاربرد بیشتری نیز داشته باشد.
Door-in- بنا به گزارشات منتشر شده، این یخچال

Door نام داشته و یکی از محصولات متفاوتی است که 
در سال ۲۰۱5 میلادی عرضه خواهد شد. طراحان این 
یخچال معتقدند محصول جدید ال جی می تواند برای 
خانواده های پر جمعیت کاربرد داشته باشد. زیرا چنین 
خانواده هایی می توانند هر در یخچال را به یکی از اعضای 
خانواده خود اختصاص دهند تا از باز و بسته شدن مداوم 
در یخچال نیز ممانعت شود. با فشردن یک دکمه ساده 
می توان به درهای مختلف این یخچال متفاوت دسترسی 
پیدا کرد. از دیگر ویژگی های این یخچال می توان به 
مواردی مانند راندمان بالایی از خنک کنندگی، قابلیت 
تنظیم دمای داخلی یخچال، سیستم ضد برفک، راه اندازی 
 Air Hygiene Freshف،  فیلتر  انرژی،  کمترین  با 

fresh و ...  اشاره کرد.



رئیس سازمان بهزیستی؛

وضعیت عیدی مددجویان بهزیستی
رئیس سازمان بهزیستی از پرداخت عیدی به مددجویان تحت پوشش 
بهزیستی خبر داد و گفت: مددجویان استانهای محروم کمک های ویژه دریافت 

می کنند. 
دکتر همایون هاشمی افزود: در حال حاضر حدد دو میلیون نفر تحت پوشش سازمان 

بهزیستی بوده و از خدمات ما بهره مند می شوند.
وی با اشاره به اینکه عیدی به تمامی مددجویان تحت پوشش پرداخت می شود ، گفت: 
عیدی مددجویان معادل یک ماه مستمری ماهیانه آنان است که براساس تعداد افراد خانوار 

به آنها تعلق می گیرد.
رئیس سازمان بهزیستی تاکید کرد: البته علاوه بر افراد تحت پوشش نیازمندانی که 
مشکل آنها به تایید کارشناسان سازمان رسیده باشد نیز مبلغی را به عنوان کمک موردی 

دریافت می کنند.
هاشمی در پاسخ به این سئوال که آیا امسال نیز بن نقدی به مددجویان پرداخت 
می شود، گفت: در سال جاری چون از سوی دولت به خانواده های نیازمند نهادهای 
حمایتی سبد امنیت غذایی پرداخت می شود به همین دلیل سازمان دیگر بن پرداخت 
نمی کند.وی همچنین از پرداخت بن و سبد ویژه ای برای کمک به نیازمندان و مددجویان 
استانهای محروم خبر داد و افزود: افراد تحت پوشش در استانهای محروم مانند سیستان 
و بلوچستان علاوه بر کمک سازمان و بهزیستی از کمکهای ویژه ای نیز مانند بن و یا سبد 

کالا بهره مند خواهند شد.

 مدیرکل دفتر توانمندسازی و ساماندهی سکونت گاه های غیررسمی کشور؛

11میلیون حاشیه نشین
 در کشور زندگی می کنند 

غیررسمی  سکونتگاه های  ساماندهی  و  توانمندسازی  دفتر   مدیرکل 
کشور با بیان اینکه 11 میلیون حاشیه نشین در کشور زندگی می کنند، 
گفت: ساکنان این مناطق حاشیه شهرها از تأسیسات و خدمات شهری 

مناسب بی بهره اند. 
نریمان مصطفایی با بیان اینکه کار مطالعاتی حاشیه نشینی 77 شهر کشور انجام شده 
است، افزود: کار مطالعاتی ۱۴ شهر دیگر کشور نیز در دستور کار قرار دارد و با اتمام کار 
مطالعات ۱۴ شهر باقیمانده پیش بینی می شود جمعیت حاشیه نشین کشور به ۱۱ میلیون 

نفر برسد. 
وی درباره مساحت سکونت گاه های غیررسمی کشور اظهار کرد: مساحت سکونتگاه های 
غیررسمی 77 شهر کشور بالغ بر 5۴ هزار هکتار با جمعیت بیش از شش میلیون نفر است. 
مصطفایی با اشاره به اقدامات انجام شده برای ساماندهی این سکونتگاه ها در ۲۴ شهر 
افزود:  از محل اعتبارات ملی و بانک جهانی بیش از ۱3۰ میلیارد تومان جهت ارتقای 
سرانه های خدماتی هزینه شده است. براین اساس در سال های 8۴ تا 88 با اعتباری حدود 
7۰ میلیارد تومان که از سوی بانک جهانی تامین شد و اعتباراتی که از سوی دستگاه ها به 

آن افزوده شد، کار ساماندهی سکونتگاه های غیررسمی پنج شهر کشور اجرا شد. 
توانمندسازی  ملی  سند  در  شده  انجام  بازنگری های  به  توجه  با  کرد:  بیان  وی 
سکونتگاه های غیررسمی در دولت یازدهم، تغییراتی در اجرای این سند ایجاد شده و 
ستاد اجرایی این سند به ریاست شخص رییس جمهور و با عضویت ۱3 وزیر و سه معاون 

رییس جمهور تشکیل و تاکنون مصوبات خوبی نیز به تصویب رسیده است. 
به گفته  وی برنامه های ارایه شده در این سند، ابتدا در پنج استان سیستان و بلوچستان، 
کرمانشاه، هرمزگان، کردستان و آذربایجان شرقی اجرا شد که تجارب خوبی نیز بدست 

آمد. 
مصطفایی یکی از این کمک ها را در اختیار قرار دادن قیر رایگان به شهرداری ها عنوان 
کرد و افزود: از آنجاکه شهرداری ساوه در ساماندهی حاشیه نشینی موفق بوده، برای تشویق 

این شهرداری کمک ملی بیشتری به ساوه تعلق خواهد گرفت. 

دبیرکل شورای عالی آموزش و پرورش؛

کتاب های درسی پاسخگوی
 نیاز دانش آموزان نیست

 دبیرکل شورای عالی آموزش و پرورش، بر ضرورت استفاده از کتاب های 
غیردرسی در مدارس تاکید کرد. 

مهدی نوید ادهم اظهارداشت: نیازهای دانش آموزان سریع تر از تولید منابع آموزشی 
رشد می کند و کتاب های درسی در تمام دنیا معمولا نسبت به یافته های پژوهشی و علمی 
عقب تر هستند، در نتیجه برای کاهش آسیب های احتمالی باید از منابع و کتاب های غیر 

درسی استفاده کرد.
وی افزود: یکی از رسالت های اصلی آموزش و پرورش این است که دانش موجود و 
یافته های علمی وپژوهشی موجود را به زبان کودک و نوجوان ترجمه کند و فرآیندی که 
این موضوع طی می کند، معمولا طولانی و تخصصی است و حاصل آن در قالب کتاب 
درسی متجلی و وارد فرایند آموزش می شود که الزامات و ویژگی های خاص خود را دارد.

دبیرکل شورای عالی آموزش و پرورش با بیان اینکه نه تنها در کشور ما بلکه در همه 
کشورهای دنیا، کتاب های درسی در شرایط موجود نسبت به یافته های پژوهشی و علمی 
عقب تر هستند،  افزود: علت این موضوع سرعت تحولات علمی و پژوهشی است که در 
جامعه اتفاق می افتد و یافته های جدید خیلی زود جای یافته های قبلی را می گیرند و 

چیزهای تازه تری را عرضه می کنند.
وی، محدویت ظرف کتاب درسی را از دیگر عوامل موثر در این زمینه دانست و ادامه 
داد: آموخته های معلمی که باید این کتاب را تدریس کند، زمان و فرصت تحصیلی 
محدود دانش آموزان در مدرسه و دیگر عواملی از این دست نیز در ایجاد محدودیت 
برای پاسخگویی کتاب درسی به همه نیازهای دانش آموزان دخالت و تاثیر دارد از این رو 
کتاب های درسی در همه جای دنیا نسبت به نیازهای مخاطبان و تحولات جاری، تاخیر 
زمانی دارند و برای اینکه بتوان این تاخیر زمانی را به سامان کرد و آسیب های احتمالی آن 
را به حداقل رساند، باید از منابع و کتاب های غیر درسی استفاده کرد و به همین دلیل این 

منابع  معمولا توسط بخش غیر دولتی تولید و منتشر می شود.
دبیرکل شورای عالی آموزش و پرورش افزود: معمولا سهم بخش غیردولتی دراین 
امر بیشتر است و این بخش به دلیل چابکی که دارد و منابع مالی که از آن برخوردار 
است، تمایل دارد که وارد این میدان شود و ضمن سرمایه گذاری در این زمینه، سود 
و منفعت اقتصادی منطقی خودش را داشته باشد. اصل این کار، موضوعی است که هم 
توجیه اقتصادی و هم توجیه فرهنگی دارد و خوشبختانه این روند در کشور ما هم دنبال 

شده است .
نوید ادهم با تاکید بر اهمیت و جایگاه مصوبه 8۲8 شورای عالی آموزش و پرورش و 
ضرورت ابلاغ آن اعلام کرد: نخستین شرط تحقق این امر آن بود که سازمان رسمی متولی 
تولید و انتشار کتاب های درسی، باید چارچوب ها و استانداردهای لازم را تولید کند، که 
خوشبختانه با اجرایی شدن طرح سامان بخشی کتاب های آموزشی این مهم صورت عمل 
به خود گرفت و در سیر تحولی خود منجر به تصویب و ابلاغ آیین نامه ساماندهی منابع 
آموزشی و تربیتی) مواد و رسانه ها( در هشتصد و بیست و هشتمین جلسه شورای عالی 

آموزش و پرورش شد. 
وی با اشاره به اینکه درسند تحول بنیادین آموزش وپرورش هم به خوبی به این معنا 
توجه شده است، اظهار داشت: اعتقادم بر این است که آموزش و پرورش به دلایل مختلف، 
باید به سمتی برود که نقش کتاب های درسی که امروزه نقشی بلامنازع است، قدری 
کمرنگ تر و میدان برای حضور سایر منابع مواد و رسانه ها بیش از پیش باز و فضا برای 
حضور بقیه بخش ها و به خصوص بخش نشر غیر دولتی بیش از گذشته فراهم شود. از 
سوی دیگر و با وجود و نفوذ شبکه های مختلف آموزشی در دنیای مجازی ضرورت توجه 
به همکاری و همگرایی بین آموزش و پرورش و سایر بخش های موثر در زمینه تولید مواد 
و منابع آموزشی و تربیتی احساس می شود که باید هر چه بیشتر در این خصوص برنامه 

ریزی و اقدام شود. 
دبیرکل شورای عالی آموزش و پرورش با تاکید بر ضرورت مشارکت بخش خصوصی در 
تامین منابع کمک آموزشی، خاطر نشان کرد: اقتضای چنین میدان گسترده ای این است 
که ناشران آموزشی و همه بخش های غیر دولتی که علاقه و امکان فعالیت در زمینه تهیه 
و تولید مواد و منابع آموزشی و تربیتی را دارند به کمک آموزش و پرورش بیایند و در این 

کار بزرگ سهیم و شریک شوند.
آیین پایانی یازدهمین جشنواره کتاب های آموزشی و تربیتی رشد ۲3 دی ماه جاری 
در مرکز آفرینش های فرهنگی هنری کانون پرورش فکری کودکان و نوجوانان برگزار 

خواهد شد.  

 یک دقیقه برای خودم
"مطمئن نبودن" ، شروعی خوب است. معنی مطمئن نبودن این است که تو 
در انتظار چیز تازه ای هستی. با یافتن موفقیت درونی، بهترین، آسان ترین و 

در واقع تنها راه لذت بردن از هر چیز دیگری را در زندگی به دست آورده ای.
گاهی مراقبت از کار ، به معنی مراقبت از خود می باشد. فکر را به درون خودتان متمرکز 

کنید. درون شما همانی است که تو هستی.
درون یا نفس ما همان قدر با هم متفاوتند که اثر انگشتانمان. این نفس است که باید از 
آن مراقبت کنیم زیرا وقتی از نفس های خود به خوبی مراقبت کنیم ، سالم تر خواهیم بود 
و در چنین شرایطی ، بهتر کار خواهیم کرد و بیشتر قادر به کمک به دیگران خواهیم بود.

کسانی که از خود به خوبی مراقبت نمی کنند و توجه کمی به خود دارند ، مسلما برای 
دیگران خوب و مفید نیستند. اگر بیشتر از خود مراقبت به عمل آورند ، برای دیگران هم 

بهتر خواهند بود.
با چشم درون به نتیجه کارتان نگاه کنید. زمانی که شما به کار اهمیت بیشتری می دهید 
تا به خانواده ؛ و یا زمانی که به خانواده توجه بیشتری می کنید تا به خود ؛ در این زمان 

تعادل زندگی از دستتان خارج می شود.
برای خوشحال تر شدن کافی است بنشینی و به ساعتت نگاه نکنی تا زمانی که احساس 

کنی یک دقیقه گذشته است نه یک ثانیه بیشتر و نه کمتر.
با کمک " یک دقیقه بودن با خود" ، ابتدا می توانی از کاری که در حال انجامش هستی 
آگاه شوی و سپس می توانی با آگاهی یک راه بهتر را برگزینی. وقتی دقیقه ای می ایستی 
و ساکت و آرام نگاه می کنی ، اغلب راه بهتری می بینی و سپس همان طور که اغلب امکان 

پذیر است، آن را انجام می دهی.
همین یک دقیقه ساده و صریح نگاه کردن و اندیشیدن به رفتار و افکارمان ، ما را به 
چیزی بسیار قدرتمند راهنمایی می کند. ما را به درونمان می کشاند تا به خردمندی و 

فرزانگی خود گوش دهیم.
صرف کردن یک دقیقه چند بار در روز، برای ایستادن و نگاه کردن به آنچه انجام 
می دهیم بیشترشبیه به رانندگی در شهر و ایستادن در مقابل علایم ایست است. این 
علامتها به ما کمک می کنند تا به سلامت به مقصدی که در پیش داریم برسیم. آنچه 
برای خود انجام می دهید این احساس را به ما می دهد که مورد مراقبت و توجه قرار گرفته 

ایم. این همان چیزی است که ما را خوشحال می کند.
کار دیگری که می توانید برای خودتان انجام دهید خندیدن است. هرچه بیشتر 
بخندیدی ، سالم تر و شاداب تر می شوی. خندیدن به خود نه دیگران روش خوبی برای 
مراقبت کردن از خودمان است. با خندیدن به خود و انجام کارهای کوچک برای خودتان 

واقعا به شما کمک می کند که احساس خوبی داشته باشید.
با خود همان گونه رفتار کنیم که دوست داریم دیگران با ما رفتار کنند. زمانی که 
احساس یک قربانی را دارید آیا می دانید چه کسی شما را آزار داده؟ خودتان. چون شما 
می توانید بهترین دوست خود یا بدترین باشید و این بستگی به آن دارد که چه فکری را 

برمی گزینید و چه کاری را انتخاب می کنید.
نیاز، چیزی است که ما برای زندگی و سلامت خود به آن محتاجیم. یک خواست ، 
چیزی است که امید داریم ما را خوشحال سازد ولی اغلب این کار را نمی کند. وقتی آنچه 
را که می خواهید به دست آورید، احساس موفقیت می کنید ولی احساس سعادت ، مربوط 
به وقتی است که چیزی را به دست آورده و خواسته باشید. ما هرگز نمی توانیم به چیزی 
که به آن احتیاج نداریم به اندازه کافی دست پیدا کنیم. مانند پول خواستن است که به 
دست آوردن آن و دریافت این نکته که خوشحالی آور نیست با هم موجب نمی شود که از 

خواستن بیشتر به این امید که موجب سعادت خواهد شد، دست برداریم.
راه لذت بردن از هر چیز,موفقیت درونی

گاهی می توانیم فشار روانی زندگی خود را با نرفتن به طرف چیزی که به آن نیاز نداریم 
کاهش دهیم. فکر می کنی من و شما چه احساسی خواهیم داشت وقتی که در نهایت 
سختی و تلاش خسته کننده چیزی را به دست آوریم که متوجه می شویم از جمله 
نیازهای درجه یک ما نبوده است؟ قطعا احساس یاس می کنیم و افسرده خواهیم شد. آیا 

می دانید وقتی امور بر وفق مرادتان نیست چه می کنید؟
چیزهای بد را رها کنیم تا به چیزهای خوب برسیم. وقتی اوضاع خوب به نظر نمی رسد 
، تو هم می توانی همین کار را بکنی و یا زندگی را ساده بگیری، آن قدر از چیزهای 
غیرضروری بزنی تا به هسته اصلی چیزی که خوشحالت می کند برسی. وقتی زندگی در 
طریق ساده قرار گرفت ، آن را در همان طریق حفظ کنی. هرچه زندگی ساده تر باشد ، 

بیشتر احساس آرامش می کنی.
اگر دو عاطفه واقعی در زندگی ما وجود دارد، یکی عاطفه مثبت )عشق( است و دیگری 
عاطفه منفی )ترس(. وجود یکی ، یعنی عدم وجود دیگری. می توان گفت تمام عواطف 
دیگر از این دو مشتق می شوند. وقتی بر اساس عشق تصمیم می گیریم، بدون دخالت 

ترس احساس خوبی خواهیم داشت حتی قبل از آن که بدانیم نتیجه اش چیست.
هریک از ما می دانیم چه چیز برایمان خوب است. فقط باید از شتاب زدگی به اندازه 
کافی بکاهیم و از خود مراقبت کنیم. ما باید به طور منظم برای تغییر یافتن تلاش کنیم. 
یکی از راههای تغییر رفتار، صرف کردن مکرر یک دقیقه برای خود است. شما باید آن قدر 

به صرف یک دقیقه ادامه دهید که روزی کار برایتان سهل و طبیعی شود.
یک دقیقه برای خودتان شما را به سوی بهتر فکر کردن و بهتر از سابق عمل کردن 
می برد. ما هر روز باید از نو یاد بگیریم که چگونه از خود بهتر مراقبت کنیم. همه ما بیشتر 
به خودمان فکر می کنیم. این امری کاملا طبیعی است. وقتی بدون احساس گناه این کار 
را انجام دهیم خود به خود پیشرفتی حاصل می شود و به جایی می رسیم که به دیگران 
بیندیشیم. ولی اکثرا از این می ترسیم که مبادا گرفتار خودخواهی شده باشیم. در دوران 
جوانی افراد خوش نیت نگران ما می شوند. آنها می ترسند که اگر بیش از حد به خود 
فکر کنیم به فکر دیگران و علائقشان نباشیم. چون آنها می دانند این نوع خودخواهی در 
زندگی مایه زیان است. در چنین وضعیتی است که به جای اعتماد کردن به ما، به خاطر 
این که ابتدا به خود اهمیت داده ایم و سپس در ادامه راه برای دیگران اهمیت قایل شده 
ایم، از ما می خواهند این نظم طبیعی را معکوس کنیم، یعنی اول دیگران را در نظر بگیریم 
و بعد خودمان را، درست مانند آن که گاری را جلوی اسب ببندیم. ما معمولا در طریق 
خوشبختی بیشتر اوقات دیگران را بر خود مقدم می داریم و خود را در انتها قرار می دهیم. 

این کار ما را به جایی نمی رساند و باعث می شود درجا بزنیم.

مهم ترین دلیل پرخاشگری کودکان 
گفت:  کودکان  پرخاشگری  علت  درباره  نوجوان  و  کودک  روان پزشکی 
مهم ترین عاملی که باعث تقویت پرخاشگری در کودکان می شود نحوه رفتار 
والدین با یکدیگر است. کودکان از طریق نگاه کردن می توانند رفتارهای والدین 

خود را آموزش دیده و الگوبرداری کنند. 
مهوش امیری، فوق تخصص روان پزشکی کودک و نوجوان درباره عواملی که باعث 
پرخاشگری در کودکان می شوند، گفت: »مهم ترین عاملی که باعث تقویت پرخاشگری در 
کودکان می شود نحوه رفتار والدین با یکدیگر است. کودکان از طریق نگاه کردن می توانند 
رفتارهای والدین خود را آموزش ببینند و از آن ها الگوبرداری کنند. به همین دلیل می توان 

یادگیری را یکی از دلایل مهم پرخاشگری در کودکان دانست.«
وی در ادامه در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه برای کنترل خشم در کودکان چه 
راه حل هایی را پیشنهاد می کنید، ادامه داد: »بهترین راه برای کنترل خشم در کودکان این 
است که خانواده و به خصوص والدین باید در ابتدا به رفتار خودشان توجه کنند و بتوانند 
رفتار خود را در محیط خانواده کنترل کنند. بنابراین وقتی والدین به یکدیگر احترام بگذارند 
و رفتارهای خوبی از خود نشان دهند به طبع آن کودک آن ها را آموزش می بیند و در 

معرض رفتارهای خشونت آمیز قرار نمی گیرد.«
امیری افزود: »والدین وظیفه دارند با مشاهده پرخاشگری و عصبانیت کودک خود به 
آن ها بگویند "تو حق عصبانی شدن و داد و بیداد کردن را نداری" و اگر بخواهی به این 
رفتار خودت ادامه بدهی ما مجبور می شویم تو را از کاری که دوست داری برای مدت 

کوتاهی محروم کنیم.«
وی در ادامه گفت: »وقتی پدر و مادر شاهد پرخاشگری یا عصبانیت کودک خود هستند 
باید سعی کنند خونسردی خود را حفظ کنند و به هیچ عنوان با او به تندی رفتار نکنند. 
والدین در این مواقع باید در مرحله اول به کودک به دلیل رفتارش تذکر دهند چرا که شاید 

اصلا او متوجه رفتار اشتباه خود نشود.«
این روانپزشک کودک و نوجوان تاکید کرد: »والدین می توانند در مواجهه با این اتفاق، 
قانونی را برای خود وضع کنند و به کودک خود بگویند که به دلیل این رفتار بدی که از 
خود نشان دادی ده دقیقه حق تماشای تلویزیون را نداری یا به مدت 5 دقیقه با تو حرف 
نمی زنیم و... .« امیری تصریح کرد: »هر بار که کودک عصبانی و پرخاشگر می شود باید 
این قانون اجرا شود و والدین در انجام آن تعلل نکنند. در غیر این صورت کودک متوجه 
می شود که راهی برای گریز از محرومیتی که برایش تعیین شده است وجود دارد و توجهی 

به تنبیه والدین نمی کند.«

چطور بدون اینکه خودتان اذیت شوید به کسی که 
از افسردگی رنج می برد کمک کنید؟ 

وقتی یکی از اعضای خانواده یا دوستانتان دچار افسردگی 
شده است، حمایت و تشویق شما نقش بسیار مهمی در 
بهبودی او خواهد داشت. اما اگر نیازهای خودتان را نادیده 
کند.  خسته  را  شما  است  ممکن  او  افسردگی  بگیرید، 
راهنمایی های زیر می تواند کمکتان کند از فردی که دچار 
افسردگی است حمایت کنید و در عین حال آرامش احساسی 

خودتان را نیز حفظ کنید.
افسردگی اختلالی جدی اما قابل  درمان است که میلیون ها 
نفر را، پیر و جوان و از همه طبقات اجتماعی، تحت تاثیر قرار 
می دهد. این اختلال می تواند در زندگی عادی شما ایجاد 
اخلال کند و موجب درد شدیدی، نه فقط برای کسی که به 

آن مبتلاست، بلکه برای همه اطرافیان او شود.
اگر یکی از عزیزانتان دچار افسردگی باشد، ممکن است 
کلافگی،  خستگی،  ناامیدی،  مثل  دشواری  احساسات 
عصبانیت، ترس، گناه و ناراحتی را تجربه کنید. همه این 
احساسات کاملاً طبیعی هستند. کنار آمدن با کسی که 
دچار افسردگی است، کار آسانی نیست. و اگر مراقب خودتان 

نباشید، واقعاً ممکن است کلافه کننده باشد.
روش هایی برای کمک به چنین عزیزانی وجود دارد. ابتدا 
سعی کنید اطلاعاتتان درمورد افسردگی را بیشتر کنید و 
درمورد آن با آن عزیزی که دچار افسردگی است صحبت 
احساسی  به سلامت  نرود که حواستان  یادتان  اما  کنید. 
خودتان هم باشد. فکر کردن و در نظر گرفتن نیازهای خودتان 
اصلاً خودخواهی نیست کاملاً هم ضروری است. اگر از نظر 
احساسی قوی باشید، می توانید دوست افسرده تان را به خوبی 

حمایت کنید.
درک افسردگی یک دوست یا یکی از اعضای خانواده:

• افسردگی مشکلی جدی است. جدیت این مشکل را 
شوخی نگیرید. افسردگی انرژی، خوشبینی و انگیزه فرد 
را می گیرد. فرد افسرده نمی تواند فقط با نیروی اراده خود، 

خودش را از این ورطه بیرون بکشد.
برقراری  افسردگی،  افسردگی شخصی نیست.  علائم   •
ارتباط با دیگران، حتی کسانی که دوستشان دارد را برای فرد 
افسرده مشکل می سازد. علاوه بر این، افراد افسرده معمولاً 
حرف های نیش دار به زبان می آورند که در آخر منجر به 
افسردگی می شود. یادتان باشد این حرف ها، حرف های یک 
فرد افسرده است نه کسی که دوستش دارید، پس سعی کنید 

حرف های او را به خودتان نگیرید.
• پنهان کردن این مشکل به از بین رفتن آن کمک نمی کند. 
اگر بخواهید بهانه بیاورید، روی مشکل را بپوشانید یا به کسی 
که افسردگی دارد دروغ بگویید، هیچ تغییر مثبتی ایجاد 
نخواهد شد. حل کردن این مشکل فقط به شما بستگی ندارد، 
درواقع کاری هم نمی توانید بکنید. نباید خودتان را بخاطر 
افسردگی آن فرد مقصر بدانید یا خودتان را مسئول شادی آن 

فرد بدانید. بهبودی فقط در دستان خود آن فرد است.
آیا دوست یا عضو خانواده ام افسرده است؟

دوستان و خانواده معمولاً در خط اول دفاع در جنگ علیه 
افسردگی هستند. به همین دلیل خیلی مهم است که با علائم 
و نشانه های افسردگی آشنا شوید. این باعث می شود حتی 
قبل از آن فرد بتوانید افسردگی را در او تشخیص دهید و تاثیر 

و نگرانی شما به آن فرد انگیزه بیشتری برای بهبودی دهد.
در صورت مشاهده علائم زیر در دوست یا عضو 

خانواده تان باشد نگران شوید:
• به نظر می رسد که دیگر هیج چیز برای او فرقی ندارد.

• به طور غیرعادی ناراحت، آسیب پذیر، حساس، خرده گیر 
و دمدمی مزاج شده است.

فعالیت های  سایر  و  سرگرمی ها  کار،  به  خود  علاقه   •
لذت بخش را از دست داده است.

درماندگی حرف  و  ناامیدی  مثل  احساساتی  درمورد   •
می زند.

• نگرشی منفی به زندگی پیدا کرده است.
• مکرراً از دردهایی مثل سردرد، دل درد و کمردرد شکایت 

می کند.
• از دوستان، خانواده و فعالیت های اجتماعی کناره گیری 

کرده است.
• کمتر یا بیشتر از حد طبیعی می خوابد.

• بیشتر یا کمتر از حد طبیعی می خورد و به تازگی وزن 
اضافه یا کم کرده است.

• فراموشکار، دودل و بی برنامه شده است.
• به مشروبات الکلی یا موادمخدر و همچنین انواع داروهای 

مسکن یا خواب آور روی آورده است.
چطور با آن فرد درمورد افسردگی حرف بزنید

گاهی اوقات خیلی سخت است که بدانید با کسی که دچار 
افسردگی شده است چطور حرف بزنید. ممکن است بترسید 
که اگر آن موضوع و نگرانیتان در آن رابطه را مطرح کنید، آن 
فرد عصبانی یا ناراحت شده و یا نگرانی شما را نادیده بگیرد. 
احتمالاً نمی دانید چه سوالاتی باید از او بپرسید و چطور از او 

حمایت کنید.
اگر نمی دانید از کجا باید شروع کنید، توصیه های زیر 
می تواند به شما کمک کند. اما یادتان باشد که شنونده ای 
خوب بودن خیلی مهم تر از نصیحت کردن است. نباید سعی 
کنید آن فرد را »اصلاح« کنید؛ فقط باید خوب به حرف های 
او گوش دهید. گاهی اوقات فقط حرف زدن رودررو با آن فرد 
کمکی قابل توجه برای او خواهد بود. باید آن فرد را تشویق 
کنید که درمورد احساساتش حرف بزند و شما نیز بدون 

قضاوت کردن به حرف هایش گوش دهید.
نباید انتظار داشته باشید که یک بار گفتگو کار را تمام کند. 
افراد افسرده معمولاً از دیگران کناره گرفته و خودشان را جدا 
می کنند. باید علاقه تان به شنیدن حرف های او را بار ها و بار ها 

به او نشان دهید. باید مهربان باشید و پشتکار داشته باشید.
راه هایی برای شروع گفتگو:

• اخیراً نگرانت شده ام.
• جدیداً حس می کنم کمی تغییر کرده ای و دوست دارم 

بدانم حال و اوضاعت چطور شده است.
• گفتم حالت را بپرسم چون متوجه شده ام اخیراً ناراحت 

به نظر می رسی.
سوالاتی که می توانید بپرسید:

• از کی چنین احساسی پیدا کرده ای؟
• آیا اتفاقی افتاده که باعث شده چنین حسی پیدا کنی؟

• چطور می توانم کمکت کنم؟
• آیا به این فکر کرده ای که از کسی کمک بگیری؟

یادتان باشد برای حمایت کردن از این افراد باید به آن ها 
امید و انگیزه بدهید. برای اینکار باید با زبانی به آن فرد صحبت 
کنید که درک کند و بااینکه در چارچوب فکری افسرده است، 

به آن واکنش دهد.
چه بگویید که تاثیرگذار باشد:

• تو تنها نیستی. من با توام و هر کاری از دستم بربیاید 

برایت انجام می دهم.
• شاید الان باور نکنی اما مطمئنم احساس و روحیه ات 

خیلی زود عوض می شود.
• شاید نتوانم درک کنم که دقیقاً چه حسی داری اما من 

مراقبتم و می خواهم کمکت کنم.
• هرزمان احساس کردی ناامید و دلسرد شده ای، به خودت 
بگو فقط یک روز، یک ساعت، یا یک دقیقه دیگر طاقت 

می آوری.
• تو برایم خیلی مهمی. زندگی تو خیلی برای من مهم است.

• به من بگو چه کمکی از دستم برمی آید که برایت انجام 
دهم.

از گفتن این جملات خودداری کنید:
• فکرت خراب شده، به خودت تلقین می کنی.

• اینجور حس ها برای همه ما پیش می آید.
• سعی کن به چیزهای خوب فکر کنی.

دارد، چرا  زندگی کردن وجود  برای  زیادی  چیزهای   •
دوست داری بمیری؟

• من کاری نمی توانم برای وضعیت تو انجام دهم.
• سعی کن خودت را از این وضعیت بیرون بکشی.

• نباید تا الان بهتر می شدی؟
چطور در عین مراقبت از خودتان، به فرد افسرده کمک کنید.

یک انگیزه ذاتی در همه ما وجود دارد که بخواهیم مشکلات 
کسانی که دوستشان داریم را برطرف کنیم. اما باید بدانید 
که قادر به کنترل افسردگی عزیزتان نیستید. اما می توانید 
وضعیت مراقبت از خودتان را کنترل کنید. همان قدر که برای 
آن فرد مبتلا به افسردگی مهم است که سالم بماند، برای شما 
هم مهم است. بنابراین حفظ سلامت خودتان هم باید یکی از 

اولویت هایتان باشد.
توصیه مهمانداران هواپیما را همیشه به خاطر داشته 

باشید : 
قبل از اینکه برای گذاشتن ماسک اکسیژن به کسی کمک 
کنید، ماسک خودتان را بگذارید. به عبارت دیگر، قبل از اینکه 
به کمک یک فرد افسرده بروید، باید از سلامت و خوشبختی 
خودتان مطمئن شوید. اگر خودتان زیر بار فشار ناشی از کمک 
به آن فرد خرد شوید، هیچ کمکی هم به او نخواهد شد. وقتی 
نیازهای خودتان برآورده شوند، انرژی لازم برای کمک به آن 

فرد را نیز پیدا خواهید کرد.
- نکاتی برای مراقبت از خودتان

• به این شرایط سخت مثل ماراتن نگاه کنید؛ برای ادامه 
راه نیاز به مکمل اضافه نیاز دارید. ایده های زیر به شما کمک 
می کند خودتان را قوی تر کنید تا بتوانید در مراحل درمان و 

بهبودی افسردگی به عزیزتان کمک کنید.
• حرف هایتان را بزنید. به احتمال زیاد وقتی عزیزی که 
دچار افسردگی است با حرف هایش ناراحتتان کند، تصور 
می کنید نباید چیزی بگویید. اما گفتگوی صادقانه در طولانی 
مدت کمک زیادی به رابطه شما خواهد کرد. اگر در خاموش 
فقط تحمل کنید و اجازه بدهید که در دلتان کینه و خشم 
شکل گیرد، عزیزتان این حس های منفی را دریافت کرده و 
حال بدتری پیدا خواهد کرد. قبل ازاینکه احساسات شرایط 
را برای گفتگو سخت کنند، خیلی آرام و با محبت درمورد 

احساستان با آن فرد صحبت کنید.
• مرز تعیین کنید. البته که می خواهید کمک کنید اما اگر 
اجازه دهید زندگی خودتان تحت تاثیر افسردگی عزیزتان قرار 
گیرد، سلامت خودتان به خطر خواهد افتاد. برای جلوگیری 
مشخص  محدوده  خودتان،  در  و خستگی  بروز خشم  از 
برای کارهایی که می خواهید انجام دهید تعیین کنید. شما 
روان شناس آن فرد نیستید، پس آن مسئولیت را بر عهده 

نگیرید .
بااینکه وقتی  در جریان روند زندگی خودتان باشید.   •
مراقبت  است  افسردگی  دچار  که  کسی  از  می خواهید 
کنید، شاید نتوانید جلوی بعضی تغییراتی که در زندگی 
روزمره تان ایجاد می شود را بگیرید، اما باید سعی کنید قرار ها 
و برنامه هایتان با دیگران را بر هم نزنید. اگر این دوست یا 
نزدیکتان نمی تواند بیرون بیاید یا در برنامه سفری که ترتیب 
داده اید شرکت کند، از دوست دیگری بخواهید که شما را 

همراهی کند.
• از دیگران درخواست حمایت و پشتیبانی کنید. اگر از 
دیگران درخواست کمک و پشتیبانی کنید، به دوستتان 
خیانت نکرده اید. شرکت در گروه های حمایتی، صحبت با 
یک مشاور روان شناس یا اعتماد به دوستی دیگر برای درمیان 
گذاشتن مسائل کمکتان خواهد کرد که از این دوران سخت 
راحت تر عبور کنید. لازم نیست جزئیات مربوط به افسردگی 
آن نزدیکتان را با دیگران درمیان بگذارید که به اعتماد او 
احساسات خودتان  روی  می توانید  درعوض  خیانت شود؛ 
متمرکز شوید. دقت کنید که با کسی که به او روی آورده اید 

صادق باشید و درمورد احساساتتان قضاوت نکنید!
تشویق فرد افسرده به درخواست کمک

افسردگی چیزی نیست که فقط با نیروی اراده بتوانید آن را 
از بین ببرید اما حتی اگر افسردگیتان بسیار شدید باشد، کمی 
کنترل روی آن دارید. رمز بهبودی از افسردگی این است که با 
هدف های کوچک شروع به اصلاح کنید. زمان می برد تا بهتر 
شوید اما اگر هر روز انتخاب های مثبتی برای خودتان داشته 

باشید و به حمایت دیگران تکیه کنید، بهبود خواهید یافت.
با اینکه کنترل بهبودی فردی دیگر از افسردگی دست شما 
نیست، می توانید با تشویق آن فرد به درخواست کمک شروع 
کنید. وارد کردن یک فرد افسرده به روند بهبودی کار سختی 
است. افسردگی انرژی و انگیزه را از بین می برد، به همین 
دلیل حتی وقت گرفتن یا پیدا کردن یک دکتر، فرد را دچار 

دلهره و اضطراب می کند. همچنین افسردگی خط فکری فرد 
را منفی می کند و ممکن است فرد افسرده تصور کند که هیچ 

راه نجاتی از این وضعیت ندارد و درمان هم بی فایده است.
بخاطر همین موانع، اینکه فرد افسرده را متقاعد به پذیرفتن 
مشکلش  که  کند  باور  کنید  کمکش  و  کنید  مشکلش 

حل شدنی است، قدم بسیار مهمی در بهبودی او برداشته اید.
دیگران  از  گرفتن  دربرابر کمک  افسرده  فرد  اگر 

مقاومت کرد:
• یک معاینه و چکاپ عمومی را به او پیشنهاد دهید. ممکن 
است آن فرد برای دیدن پزشک عمومی خانوادگیتان کمتر 
اضطراب پیدا کند تا یک دکتر متخصص روان شناس. ملاقات 
منظم با دکتر عمومی انتخاب بسیار خوبی است زیرا آن دکتر 
می تواند علل پزشکی آن افسردگی را نیز تشخیص دهد. اگر 
دکتر افسردگی را در فرد تشخیص دهد، می تواند او را به یک 
مشاور یا روان شناس معرفی کند. گاهی اوقات، این توصیه 

»تخصصی« بسیار بهتر عمل خواهد کرد.
• به فرد افسرده کمک کنید که یک دکتر یا مشاور پیدا کند 
و در اولین ملاقات او را همراهی کنید. پیدا کردن یک مشاور 
خوب کار سختی است و معمولاً یک فرایند آزمون و خطاست. 
برای فرد افسرده که سطح انرژی او پایین آمده است، داشتن 
کسی که به او برای تماس  گرفتن و وقت گرفتن از دکتر کمک 

کند بسیار عالی است.
• فرد افسرده را تشویق کنید کمی به علائم و نشانه های 
بیماری در خود فکر کرده و لیستی از آن تهیه کند تا با دکتر 
درمورد آن صحبت کند. شما هم می توانید نشانه هایی که در 
او مشاهده کرده اید را بعنوان کسی که از بیرون به وضعیت او 

نگاه می کند، عنوان کنید.
حمایت از درمان افسردگی او

• یکی از مهم ترین کارهایی که می توانید برای کمک به آن 
فرد انجام دهید این است که عشق و حمایت بی قید و شرط 
خودتان را در طول دوره درمان نثار او کنید. برای این کار باید 
بسیار صبور و مهربان باشید که خیلی وقت ها در برخورد با 
منفی گرایی ها، دشمنی ها و دمدمی مزاجی این افراد کار آسانی 

نیست.
• هر نوع کمکی که آن فرد به آن نیاز دارد را تامین کنید. 
به او کمک کنید سر قرارملاقات های خود با دکتر حاضر شود، 
درمورد روش های درمانی آن تحقیق کند و به برنامه  درمانی 

خود متعهد باشد.
• توقعات واقع گرایانه داشته باشید. نگاه کردن به یکی از 
عزیزان که با افسردگی دست و پنجه نرم می کند، مخصوصاً 
اگر روند بهبودی او کند باشد، بسیار سخت است. خیلی مهم 
است که صبور باشید. حتی با بهترین روش های درمانی هم 

بهبودی از افسردگی یک شبه اتفاق نمی افتد.
• الگوی خوبی برای او باشید. فرد افسرده را تشویق کنید 
تا سبک زندگی سالم تر و پرانگیزه تری را دنبال کند و خودتان 
الگوی او باشید: نگرشی مثبت به زندگی داشته باشید، خوب 
غذا بخورید، از مصرف نوشیدنی های الکلی و موادمخدر دوری 

کنید، ورزش کنید و به کمک و حمایت دیگران تکیه کنید.
• او را تشویق به فعالیت کنید. از او دعوت کنید همراه شما 
در فعالیت های پرهیجان و پرانرژی مثل رفتن به سینما یا 
شام خوردن در یک رستوران شرکت کند. ورزش نیز بسیار 
تاثیرگذار است، بنابراین سعی کنید او را به حرکت وادارید. 
می توانید با هم به پیاده روی بروید که یکی از ساده ترین این 

فعالیت هاست.
• گاهی حتی انجام کارهای کوچک هم برای فرد افسرده 
سخت است. در کارهای خانه به او کمک کنید اما تا جایی 

پیش روید که خودتان خسته نشوید.
خطر خودکشی جدی است

در موقعیت های بحرانی چطور عمل کنید:
اگر تصور می کنید که آن فرد در خطر دست زدن به 
خودکشی قرار دارد، هیچوقت و تحت هیچ شرایطی او را تنها 

نگذارید.
حتی می توانید از مراکز جلوگیری از خودکشی کمک 

بگیرید.
باور اینکه کسی که دوستش دارید به چیز ترس آوری مثل 
خودکشی فکر می کند بسیار سخت است اما ممکن است فرد 
افسرده هیچ راه دیگری پیش پای خود نبیند. افسردگی قدرت 
قضاوت و تفکر را از فرد می گیرد و یک فرد بسیار منطقی را 
به جایی می کشاند که تصور کند مرگ تنها راه پایان دادن به 

این درد است.
وقتی کسی افسرده است، خطر خودکشی کردن او بسیار 

جدی است.
خیلی مهم است که نشانه های هشداردهنده آن را 

بدانید:
• حرف زدن درمورد خودکشی، مرگ یا آسیب رساندن 

به خود
• ابراز تمایل به مرگ

• ابراز احساسات دلسردی و ناامیدی و تنفر از خود
• رفتار ها و اعمال خطرناک و مخرب

• انجام دادن و سر و سامان دادن به کار هایش و خداحافظی 
کردن

• جستجوی قرص، اسلحه یا هر وسیله کشنده دیگر
• حس آرامش ناگهانی بعد از افسردگی

اگر تصور می کنید یکی از دوستان یا اعضای خانواده تان به 
خودکشی فکر می کند، درمورد نگرانیتان با او حرف بزنید. به 
میان آوردن چنین موضوعی برای خیلی افراد آسان نیست اما 
این یکی از بهترین کارهایی است که می توانید برای چنین 

کسی انجام دهید.

افسردگی اختلالی جدی اما قابل  درمان است 

چگونه به یک فرد افسرده کمک کنیم؟ 

اجتماعی 6

از انتخاب شماره رمزهایي که حدس زدن آن ها آسان مي باشد
 ) مانند تاریخ تولد یا شماره ي شناسنامه( اجتناب نمایید.   
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مصلحت  تشخیص  مجمع  رئیس 
تأثیر  تحت  نباید  اوپک  گفت:  نظام 
کنندگان  مصرف  خواهی های  زیادی 

نفت قرار گیرد. 
هاشمی  آیت الله  ایسنا،  گزارش  به 
به  الجزایر،  سفیر  دیدار  در  رفسنجانی 
سیاست های راهبردی ایران در نخستین 
سال های پیروزی انقلاب اسلامی اشاره کرد 
و یادآور شد: الجزایری ها به خاطر سوابق 
مبارزه با استعمار، جایگاه ویژه ای بین مردم 
دارند و شخصیت های مبارز این کشور مورد 

احترام مردم ایران هستند. 
رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام 
با بیان این که »مجاهدت مبارزین الجزایری 
درس های خوبی به مبارزان ایران در زمان 
ستم شاهی و به جهان اسلام داد«، اظهار 
کشور  دو  عنوان  به  الجزایر  و  ایران  کرد: 
مسلمان و نفت خیز، تاریخی مشابه در مبارزه 
علیه استعمار دارند و می توانند به عنوان 
را  خود  روابط  اسلامی،  کشورهای  الگوی 
براساس منافع اسلامی و ملی گسترش داده 

و عمق ببخشند. 
وی با ابراز تأسف از کاهش قیمت نفت و 
تأثیر سیاسی کاری های کشورهای پیشرفته 
که مصرف کنندگان عمده نفت هستند، 

بیان کرد: اوپک سازمانی برای حمایت از 
تولید کنندگان نفت است و نباید تحت تأثیر 
نفت  کنندگان  مصرف  زیادی خواهی های 
قرار گیرد. هاشمی با بیان سوابق کاهش 
قیمت نفت طی سالیان گذشته و تأکید بر 
این نکته که »یک بار نیز در دهه هفتاد و 
دولت سازندگی این اتفاق افتاده بود که با 
کردیم«،  حل  را  مسأله  عربستان،  کمک 
تاکید کرد: نباید بگذاریم ثروت مسلمانان 
و اسلام به هدر رود و دیگران برای منابع 
ما تصمیم بگیرند. وی در بخش دیگری 
از سخنانشان با ابراز نگرانی از تفرقه ای که 

تندروهای  گرفته،  را  اسلامی  امت  دامن 
افراطی را دانسته یا ندانسته عوامل دشمنان 
مسلمانان خواند و گفت: با سو استفاده از 
نارضایتی های اجتماعی و هیجانات جوانی 
که در دنیا طبیعی است، ویروس تروریسم 
را وارد پیکره ی مناطق خاورمیانه و آفریقا 
کرده اند که البته ماهیت ویروس این است 
که یکجا نمی ماند و مطمئناً دامن خود آنها را 

نیز خواهد گرفت. 
رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام با 
اشاره به اوضاع و شرایط کشورهای اسلامی 
شمال آفریقا، خاطرنشان کرد: عقلای منطقه 

تا جلوی سیل  باید کار جدی تری کنند 
مخرب افراطی گری مسلحانه را بگیرند. 

هاشمی رفسنجانی با یادآوری آیه شریفه 
»ولا تنازعوا و فتفشلوا و تذهب ریحکم« و 
تأکید بر این نکته که قرآن کریم تفرقه و 
تشتت اجتماعی را مصیبت بزرگی برای 
حاکمان  و  علما  گفت:  می داند،  ملت ها 
اسلامی باید درایت به خرج دهند و نگذارند 
ملت های مسلمان خون همدیگر را بریزند. 

وی گسترش روابط کشورهای اسلامی را 
ضرورت سیاسی شرایط فعلی جهان توصیف 
کرد و عنوان کرد: ایران و الجزایر می توانند 
با استفاده از تجربیات گذشته، بیشتر به 
توسعه ی روابط بیاندیشند و زمینه را برای 
فعالیت های بخش خصوصی دو کشور فراهم 

نمایند. 
با  نیز  دیدار، سفیان میمونی  این  در 
تأکید بر اهمیت دو کشور بزرگ اسلامی 
و  روابط  سوابق  به  آفریقا،  و  آسیا  در 
براساس  و گفت:  اشاره کرد  همکاری ها، 
به  بوتفلیقه  و  جناب عالی  که  پایه هایی 
در  کشور،  دو  جمهور  روسای  عنوان 
بر  کشور  دو  روابط  گذاشتید،  گذاشته 
در  و  دارد  ادامه  مشترک  مواضع  مبنای 

مقاطعی گسترده شده است. 

 

رییس جمهوری ، نیروهای مسلح و 
از عزت و منافع  تلاش آنان برای دفاع 
ایران  افتخار ملت و دولت  ملی را مایه 
دانست و تصریح کرد: هوشیاری و حضور 
قدرتمندانه نیروهای مسلح در دفاع از 
ایران اسلامی، دشمن را برای همیشه از 
هوس و چشم طمع داشتن به سرزمین 

ایران مایوس می کند و باز می دارد.
حسن  دکتر  والمسلمین  حجت الاسلام 
از  بازدید  از  پس  چهارشنبه  روز  روحانی 
ناوشکن جماران و اقامه نماز جماعت ظهر و 
عصر در جمع نیروهای مستقر در این ناوشکن، 
حسن  امام  شهادت  سالروز  گرامیداشت  با 
عسگری)ع( و آغاز امامت عصر)عج(، گفت: باید 
به روح امام راحل عزیز و بزرگوارمان که این 

اقتدار، استقلال و عظمت را از او به یادگار داریم و به روح 
همه شهیدان دفاع مقدس بویژه شهدای نیروی دریایی درود 
و سلام بفرستیم. رییس جمهوری با اشاره به اینکه اولین 
نیرویی که در دوران دفاع مقدس توانست، دشمن را از میدان 
خارج کند، نیروی دریایی جمهوری اسلامی ایران بود، افزود: 
برای ما و ملت ایران بسیار مهم است که نیروهای مسلح، 
توانمندی و قدرت خود در دفاع از کشور را به  خوبی به رخ 
دشمنان کشیدند. آمادگی که آنان در چنین رزمایش هایی از 
خود به نمایش می گذارند، دشمن را برای همیشه از هوس و 

چشم طمع داشتن به سرزمین ایران باز می دارد.
دکتر روحانی، رزمایش عظیم محمد رسول الله)ص( را 
نمونه ای از آمادگی و توانمندی نیروهای نظامی کشورمان 
قدرتمندانه  حضور  و  هوشیاری  داشت:  اظهار  و  دانست 
نیروی دریایی جمهوری اسلامی ایران در آب های داخلی و 
بین المللی ، نشانه توانمندی های فنی و آموزشی و اقتدار و 

انگیزه و ایمان نیروهای مسلح کشورمان است.

رییس جمهوری گفت: خداوند چند ویژگی به شما 
جان  برکفان نیروهای مسلح کشورمان عطا کرده که در 
کمتر نیروی مسلح دیگری قابل مشاهده است که اولین 
این ویژگی ها ایمان و دیگری ارتباط صمیمانه بین نیروهای 
مسلح و مردم است و مردم ما امروز نیروهای مسلح سرزمین 
خود را به مثابه عزیزترین فرزندان خود می دانند که از ملت و 

سرزمین ما به خوبی دفاع می کنند.
نیروهای مسلح  دکتر روحانی سومین ویژگی خاص 
جمهوری اسلامی ایران را برخورداری از رهبری دانست که 
مورد اعتماد و تکیه همه است و تصریح کرد: کدام نیروی 
مسلحی را سراغ دارید که فرمانده عالی آن فقیهی عادل، 
عالم و مورد احترام و اعتماد مردم است که از نوجوانی زندگی 
خود را وقف جهاد و مبارزه کرده و در این راه به درجه رفیع 

جانبازی رسیده باشد.
رییس جمهوری اضافه کرد: چنین رهبر و فرمانده ای مایه 
افتخار همه ما، سرزمین و ملت ایران و همه نیروهای مسلح 

کشورمان است.

دکتر روحانی با تصریح به اینکه نیروهای 
مسلح جمهوری اسلامی ایران به خوبی از این 
آب و خاک دفاع می کنند، اظهار داشت: ایران 
تحت لوای امنیت و آسایشی که نیروهای 
مسلح تأمین می کنند، به پیشرفت خود ادامه 
می دهد و اگر برخی ها فکر می کنند که با 
وارد آوردن فشار، پایین آوردن قیمت نفت و 
طراحی و اجرای توطئه های مختلف می توانند 
این ملت را به زانو درآورند سخت در اشتباه 
هستند. رییس جمهوری با اشاره به اینکه 
ملت ایران و بویژه نیروهای مسلح آن از اولین 
روز پیروزی انقلاب شکوهمند اسلامی، مورد 
تحریم قرار گرفتند، تصریح کرد: این تحریم ها 
نه تنها نتوانسته قدرت نیروهای مسلح ما را 
کم کند بلکه به ارتقاء توانمندی ها با تکیه بر 
توان داخلی آنها نیز افزوده است به شکلی که امروز توان 
تأمین همه تجهیزات، امکانات و سلاح های مورد نیاز نیروهای 
مسلح در داخل کشور ما وجود دارد و از همه اینها مهم تر 
امروز توانمندی بسیار مطلوبی در عرصه آموزش های نظامی 

از جمله در نیروی دریایی داریم.
دکتر روحانی خاطر نشان کرد: به خواست خدا و با 
وحدت و اتحاد میان مردم، دولت و نیروهای مسلح، ایران 
روز به روز از هر لحاظ پیشرفت خواهد کرد و هیچ ابرقدرتی 
نخواهد توانست، خدشه ای بر اقتدار و استقلال ما ایجاد کند 
و این افتخاری است که خداوند در سایه جمهوری اسلامی 

ایران به ما عطا کرده است.
رییس جمهوری در پایان سخنان خود گفت: نیروهای 
مسلح مایه افتخار ایران هستند و مردم و دولت قدردان 
زحمات شما برای دفاع از عزت و منافع ملی جمهوری 
اسلامی ایران و دفاع از امنیت کشتیرانی آزاد در آب های 

بین المللی، می باشند.

گرامیداشت  با  قضائیه  قوه  رئیس 
سالروز نهم دی با تاکید بر اینکه نظام 
اسلامی در مقابل دسیسه های فتنه گران 
است،  هوشیار  آنان  دنباله روهای  و 
گفت: دستگاه قضایی در صورت لزوم و 
برحسب مصالح نظام آماده محاکمه سران 

فتنه است. 
آیت الله صادق آملی لاریجانی در جلسه 
دیروز مسئولان عالی قضایی با تاکید بر اینکه 
»آن حماسه عظیم مردمی همچنان نیازمند 
تحلیل و تبیین است« گفت: »فتنه 88« جریانی 
بود که اگر ادامه می یافت اساس انقلاب اسلامی 
را به خطر می انداخت و چیزی از انقلاب باقی 
نمی گذاشت، اما بحمدالله مردم با بصیرت ایران 
با حضور به موقع خود چشم فتنه را کور کردند. 

آیت الله آملی لاریجانی با اعلام این که »نمی گوییم تمام آنهایی 
که در جریان فتنه بودند قصد براندازی داشتند« تصریح کرد: 
تمام آنهایی که در جریان فتنه قرار گرفتند برانداز نبودند اما در 
مسیر براندازی قرار گرفتند و با توطئه بیگانگان و کشورهای 
غربی هم صدا شدند. رئیس قوه قضائیه تاکید کرد: در جریان 
فتنه 88 کشورهای غربی و رسانه های انبوهشان هم صدا با 
برخی فتنه  گران عده ای را که در خیابان ها آشوب کردند و 
اموال عمومی را به آتش کشیدند، مدافعان آزادی نامیدند در 
حالی که خودشان هم می دانند آزادی و دموکراسی هم قواعد 
و ابزار و شرایط خاص خود را دارد و مکانیزم انتخابات نیز کاملا 
واضح و پذیرفته شده است و هیچ گاه در خیابانها و از طریق 

آشوب و بلوا نتیجه انتخابات مشخص نمی شود.
ادعای تقلب یازده میلیونی دروغ محض است

آیت الله آملی لاریجانی با تاکید بر اینکه »ادعای تقلب 
یازده میلیونی دروغ محض است« افزود: به عنوان کسی که 
در آن مقطع در شورای نگهبان حضور داشتم اعلام می کنم 
که دروغی بزرگتر از تقلب یازده میلیونی در انتخابات در عالم 
سیاست وجود ندارد. وی گفت: این دروغ بزرگ نشان می دهد 
که فتنه از قبل طراحی شده بود که اگر نتیجه انتخابات به 
نفع آنان نشد، این دروغ را مطرح کنند و همزمان به صورت 
گسترده سران کشورهای غربی از جمله آمریکا، انگلیس و 
رژیم صهیونیستی به همراه رسانه های انحصار طلب از این 
دروغ بزرگ حمایت کردند و پا به میدان گذاشتند در حالی 
که در روند انتخاباتی خود این کشورها مکانیزم های انتخاباتی 
کاملا پذیرفته شده است و به نتایج و حکمیت های انتخاباتی 

تن می دهند ولو اینکه در باطن آن را قبول نداشته باشند. 
حمایت همه جانبه از فتنه

نشانگر نقشه ای برای براندازی
رئیس دستگاه قضا گفت: اگر طراحی بیگانگان پشت سر 
فتنه نبود چرا به یکباره سران کشورهای بیگانه و دشمنان 
نظام جمهوری اسلامی ایران و تریبون های رسانه ای آنان 
به میدان آمدند و لحظه به لحظه آشوب های فتنه گران را 
رصد و گزارش می کردند و سران فتنه چطور نفهمیدند که 
چنین حمایت همه جانبه ای از این فتنه، نشانگر طراحی 
قبلی و نقشه ای برای براندازی است. آیت الله آملی لاریجانی 
با اشاره به اینکه »برخلاف سران فتنه و دنباله روهای آنان، 
مردم فهیم ایران به خوبی و به موقع متوجه عمق فتنه ها 
شدند«، اظهار کرد چنین رخدادها و فتنه هایی که معمولا با 
نقشه و دخالت ها و حمایت های همه جانبه  کشورهای سلطه 
گر در برخی کشورهای دیگر رخ می دهد؛ معمولا چندین 
سال طول می کشد تا جمع شود و چه بسا حتی نتیجه اش 
براندازی نظام حاکم است اما در ایران حمایت مردم و حضور 
با بصیرت آنان نقشه های فتنه گران و حامیان آنها را به 

سرعت نقش بر آب کرد.
برخورد با فتنه 88  موجب افتخار است

رئیس دستگاه قضا »نقش دستگاه قضایی در برخورد 

با فتنه 88 را قابل دفاع و موجب افتخار« دانست و گفت: 
دستگاه قضایی مفتخر است که از انبوه فحاشی ها، توهین 
ها و افتراها نهراسید و به خوبی مقاومت کرد و از این به بعد 
نیز در مقابل فتنه گران و تمام کسانی که بخواهند جریان 
فتنه را احیا کنند مقتدرانه خواهد ایستاد و به وظایف قانونی 
خود عمل خواهد کرد. آیت الله آملی لاریجانی به جایگاه و 
ارزش ولایت فقیه در جریان فتنه 88 و نقش ابعاد مختلف 
مدیریتی مقام معظم رهبری )مدظله العالی( در خنثی کردن 
این غائله اشاره کرد و با بیان اینکه »در جریان فتنه شاهد 
تسامح، صبوری، رحمت و در عین حال استواری و صلابت 
مقام معظم رهبری بودیم« افزود: متاسفانه معاندان نظام رفتار 
رئوفانه مقام معظم رهبری در آن جریان را پررنگ نمی کنند 
در حالیکه رهبر معظم انقلاب صبورانه و پدرانه فرصت های 
بی نظیری را در اختیار سران فتنه گذاشتند تا آنان به آغوش 
نظام باز گردند اما فتنه گران از این فرصت استفاده نکردند و 

موجب هتک حیثیت نظام اسلامی شدند.
رئیس قوه قضائیه با اشاره به حضور خود در یکی از 
جلساتی که تمام عوامل و نمایندگان کاندیداها در محضر 
مقام معظم رهبری بودند و در آن جلسه مطالب بی پرده 
مطرح و مورد بحث قرار گرفت و نماینده یکی از کاندیدها 
که اکنون نیز مسئولیتی در نظام دارد گفت: »... اینگونه 
نیست که بگوییم تقلب گسترده شده، اما بحثمان بر سر 
حاشیه هایی است که موجب اخلال در روند انتخابات شده 
است ...«، اما در عین حال دیدیم که سران فتنه با نامه پراکنی 

و اظهارات خود و تکرار دروغ  تقلب، فتنه را مشتعل کردند.
برخی به دنبال ایجاد فتنه دیگری هستند

آیت الله آملی لاریجانی افزود: متاسفانه با وجود رافت نظام 
اسلامی اکنون می بینیم که برخی ها طلبکار نظام هم شده اند 
و می خواهند با طرح پاره ای ادعاها فتنه جدیدی راه بیندازند 
و در حالیکه خودشان در آن زمان در مسیر براندازی بودند 
ولی اکنون می خواهند جریان فتنه را کمرنگ کنند و آن را 
در حد یک بحث شخصی که مشمول مرور زمان شده و باید 
فراموش شود؛ پایین بیاورند. رئیس قوه قضائیه با تاکید بر 
اینکه »فتنه گران به نظام اسلامی ایران، آرمان شهدا و امام 
راحل)ره( ظلم و خیانت کردند و تضمینی وجود ندارد که 
دوباره نخواهند روش خود را ادامه دهند« گفت: عده ای از 
فتنه گران در حالی مدعی اطاعت از آرمان های امام و انقلاب 
هستند و زیر پرچم حضرت امام )ره( سینه می زنند ولی گویا 
فراموش کرده اند حضرت امام)ره( گفته اند که ولایت فقیه 
دنباله ولایت ائمه اطهار و رشحه ای از رشحات آن است. وی 
افزود: چگونه می توان فراموش کرد که برخی از سران فتنه 
دختر فراری را شهید جا زدند و در مراسم فوت وی شرکت 
کردند و نظام را متهم به قتل وی کردند و موجبات وهن نظام 
اسلامی و انقلاب و خوراک تبلیغاتی برای دشمنان فراهم 

آوردند و بعد همه فهمیدند که این یک دروغ بزرگ است.
حصر سران فتنه قانونی است

آیت الله آملی لاریجانی به تکرار برخی اظهارنظرها درباره 

غیرقانونی بودن حصر سران فتنه اشاره کرد و 
با غلط دانستن این موضوع که »حصر سران 
فتنه غیرقانونی است« گفت: حصر سران فتنه 
مصوبه شورای عالی امنیت ملی بوده است و 
براساس مصالح نظام تصویب شده و کسانی 
که می گویند حصر غیر قانونی و خلاف قانون 
اساسی  قانون  از  نیمی  تنها  است،  اساسی 
را قبول دارند در حالی که باید همه قانون 
اساسی را دید و دانست که بر حسب اصل 
۱7۶ قانون اساسی شورای امنیت ملی وظایفی 
دارد و ساز و کار مصوبات آن و اعتبار و حجیت 
آن نیز کاملا مشخص و روشن است. رئیس 
دستگاه قضا با اعلام اینکه »ما نمی گوییم در 
شورای عالی امنیت ملی تفهیم اتهامی صورت 
گرفته و یا در شورای امنیت ملی محکمه ای 
شکل گرفته است« افزود: شورای عالی امنیت ملی بر حسب 
وظایف خود و براساس مصالح نظام مصوبه داشته که کاملا 
درست و قانونی است و جلوی تحرک و تحریک فتنه گران 
برای فتنه های آینده را گرفت. آیت الله آملی لاریجانی با 
تاکید مجدد بر اینکه در باره مسائل مختلف از جمله شرایط 
و دلائل حصر و یا موضوع ولایت فقیه و مسایل دیگر باید 
استناد به قانون اساسی استنادی همه جانبه و مبتنی بر 
تمامی اصول قانون اساسی باشد گفت: اصول قانون اساسی 
درباره حفظ حقوق شهروندان و عدم تعرض به جان و مال 
و حقوق و مسکن و شغل آنان کاملا واضح و مشخص است 
ولی در عین حال در اصل بیست و دوم قانون اساسی استثناء 
آن را نیز آورده است: »مگر در مواردی که قانون تجویز کند«؛ 
امنیت و مصالح ملی و نظام که اساس مصوبه شورای عالی 
امنیت ملی است، می تواند استثناء در قانون را تشکیل دهد. 
رئیس دستگاه قضا با طرح این موضوع که »تکرار ادعای 
خلاف قانون بودن حصر سران فتنه و پاسخ ندادن به آن این 
گمان را در باور مدعیان به وجود آورده که حرفشان درست 
است« به ادعای تکراری دیگر عوامل فتنه درباره محاکمه 
نشدن سران فتنه و دلائل آن پرداخت و اعلام کرد: عوامل 
فتنه و برخی حامیان آنان همواره می پرسند که چرا سران 
فتنه محاکمه نمی شوند؛ و حتی پا فراتر گذاشته و می گویند 
که نظام و دستگاه قضایی حرفی برای گفتن ندارد و جرات 

ندارد که سران فتنه را محاکمه کنند.
هیچ خوفی برای محاکمه سران فتنه نداریم

آیت الله آملی لاریجانی افزود: پاسخ ما این است که 
دستگاه قضایی بسیار مقتدرتر از این است که از محاکمه 
سران فتنه خوفی داشته باشد. کما اینکه با صلابت و اقتدار، 
توانایی خویش را در رسیدگی به پرونده هایی به مراتب 

سنگین تر و پیچیده تر از اینها نشان داده است.
ملی  امنیت  شورایعالی  »مصوبه  قضا  دستگاه  رئیس 
درخصوص حصر سران فتنه« و »اظهار نظرهای صریح 
برخی عوامل فتنه درباره اینکه گفته اند اصلا نتیجه محاکمه 
برایشان مهم نیست و آنان تریبونی می خواهند که حرفهای 
خود را بزنند« را دو ملاحظه و دلیل دستگاه قضا برای برگزار 

نکردن دادگاه سران فتنه اعلام کرد.
دستگاه قضایی آماده برگزاری دادگاه سران فتنه

آیت الله آملی لاریجانی با اشاره به اینکه هر گاه مصوبه 
شورای عالی امنیت ملی در خصوص حصر سران فتنه 
تغییر یابد، دستگاه قضایی آماده برگزاری دادگاه سران فتنه 
است، گفت: البته باید بگوییم دادگاه جای درد دل کردن 
سران فتنه و سخن پراکنی و تحریک عواطف مردم نخواهد 
بود و این افراد در دادگاه باید از خود و عملکردشان دفاع 
کنند و پرونده این افراد نیز به اندازه کافی مملو از موارد 

اتهامی است.
رئیس قوه قضائیه در پایان گفت: نظام اسلامی و مردم 

با بصیرت ما مجال برپایی مجدد بساط فتنه را نخواهد داد.

رییس جمهور در جمع نیروهای مستقر در ناوشکن جماران:

هیچ ابرقدرتی نمی تواند خدشه ای بر اقتدار و استقلال ما ایجاد کند

آیت الله هاشمی رفسنجانی :

اوپک نباید تحت تأثیر زیادی خواهی های مصرف کنندگان نفت قرار گیرد 
اخبار یادداشت

تیتر اخبار کشور

پیام رهبر معظم انقلاب به بیست و سومین اجلاس سراسری نماز: 

ضرورت سنجش واقع بینانه از آثار تلاش های 
صورت گرفته در ترویج نماز 

ایمان: بیست و سومین اجلاس سراسری نماز، صبح روزچهارشنبه با قرائت 
پیام حضرت آیت الله خامنه ای، در اهواز آغاز به کار کرد. 
به گزارش ایسنا، متن پیام رهبر انقلاب به این شرح است: 
بسم الله الرحمن الرحیم 

سالیان درازی است که همت و انگیزه ای مبارک ، همه ساله، دلها و ذهنها را در 
سراسر کشور با این اجلاس، به اندیشیدن درباره ی نماز برمی انگیزد و نکته ها و یادآوریها 
و هشدارهائی درباره ی این فریضه ی بی همتای اسلامی و این استوانه ی استوار دین 
و دینداری، در فضای جامعه می پراکند. این،  توفیقی بزرگ برای شما برگزارکنندگان و 

موهبتی از سوی خداوند برای ما شنوندگان و نیوشندگان است. 
اکنون نوبت آن است که محصول این تلاش ارزشمند، در ترازوی نگاهی واقع بین، 
سنجیده شود؛ چه در رفتار مخاطبان که به گزاردن نماز و سبک نشمردن آن فراخوانده 
شده اند، بویژه جوانان و نو رسیدگان؛ و چه در مواظبت بر کیفیت نماز و خشوع و حضوری 
که روح و جوهر این عمل صالح رحمانی به شمار می رود؛ و چه در مسئولیت شناسی کسانی 
که به وظائفی در این راه موظف گشته اند، همچون ساختن و پرداختن مساجد، یا ترتیب 
دادن نماز در مدارس و دانشگاهها، یا فراهم آوردن فرصت برای نمازگزار در سفرهای زمینی 
و هوائی، یا در بهره گیری از شیوه های هنری در ترویج نماز در رسانه های تصویری و صوتی، 
یا در تولید مقاله و کتاب در تبیین زیبائیهای این عمل کوتاه و پر مغز ...؛ و چه در زمینه های 

دیگری که وظائفی در آنها بر عهده ی مسئولانی نهاده شده است. 
اجلاس نماز، اقدامی مبارک و کارساز و بی شک، مأجور است، لیکن برای اینکه این 
کار ارزشمند،  هر چه بیشتر به نقطه ی کمالِ کارائی نزدیک شود، باید به این سنجش و 
محاسبه ی واقع بین و خردمندانه، همت گماشت و پیگیری نتایج را بخش مهمی از این 

ابتکار دانست. 
توفیق همه ی شما بویژه روحانی عزیز و گرانقدر حجت الاسلام جناب آقای قرائتی را از 

خداوند بزرگ مسألت میکنم. 
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سخنگوی دولت: 

همه چیز کشور نباید موضوع نظامی باشد 
سخنگوی دولت گفت: ما به اقتدار موشکی نیازمندیم، اما همه چیز کشور 

نباید موضوع نظامی باشد.
محمد باقر نوبخت روز گذشته در حاشیه جلسه هیات دولت در جمع خبرنگاران در پاسخ 
به سوال خبرنگاری هم در مورد توصیه رئیس قوه مقننه نسبت به افزایش بودجه نظامی از 
نوبخت پرسید که وی در این باره گفت: واقعیت این است که یک کشور با موقعیت جمهوری 
اسلامی ایران در همه ابعاد باید توسعه یافته و قوی شود و در بخش نیروهای مسلح نیز نیاز 
به تقویت است، اما به هر ترتیب منابع ما محدود است و ما باید تخصیص بهینه منابع داشته 
باشیم. وی گفت: با همه تلاش و علاقه ای که دولت برای تقویت بنیه دفاعی دارد آن مقدار 
که شایسته نیروهای مسلح است را توان نداریم. نوبخت با بیان این که من ارقام نادرستی را 
که سایت های بیگانه نسبت به تقویت نیروهای مسلح بیان کردند، نادرست می دانم گفت: 
همه چیز در بودجه منعکس است و اگر مجلس محترم و رئیس قوه مقننه بخواهد مقداری 
به این مبلغ اضافه کند و از جایی داشته باشد، ما هم از آن استقبال می کنیم. خبرنگاری به 
نوبخت گفت که آقای رئیس جمهور در اظهاراتی گفتند که موضوع موشکی برای ما اقتدار 
ایجاد نمی کند، نظر شما در این باره چیست؟ که سخنگوی دولت پاسخ داد: به یک قسمتی 
از موضوع توجه شده و به یک قسمتی توجه نشده است و ایشان تاکید داشتند که ما به اقتدار 
موشکی نیازمندیم، اما همه چیز کشور نباید موضوع نظامی باشد. حال اگر این موضوع گفته 
شده به منزله نفی اقتدار موشکی نیست. هم اکنون هم شاهد هستیم که آقای رئیس جمهور 
در جمع نیروهای مسلح هستند و حضور ایشان گویای اهمیت این موضوع است. خبرنگاری 
همچنین از سخنگوی دولت پرسید که چرا از ظرفیت بالای اقای هاشمی رفسنجانی برای 
یارتباط با عربستان استفاده نمی شود و نوبخت در این باره گفت: دولت غیر از فرصت های 
مطلوبی که به صورت غیر رسمی در اختیار دارد از طریق دستگاه دیپلماسی می تواند اقدامات 
لازم را انجام دهد و از همه این ظرفیت ها به تناسب شرایط برای استیفای حقوق ملت و داشتن 

روابط بهتر با همسایگان در حال استفاده است. 

محسن رضایی :

 نظام مساله حصر را حل می کند 
دبیر مجمع تشخیص مصلحت نظام گفت :'نظام جمهوری اسلامی با تدبیر 

قاطعانه مساله حصر را حل می کند و من روی این مسئله نگرانی ندارم. 
محسن رضایی عصر روز سه شنبه در برنامه ای با موضوع فتنه 88 و راهپیمایی روز 
۹ دی که از شبکه سه سیما پخش شد، با بیان این مطلب گفت :نظام روی منافع ملی و 
ارزش های انقلاب مسئله حصر را حل می کند و دوباره عده ای نباید از این جریان یک فتنه 
دیگر درست کنند. چون اینکه به خیابان بیایند یا نامه بنویسند تاثیری ندارد و نظام براساس 
منافع ملی، این مساله را حل خواهد کرد.« به گزارش ایرنا این کاندیدای ریاست جمهوری 
سال 88 در پاسخ به این سؤال 'خطاکارترین فرد در فتنه 88 را چه کسی می دانید؟' گفت: 
من مخالف این گفتمان صدا و سیما هستم زیرا آن را تنزل دادن یک حادثه بزرگ به یک 
و دو آدم می دانم، در حالی که واقعاً این حادثه خسارات بزرگی برای کشور داشت. البته 
کسانی که خطا کردند باید متناسب با خطایشان قانون تصمیم بگیرد. از کجا معلوم همین 
کسانی که مقابل موسوی و کروبی هستند فردا فتنه بزرگ درست نکنند؟ مگر موسوی و 
کروبی قبلاً جلوی فتنه ها نایستاده بودند، ولی امروز دچار فتنه شدند؟ لذا من مخالف این 

گفتمان صدا و سیما هستم که روی اشخاص متمرکز می شود.
رضایی با تأکید بر این که استفاده از ادبیاتی مانند 'گاو'، 'خس و خاشاک'، 'بیسواد' و 
'تازه به دوران رسیده' خواندن طرف مقابل باید از فضای سیاسی ایران بیرون برود، ابراز کرد: 
واقعاً در جمهوری اسلامی که این همه شهید داده جای خودنمایی و قهرمان پروری و بی 
اهمیتی به احساسات مردم، باید به آنها شخصیت بدهیم. صادقانه با مردم صحبت کنیم. 
ما بهترین مردم را در این کشور داریم و باید دست تک تک آنها را دولت ها ببوسند، کما 
اینکه اگر مردم در ۹ دی نیامده بودند نهادهای دولتی و مخالفین به بن بست رسیده بودند.

در نامه سراج به سران قوا تبیین شد 
رفع ابهام درباره برداشت از صندوق توسعه ملی 
متن نامه رییس سازمان بازرسی کل کشور به سران قوا در خصوص برداشت 

از صندوق توسعه ملی منتشر شد. 
به گزارش ایسنا به نقل از سازمان بازرسی کل کشور، با توجه به خبرهای ضد و نقیضی 
که در روزهای اخیر در خصوص برداشت و یا عدم برداشت از صندوق توسعه ملی منتشر 
شد، متن نامه ناصر سراج رئیس سازمان بازرسی کل کشور و رئیس هیئت نظارت صندوق 

توسعه ملی به سران قوا جهت تنویر افکار عمومی منتشر می شود. 
متن این نامه به شرح زیر است: با توجه به خبرهای منتشره در رسانه ها پیرامون برداشت 
و یا عدم برداشت مبلغ حدود ۴,۱ میلیارد دلار از منابع صندوق توسعه ملی توسط بانک 
مرکزی، موضوع توسط هیئت نظارت صندوق توسعه ملی مورد بررسی قرار گرفت که اهم 
آن به شرح زیر است: بانک مرکزی مبلغ مزبور را در تاریخ ۱7/۰3/۲۰۱۴ )۲۶/۱۲/۱3۹۲( 
از حساب های صندوق توسعه ملی برداشت و با توجه به پیگیری های به عمل آمده متعاقباً در 
پایان فروردین ماه ۱3۹3 با تنظیم سند اصلاحی وجوه برداشت شده را به تاریخ روز برداشت 

به حساب های ارزی صندوق توسعه ملی واریز نموده است. 

رییس مرکز تحقیقات اسلامی مجلس: 

محرومیت زدایی به بهره گیری 
از ابزار قانون نیازمند است

رییس مرکز تحقیقات اسلامی مجلس شورای اسلامی گفت: برای رفع فقر و 
محرومیت از جامعه به صورت اساسی و بنیادی باید از ابزار و سازکارهای قانونی 

استفاده و قانون را در خدمت محرومیت زدایی از چهره جامعه قرار دهیم.
آیت الله احمد مبلغی در نشستی با مسوولان کمیته امداد امام خمینی خاطرنشان 
کرد: قرار دادن ابزار قانون در خدمت رفع محرومیت،  نیازمند نظریه پردازی دینی است و 
ما زمانی می توانیم ازخاستگاه دین قانونگذاری کنیم که اولا منطق اسلام در مورد امداد 

و تعاون را شناسایی و بعد از تبدیل به یک منطق ونظریه، وارد عرصه قانونگذاری کنیم.
کمیته امداد باید بر اساس منطق اسلام بازسازی شود 

وی ادامه داد:  انقلاب اسلامی  ایران کمیته امداد را بر همین اساس تاسیس کرد،  کمیته 
امداد باید بر اساس منطق اسلام بازسازی شود، باید بدانیم محرومیت زدایی در اسلام یک 
نگاه کامل و فراگیر است، اسلام در زمینه مساعدت ورزی اجتماعی واژگانی همچون تعاون، 
انفاق، صدقه، تعفف، بهره گیری از نعمت و زینت های الهی را به کار برده است که اگر این 
واژگان پرمفهوم و مفاهیم دیگر را کنار هم بنهیم منظومه ای اندیشه ای به بار خواهد آمد 
که راه درست و دقیق مواجهه با مشکلات اجتماعی را فراروی ما خواهد نهاد. وی یادآورشد: 
مرکز تحقیقات اسلامی مجلس می تواند در چهار حوزه " مطالعه راهبردی تعاون و امداد"، 
" راهبرد قانونگذاری درمورد تعاون و امداد"، "نظریه پردازی در مورد تعاون و امداد و " باز 
سازی برخی مفاهیم و وارد کردن آنها در طرح ها و لوایح موجود و ارائه آن به مجلس" 
مطالعاتی را انجام دهد..وی خواهان برگزاری نشست علمی تحت عنوان" راهبرد تعاون 
در نظام اسلامی و نقش قانونگذاری در آن" با همکاری مرکز تحقیقات اسلامی مجلس و 
کمیته امداد امام خمینی )ره( در قم شدو گفت : با توجه به اینکه کمیته امداد امام خمینی 
آمارها، اطلاعات، داشته هاو دادهای زیادی از وضعیت اقشار محروم جامعه در اختیار دارد  
برگزاری این نشست می تواند فضاهای جدیدی را باز کند و برای حوزه، مرکز و خود کمیته 
امداد نیز مفید است.وی گفت: می توانیم حلقه علمی تحت عنوان تعاون و امداد را با تاکید 
بر پرداختن به اولویت ها با حضور اندیشمندان حوزوی و برخی کارشناسان کمیته امداد 

برگزار کنیم.

بازگشایی سفارت سوریه در کویت
الگویی برای منطقه 

مهدی جوکار
خبرگزاری »آسوشیتد پرس« هشتم دی ماه گزارش کرد سه دیپلمات سوری برای 
بازگشایی دوباره سفارت سوریه در کویت، وارد این کشور شدند.بر پایه گفته های مقام 
های کویتی و سوری، بازگشایی دوباره سفارت سوریه برای انجام کارهای کنسولی نزدیک 
به ۱3۰ هزار سوری مقیم است.کویت از فوریه ۲۰۱۲ میلادی )بهمن و اسفند ۱3۹۰ 
خورشیدی( به همراه دیگر کشورهای عضو شورای همکاری خلیج فارس سفیر خود را از 
دمشق فراخوانده است. در پی این اقدام، دولت سوریه نیز سفارت خود را در این کشورها 
تعطیل کرده و سفیران خود را فراخوانده است. اکنون پس از ۲۰ ماه تعطیلی سفارت سوریه 
در کویت، با توافق دولت های ۲ طرف این سفارت بازگشایی شده و فصل تازه ای در روابط 
دمشق و کویت ایجاد کرده است؛ روابطی که به دنبال پشتیبانی کویت از مخالفان دولت 
سوریه دچار خدشه شده بود. بیش از سه سال از آغاز ناآرامی ها در سوریه می گذرد. در 
این سال ها گروه های تروریستی و کشورهای پشتیبان آن ها به بهانه پشتیبانی از آزادی 
سیاسی و مبارزه با دیکتاتوری، کشور سوریه را درگیر جنگی خانمان سوز و گردابی از 
خشونت های تروریستی-تکفیری کرده اند. نزیک به ۱۰ میلیون آواره و بیش از ۲۰۰ هزار 
تن کشته و صدها هزار نفر مجروح، تنها بخشی از جنایاتی است که در طول این چند سال 
از سوی گروه های تروریستی و پشتیبانان خارجی آن ها صورت گرفته است. در این مدت، 
تلاش ها برای آنچه مخالفان و تروریست ها، سرنگونی »بشار اسد« رییس جمهوری سوریه، 
می نامیدند به شکست انجامید و دولت سوریه نشان داد که مقاومت قوی تر از آن چیزی 
است که تصور می شد. همراه با مقاومت نظام سیاسی و ارتش سوریه در برابر تروریست 
ها، از کنترل خارج شدن گروه های تروریستی و تهدیداتی که این گروه ها برای پشتیبانان 
منطقه ای خود ایجاد کرده اند این مساله ثابت شده است که کشورهای پشتیبان تروریست 
ها در سوریه تا چه اندازه در محاسبات خود اشتباه کرده اند و اکنون همین کشورها تلاش 
دارند با ایجاد ائتلافی منطقه ای و بین المللی علیه داعش و تروریسم تکفیری مبارزه کنند. 
ترس از ایجاد منطقه بزرگی در قلب خاورمیانه که با خلاء سیاسی روبرو باشد و شکلگیری 
سیاه چاله ای از تروریسم تکفیری در چنین منطقه ای، کشورهای پشتیبان تروریست ها 
را به این نتیجه رسانده است که سرنگونی نظام سوریه نه تنها به سود امنیت منطقه و آنها 
نیست، بلکه باید برای رویارویی با تروریست ها و جلوگیری از سقوط سوریه به چنین سیاه 
چاله ای، با نظام کنونی دمشق وارد تعامل سیاسی شد. در این ارتباط ما شاهد شکلگیری 
ائتلاف بین المللی علیه داعش و بمباران هوایی آن علیه مواضع این گروه تروریستی در 
عراق و سوریه هستیم. حملات هوایی نیروهای ائتلاف علیه داعش در سوریه و عدم اقدام 
علیه نظام سیاسی سوریه این گمان را تقویت کرده که غرب نیز به این نتیجه رسیده است 
که تهدید بزرگ تر و فوری تر، تروریست های تکفیری هستند و بهترین راه رویارویی با 
آنها، همکاری با دولت سوریه است.از طرفی دیگر، اگر نگاهی به راه حل هایی که محققان 
مسائل بین المللی برای رویارویی با تروریست هایی همانند داعش ارایه می دهند داشته 
باشیم، می بینیم که کسانی مانند فواد جرجس بهترین راه مبارزه با این گروه ها را از درون 
منطقه و توسط نیروهای بومی می دانند که پیش زمینه آن، تقویت دولت مرکزی در عراق 
و حل سیاسی مساله سوریه است )۱(.درباره حل سیاسی مساله سوریه باید به این نکته 
اشاره شود که طرح های ژنو۱ و ژنو۲ به دلیل نگاه غیرواقع بینانه طراحان آن با شکست 
روبرو شد و اکنون غرب با فرستادن »استفان دمستورا« نماینده ویژه سازمان ملل متحد در 
امور سوریه، به این نتیجه رسیده است که برای حل مساله سوریه باید راه حلی ارایه شود که 
هم دربرگیرنده همه طرف های سوری باشد و هم بدون پیش شرط کناره گیری از قدرت 
باشد.نتیجه این تغییر دیدگاه را می توان در طرح نماینده سازمان ملل متحد و طرح مسکو 
مشاهده کرد که بر پایه آن قرار است با میانجیگری روسیه و مصر، طرف های سوری با 
یکدیگر به صورتی رو در رو به گفت و گو بپردازند و به راه حلی بینابین دست یابند؛ راه حلی 
که بر پایه آن قدرت همچنان در دست بشار اسد باقی خواهد ماند اما گروه های مخالف نیز 

در قدرت سهیم خواهند شد.
بنابراین یک توافق منطقه ای و بین المللی برای حل سیاسی مساله سوریه در حال 
شکل گیری است و طرف های درگیر به این نتیجه رسیده اند که هیچ راه حل غیر سوری 
و از بیرون نمی تواند مساله سوریه را حل کند و در صورت تداوم وضعیت بی ثبات کنونی 
نیز باید منتظر پیامدهای بعدی بحران داعش بر کل منطقه و بر امنیت جهانی بود. در چنین 
چارچوبی، طبیعی است که کشورهای منطقه تلاش کنند برای کسب بیشترین منفعت از 
وضعیت کنونی، برای برقراری روابط )هر چند جزئی( با دولت سوریه پیش قدم شوند. کشور 
کویت به دلیل نقش میانجی گرایانه ای که اغلب در تحولات سیاسی-اجتماعی حوزه خلیج 
فارس داشته و به دلیل پیشینه رابطه این کشور با سوریه، تلاش کرده است در این زمینه 
پیش قدم شود. بازگشایی دوباره سفارت سوریه در کویت می تواند نخستین گام در چنین 
منظومه ای باشد و باید منتظر بازگشایی سفارت کویت در سوریه و اقدام های مشابهی از 

سوی دیگر کشورهای منطقه از جمله امارات و عمان نیز بود.

ظریف خواستار آزادی دبیر کل الوفاق بحرین شد

نوبخت:

 استعفای نعمت زاده صحت ندارد 

جهانگیری:

 فساد نتیجه بی توجهی به نماز است

رسایی: 

فقط با مهدی هاشمی مناظره می کنم 

با دستور دادستان کل کشور:

تبلیغات برای "پدیده"، "تبرک" و "پردیسبان" ممنوع شد 

محمود عباس: 

از آرمان های فلسطین کوتاه نمی آییم 

حجت الاسلام سیدرضا تقوی خبرداد: 

برگزاری جلسه وحدت اصولگرایان در 18 دی 

صفر نعیمی عضو کمیسیون امنیت ملی مجلس:

امکانات نظامی ما از معیشیت مردم مهمترند 

افخم:

برنامه فوری برای مذاکره باعربستان نداریم 

 معاون وزارت آموزش و پرورش  اعلام کرد:

فعالیت 20 هزار روحانی در سطح مدارس

حماس:

 سوء تفاهم میان ما و ایران برطرف شد 

باهنر: 

قیمت هر بشکه نفت در لایحه بودجه بالاست
 

سنای افغانستان:

 اشرف غنی و عبدالله استعفا کنند 

محمدتقی فاضل میبدی:

سودجویان و منفعت طلبان اجازه رفع حصر را نمی دهند 

رئیس قوه قضائیه :

سران فتنه را درصورت لزوم محاکمه می کنیم 
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و  مدیره  هیئت  رئیس  ایمان: 
فاضلاب  و  آب  شرکت  مدیرعامل 
استان قم از بهره برداری از چهارمین 
تصفیه خانه آب قم در آینده ای نزدیک 
خبر داد و گفت: این تصفیه خانه در 
آماده  و  احداث  سال  یک  از  کمتر 

بهره برداری شده است.
توکلی بینا  عبدالحمید  مهندس 
روزگذشته  در نشست خبری به مناسبت 
سالروز تأسیس شرکت های آب و فاضلاب 
رفتار مصرفی در  تغییر  لزوم  به  اشاره  با 
زمینه آب، اظهار داشت: کمبود آب در دنیا 
به ویژه در کشور ایران یک واقعیت است 
که خوشبختانه در دولت یازدهم این مسئله 
مهم و لزوم تغییر رویکرد مورد تأکید جدی 
قرار گرفته و آب به مسئله نخست کشور 

تبدیل شده است.
وی با تأکید بر اینکه باید کار جدی در زمینه تغییر 
الگوهای رفتاری در تمام مصارف انجام شود، یادآور شد: 
امروز تنها تأمین آب جزو دغدغه های ما نیست بلکه نحوه 
مصرف، بازچرخانی و بازیافت آب نیز جزو مسائل اصلی در 

زمینه حفظ و حراست از منابع آبی موجود است.
رئیس هیئت مدیره و مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب 
استان قم خواستار توجه به مسئله آب مجازی شد و تصریح 
کرد: امروز آب مجازی مشکل بسیاری از کشورهایی که با 
کمبود آب هستند را تا حدودی رفع کرده است بنابراین 

باید در صادرات به میزان آب مجازی در کالا  توجه کنیم.
وی بر لزوم نهادینه کردن فرهنگ مصرف در جامعه 
تأکید و خاطرنشان کرد: امیدواریم با کمک رسانه ها از آب 
که مهم ترین موضوع حیاتی بشر است حفظ و حراست 

کنیم و در استفاده بهینه از آن بکوشیم.
توکلی بینا در بخش دیگری از سخنان خود به ارائه 
گزارشی از عملکرد شرکت آب و فاضلاب استان قم از ابتدای 
سال جاری تاکنون پرداخت و اظهار داشت: در این مدت 
بیش از ۱۰۰ کیلومتر از شبکه های آب  و فاضلاب شهر قم 
اصلاح و توسعه یافته است که نسبت به بودجه تکلیفی سال 

۹3 در این زمینه 83 درصد پیشرفت داشته ایم.
تصفیه خانه  درصدی   85 پیشرفت  به  اشاره  با  وی 
فاضلاب قم اظهار داشت: این تصفیه خانه جزو پیشرفته ترین 
تصفیه خانه های فاضلاب ایران به شمار می رود و از آخرین 

فناوری های روز در آن استفاده شده است.
رئیس هیئت مدیره و مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب 
استان قم افزود: با وجود موانع و مشکلاتی که تحریم ها 
بر سر راه این پروژه ایجاد کرد همچنان پروژه فعال و از 

پیشرفت قابل قبولی برخوردار است.
در  تصفیه خانه  این  از  آزمایشی  بهره برداری  از  وی 
امیدواریم  گفت:  و  داد  خبر  آینده  سال  اردیبهشت ماه 
شهریورماه سال آینده این تصفیه خانه به طور کامل به 

بهره برداری برسد.
تصفیه خانه  این  ویژگی های  از  برخی  به  بینا  توکلی 
اشاره کرد و ادامه داد: با طراحی های صورت گرفته، در 
این تصفیه خانه از لجن فاضلاب گاز تولید شده و از گاز 
حاصله از آن برق تولید می شود که 7۰ درصد برق مورد نیاز 

تصفیه خانه از این طریق تأمین می شود.
وی در بخش دیگری از سخنان خود از انعقاد تفاهم نامه 
با بانک توسعه اسلامی به منظور دریافت5۶ میلیارد تومان 
تسهیلات برای اجرای ۱۰۰ کیلومتر شبکه فاضلاب فرعی 
آینده  ابراز داشت: در روزهای  و  دیگر در شهر خبر داد 

فراخوان بین المللی این پروژه انجام خواهد شد.
رئیس هیئت مدیره و مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب 
استان قم این میزان تسهیلات را منبع بسیار خوب اعتباری 

در  که  خشک پولی  با  کرد:  تصریح  و  ذکر  استان  برای 
اعتبارات ملی و استانی صورت گرفته این تسهیلات فرصت 
خوبی است تا بتوانیم شبکه های فاضلاب شهر را توسعه 

بدهیم.
مهندس توکلی بینا در ادامه به احداث تصفیه خانه آب 
شماره چهار قم خبر داد و تأکید کرد: این تصفیه خانه با 
ظرفیت ۶۰۰ لیتر در ثانیه با اعتباری بالغ بر دو میلیارد 
تومان طی ۱۱ ماه به اجرا رسیده و طی هفته های آینده 
با حضور مسئولان استانی و کشوری به بهره برداری خواهد 

رسید.
وی در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به تحویل 
چهار شهر استان از آبفای روستایی به آبفای شهری ابراز 
داشت: طی دو سال گذشته علاوه بر اقدامات صورت گرفته 
در راستای کاهش پرت و اصلاح شبکه های آب این شهرها، 

حدود ۴ هزار و 5۰۰ متر توسعه شبکه داشته ایم.
رئیس هیئت مدیره و مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب 
استان قم با بیان اینکه تمام این شهرها مجهز به سیستم 
کنترل از راه دور تأسیسات شده اند، ابراز داشت: استان قم 
تنها استان در سطح کشور است که تمام شهرهای آن 
مجهز به سامانه هوشمند کنترل از راه دور تأسیسات است.

وی از احداث پیشرفته ترین و مجهزترین آزمایشگاه آب 
کشور در قم خبر داد و گفت: این آزمایشگاه در زیربنایی 
به مساحت 5۰۰ مترمربع ساخته خواهد شد که هم اکنون 
دارای پیشرفت فیزیکی 7۰ درصدی است و عزم جدی 
داریم که در روز جمهوری اسلامی آن را به بهره برداری 
برسانیم. توکلی بینا این آزمایشگاه را نخستین آزمایشگاه 
کشور تحت استاندارد بین المللی ۱7۰۲5 اعلام کرد و ابراز 
داشت: احداث این آزمایشگاه از افتخارات مهندسی ما در 
استان قم است. وی با اشاره به دریافت گواهینامه کفایت 
شیمیایی آب از مراجع بین المللی برای نخستین بار اظهار 
داشت: سالانه ۴۰ هزار آزمون فیزیکی، شیمیایی، میکروبی 
و بیولوژی بر روی تمام منابع تولید و مخازن، شبکه ها و 
تأسیسات انجام می دهیم تا بتوانیم آب سالم و بهداشتی را 

به مردم عرضه کنیم.
رئیس هیئت مدیره و مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب 
استان قم همچنین از مطالعه و اجرای سامانه هوشمند 
نمونه برداری و پایش کیفیت آب در فیلترهای تصفیه خانه 
آب قم خبر داد و خاطرنشان کرد: این سامانه نیز به شدت 
بر روی سلامت آب قم مؤثر است و به ما اجازه می دهد که 
به صورت آنلاین کیفیت خروجی آب تصفیه خانه را رصد 
کنیم که این امر به ارتقا و پایداری کیفی آب کمک می کند.

وی در ادامه با بیان اینکه از ابتدای سال جاری تاکنون 
8۴ میلیون مترمکعب آب تولید و تصفیه کرده ایم، تصریح 
کرد: از این میزان ۶3 درصد از سرشاخه های دز، ۱۲ درصد 
از سد ۱5 خرداد و ۲5 درصد از منابع زیرزمینی تأمین 

شده است.

سال  ابتدای  از  شد:  یادآور  بینا  توکلی 
مکعب  متر  میلیون   ۱۶ تاکنون  جاری 

فاضلاب نیز تصفیه شده است.
به ۱۴ هزار  از رسیدگی  وی همچنین 
فقره حوادث شبکه و انشعابات آب و فاضلاب 
جاری  سال  ابتدای  از  گفت:  و  داد  خبر 
تاکنون ۱۱ هزار فقره کنتور آب مشترکین 

نیز تعویض شده است.
فاضلاب  و  آب  شرکت  مدیرعامل 
سامانه  اندازی  راه  از  پایان  در  قم  استان 
ارتباط  منظور  به  پیامکی3۰۰۰۱۲۲۹۹۰ 
بیشتر مردم با آبفای قم خبر داد و گفت: 
این سامانه به عنوان چهارمین درگاه ارتباط 
مردم با آبفا به شمار می رود که مشترکین 
می توانند با ارسال کد اشتراک خود از طریق 
اطلاعات  آخرین  از  سامانه  این  به  پیامک 

مربوط به قبوض خود آگاه شوند.

اجرای برنامه های گسترده آموزشی و ترویجی به 
منظور اصلاح الگوی مصرف

مدیر روابط عمومی و آموزش همگانی شرکت آب و 
فاضلاب استان قم نیز در این نشست خبری از برنامه ریزی 
گسترده به منظور اجرای برنامه های آموزشی و ترویجی به 

منظور اصلاح الگوی مصرف در استان خبر داد.
محمد کربلایی ابراهیمی با اشاره به اقدامات صورت 
و  آب  بهینه  مصرف  فرهنگ سازی  زمینه  در  گرفته 
چهارمین  برگزاری  کرد:  اظهار  همگانی  آموزش های 
نظام  جشنواره  برگزاری  زندگی،  صدای  آب  جشنواره 
تبلیغات  اجرای  فاضلاب،  و  آب  صنعت  در  پیشنهادات 
محیطی، اجرای برنامه های آموزشی در بوستان های شهر 
در فصل تابستان با مشارکت شهرداری و... از جمله اقدامات 

صورت گرفته در ماه های اخیر بوده است. 
در  معارف  رادیو  با  تفاهم نامه  انعقاد  به  اشاره  با  وی 
عنوان  با  فرهنگی  و  ترویجی  برنامه  تولید 5۰  خصوص 
آب یعنی زندگی تصریح کرد: انعقاد تفاهم نامه با آموزش 
و پرورش، اجرای برنامه های ویژه ترویجی در 5۰۰ مدرسه 
مدرسه   ۲۰۰ در  ترویجی  برنامه های  اجرای  و  ابتدایی 
متوسطه ویژه اولیا و مربیان و اجرای طرح حامیان آب در 
5۰۰ مدرسه ابتدایی از دیگر اقدامات صورت گرفته از سوی 

آبفا قم در بخش آموزش همگانی بوده است. 
شرکت  همگانی  آموزش  و  عمومی  روابط  مدیر 
شیر چشمی  تحویل ۶۰۰  از  قم  استان  فاضلاب  و  آب 
فتوالکترونیک به آموزش پرورش جهت نصب در اماکن 
اداری و مدارس برای صرفه جویی در مصرف آب خبر داد 
و گفت: برای فرهنگ سازی در مصرف بهینه آب در سنین 

پایین برنامه های ویژه ای داریم.
 وی با اشاره به اینکه مردم ایران در خصوص فرهنگ 
مصرف بسیاری از کالاها و منابع رکورددار هستند گفت: 
این رکوردها در مصرف آب، برق، محیط زیست، سوخت و... 
به ثبت رسیده است که از الگوهای مصرف درست تبعیت 

نمی کنند. 
کربلایی ابراهیمی با اشاره به فقر منابع آبی در کشور 
اظهار کرد: یارانه هایی که دولت بر روی انواع کالا ارائه کرد 
مهم ترین عامل ایجاد فرهنگ بی رویه است و نمی توان با 
چند تبلیغ محیطی، رسانه ای و تلویزیونی این فرهنگ را 

تغییر داد. 
وی با تاکید بر اینکه باید به صورت شفاف فقر منابع آبی 
برای مردم تبیین شود اظهار کرد: باید مردم در امر مصرف 
بهینه آب مشارکت کنند زیرا رفع مشکل کمبود آب فقط با 
مشارکت مردمی امکان پذیر است و در این راستا برنامه هایی 

در ماه های آینده و ابتدای سال آینده اجرا خواهد شد. 

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم خبر داد

پیشرفت 85 درصدی مدرن ترین تصفیه خانه فاضلاب ایران

نامحرمانه

اخبار

هشدار آیت  الله سیستانی به رژیم بحرین
گفته می شود: منابع آگاه در فراکسیون پارلمانی همپیمانی ملی عراق اعلام کردند که »آیت الله سید 
علی السیستانی« مرجعیت عالی شیعیان در این کشور، به »صلاح المالکی« سفیر بحرین در عراق ابراز 
نگرانی خود از دستگیری شیخ »علی سلمان« دبیر کل جمعیت وفاق اسلامی از سوی منامه را ابلاغ کرده 
است. این منبع که خواست نامش فاش نشود گفته است: مرجعیت دینی تاکید کرد: دستگیری شیخ 
سلمان از سوی نیروهای امنیتی بحرین به نفع و مصلحت منامه نیست و وی هرچه سریعتر باید آزاد شود 

و منامه نیز از مردم عذرخواهی کند.

مجمع روحانیون مبارز: دعوت به راهپیمائی نکردیم 
گفته می شود: اعضای مجمع روحانیون مبارز در جلسه  دوشنبه شب گذشته خود با بیان این که 
» برای جلوگیری از تحریف تاریخ تأکید می گردد که مجمع پس از انتخابات 88 هیچگاه از مردم دعوت 
به راهپیمایی نکرده است« یادآور شده اند: مجمع تنها از وزارت کشور کتباً برای برگزاری راهپیمائی 
درخواست مجوز کرد و وزارت کشور تا صبح شنبه هیچ گونه پاسخی به درخواست مجمع نداد و تنها در 
حدود ساعت ۱۲ تلفنی به مجمع اطلاع داد که با درخواست شما موافقت نمی شود و در پی آن مجمع 
هم با صدور اطلاعیه ای اعلام کرد که با توجه به عدم موافقت وزارت کشور خود به خود موضوع راهپیمایی 
منتفی است و این اطلاعیه در همان روز چندین بار از رسانه ملی پخش گردید. مجمع روحانیون اعلام 
می دارد تمام گفته ها و نوشته هائی که در این باره از رسانه ها و از ناحیه هرکس ابراز می شود عاری از صحت 

است و حاکی از جهل به این موضوع یا تجاهل است.

شرط وزارت ارشاد براي فعالیت شجریان 
گفته می شود: حسین نوش آبادی سخنگوي وزارت ارشاد درباره شرایط ادامه فعالیت هنري شجریان 
گفته است:راه بازگشت و ورود به عرصه هنر به روی او باز است به شرطی که به فرهنگ ایرانی اسلامی و 
چارجوب نظام جمهوری اسلامی پایبند باشد. سیاست دولت بستر سازی برای کسانی است که اگر از مردم 

و نظام فاصله گرفتند جذب شوند تا زمنیه ای برای دلبستگی به کشور و مردم ایجاد شود.

در جلسات ولنجک احمدی نژاد حضور ندارم
گفته می شود: حمیدرضا حاجی بابایی وزیر پیشین آموزش و پرورش تاکید کرده است: هیچ گروهی 
در جلسات هم گرایی اصولگرایان محوریت ندارددر این جلسات همه اصولگرایان حضور پیدا می کنندما 
تشکیل چنین جلساتی را نه تنها برای اصولگرایان بلکه برای اصلاح طلبان نیز تجربه موفقی می دانیم. وی 
در خصوص جلسات احمدی نژاد در ولنجک و اینکه آیا در ای جلسات شرکت می کند، گفته است: بالاخره 
بنده روزی وزیر احمدی نژاد بوده ام اعتقادم بر این است که باید احترام همه روسای خود را سر جای خود 
داشته باشم اما با این حال حاجی بابایی همیشه راه خود را می رود من در جلسات احمدی نژاد حضور 

نداشته ام که بخواهم در مورد جزئیات آن صحبت کنم.

شاه عربستان راهی بیمارستان شد 
 گفته می شود: دیوان پادشاهی عربستان روزچهارشنبه اعلام کرده است: عبدالله بن عبدالعزیزروز 
چهارشنبه به منظور انجام برخی آزمایش های پزشکی به بیمارستان شهرک پزشکی ملک عبدالعزیز 
متعلق به گارد ملی عربستان منتقل شده است.دیوان پادشاهی عربستان جزییات بیشتری از این موضوع 
ارایه نکرده است .پادشاه ۹۰ ساله عربستان تاکنون به دلیل بیماری و کهولت سن دربیمارستان های 
مختلف داخلی و خارجی بستری و مورد عمل جراحی قرارگرفته است و هرچند وقت با بستری شدن وی، 

اخباری مبنی بروخامت اوضاع یا مرگ وی منتشرمی شود.

اصفهان جزو 10 شهر آلوده دنیاست 
گفته می شود: محمد مهدی امین رئیس دانشکده بهداشت دانشگاه علوم پزشکی اصفهان 
گفته است: اصفهان جزو ۱۰شهر آلوده در دنیا و پنجمین استان صنعتی خاورمیانه است. امین 
اظهار داشته است: استان اصفهان از بزرگترین قطب های صنعتی کشور است که در برگیرنده برخی 
از صنایع بنیادی است.وی بیان داشته است: آلودگی هوا و صدا معضل اساسی زندگی در کلان 
شهرهای ماست. جامعه علمی هر کشوری علاوه بر تولیدات علمی در زمینه های پیشرو دنیا، می 
بایست بر اساس نیازهای واقعی و روزمره کشور جهت گیری کرده و به تولید محتوای علمی در این 

زمینه بپردازد.

13 سال زندان برای قتل ببر در چین 
گفته می شود: چین به کشور اعمال مجازات های قاطع و سخت مجرمان بویژه اقتصادی و اجتماعی 
در جهان شهرت دارد  به تازگی یک تاجر رابه اتهام خریداری سه قلاده ببر و خوردن گوشت این جانور به 
۱3 سال حبس محکوم شده است.  این مجازات سنگین برای یک متخلف و با هدف هشدار بازدارنده در 

حمایت از حقوق حیوانات تعیین کرده است .

صدام حسین فیلم شد
گفته می شود: فیلم »کاری برای انجام دادن در بغداد نیست« به کارگردانی »مایسون پاچاچی« با 
محور روایت روزهای محاکمه تا اعدام »صدام حسین تکریتی« رهبر حزب بعث عراق تا چند روز دیگر 
کلید می خورد. فیلم »کاری برای انجام دادن در بغداد نیست« اثری ضد جنگ و یک درام اجتماعی - 

سیاسی است که بنا به گفته کارگردان آن تولید آن یک سال به طول خواهد کشید.

سنگ قبرهای چیني که قرآن می خوانند! 
 گفته می شود: چینی ها پس از مرگ نیز دست از سر ما برنداشته اند، آنها این بار اعتقادات و باورهای 
ما را دست مایه کسب درآمد کرده اند و دستگاهی ساخته اند که به سنگ قبر متصل می شود. باطری این 
دستگاه کوچک به وسیله نور خورشید در طول روز شارژ می شود و شب ها قرآن می خواند.این خلاقیت و 
نبوغ آنهاست یا سهل انگاری و بی توجهی ما به فرهنگ مان که باعث شده هرکس در هر کجای دنیا فکر 

کند می تواند آداب و رسوم دیگر کشورها را به مقری برای کسب درآمد تبدیل کند.

مدیر کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم :

ارزش های دینی را می توان از طریق هنر
 به جامعه منتقل کرد

ایمان: مدیر کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم بزرگ ترین تقابل ما با دشمن را در 
میدان هنر دانست و گفت: از طریق قالب هنر می توان پیام ها و ارزش های دینی را به درون 

جامعه و افراد القا کرد. 
حجت الاسلام عبدالرضا ایزدپناه پیش از ظهر چهارشنبه در نشست خبری با اصحاب رسانه پیرامون 
جشنواره نماز و نیایش، اظهار کرد: نظام یافتن هنر دینی در حکومت اسلامی از آرزو های علما و مراجع 
تقلید و همه کسانی است که دغدغه رساندن پیام انسان ساز و آزادی بخش اسلام و تشیع را به دنیا 

دارند.
وی با بیان اینکه امروز بزرگ ترین تقابل ما با دشمن در میدان فرهنگ و هنر و رسانه های صوتی و 
تصویری و مجازی است، گفت: تقویت جبهه فرهنگ و هنر دینی هم از دیدگاه قرآن، قانون اساسی، امام 
راحل و مقام معظم رهبری راهبردی ترین مسئله برای تهاجم اعتقادی و فکری به دشمن و اساسی ترین 

رکن دفاع از هجوم دشمن علیه اسلام است.
مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم با اشاره به اینکه از طریق قالب هنر می توان پیام ها و ارزش ها را 
به درون افراد و جامعه القا کرد، افزود: تعلیم، باورسازی و رشد باور های دینی به صورت نا خود آگاه و غیر 

مستقیم مهم ترین ویژگی هنر از نظر مقام معظم رهبری است.
وظیفه یک حکومت اسلامی اقامه نماز است

وی تصریح کرد: برگزاری جشنواره ملی نماز و نیایش در قالب فیلم کوتاه و عکس بزرگ ترین مصداق 
لاةَ« خواهد بود. نّهاهُم فیِ الأرَضِ أقَامُوا الصَّ آیه شریفه »الَّذینَ إنِ مَکَّ

حجت الاسلام ایزدپناه با بیان اینکه اولین وظیفه یک حکومت اسلامی اقامه نماز است، گفت: اقامه نماز 
یک شکل و یک روحی دارد و اگر ستاد اقامه نماز کشور نصف بودجه خود را در استفاده هنر در اقامه نماز 

در جامعه هزینه کند می تواند به بخش زیادی از مأموریت این آیه را تحقق بخشد.
وی با بیان اینکه پیکره بندی جمهوری اسلامی بر اساس یاد خدا و اطاعت از خدا تحقق پیدا می کند، 
عنوان کرد: معیار برتری و اکرام در ادارات و جامعه و حتی بازار تقوا است و نماز بزرگ ترین ابزار برای این 
عمل است. مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم مهم ترین هدف اقامه نماز را خداگونه شدن تصمیم ها و 

برنامه ریز ی های اجتماعی دانست و افزود: خداوند در نماز یک کار هنری را به نمایش می گزارد.
دائمی شدن دبیر خانه جشنواره نماز و نیایش

وی با اشاره به اهمیت موضوع نماز، خواستار دائمی شدن دبیرخانه جشنواره نماز و نیایش شد و اظهار 
کرد: آثار فراوانی به دبیرخانه ارسال شده است و بسیاری استان های کشور خواستار تشکیل جشنواره در 

منطقه خود شده اند.

مدیر کمیته امداد امام خمینی )ره( شهرستان قم  خبرداد:

معافیت و کاهش خدمت  سربازی 304 نفر 
از مددجویان کمیته امداد قم

ایمان: مدیر کمیته امداد امام خمینی )ره( شهرستان قم از  معافیت و کاهش خدمت وظیفه 
عمومی و ایجاد تسهیلات انتقال محل خدمت وظیفه 304 نفر از فرزندان مددجوی کمیته 

امداد قم خبر داد.
اکبر رشیدی قم با اشاره به رویکرد کمیته امداد برای توانمند سازی خانواده های تحت حمایت گفت 
: معافیت فرزندان این خانواده ها از خدمت مقدس سربازی با هدف کمک به اقتصاد ، توانمندی و امنیت 
آنهاست و در این راستا طی ۹ ماهه سالجاری تعداد ۱۰۹ نفر از خدمت نظام وظیفه معاف و ۱۹5 نفر نیز 

از خدمات کاهش دوره وظیفه و انتقال محل خدمتی بهره مند شدند.
وی افزود : معافیت پسران خانواده های تحت حمایت کمیته امداد نه تنها توانمندسازی این خانواده 
ها بر مبنای کمک به تامین معاش و اقتصاد خانواده بلکه اشتغال پایدار و تسریع در ازدواج ایشان نیز را 

به دنبال دارد. 
اعزام 500 زائر در راه مانده

ایمان: مدیر کمیته امداد امام خمینی )ره( شهرستان قم  در ادامه افزود :در 9 ماهه امسال 
تعداد 500 نفر از زائرین حضرت معصومه )س( و مسافران در راه مانده  شهر مقدس قم با کمک 

کمیته امداد امام خمینی )ره( قم  به شهرهای  خود اعزام شدند.
رشیدی با اشاره به اینکه شهر مقدس قم بدلیل وجود آستانه مقدسه حضرت فاطمه معصومه )س( و 
مسجد مقدس جمکران و اماکن مذهبی زائر پذیر می باشد گفت : طبیعی است که در چنین شرایطی 
تعدادی از مسافران این شهر مقدس و زائرین گرامی بعنوان ابن السبیل شرایط و هزینه بازگشت به وطن 
خود را نداشته باشند لذا کمیته امداد امام خمینی )ره( قم بعنوان یکی از اعضای ستاد تسهیلات زائرین 
در قم پس از بررسی و تحقیق صحت و سقم ابن السبیل بودن مراجعه کنندگان و مشاوره لازم ، طی ۹ 
ماهه سال ۹3 تعداد 5۰۰ نفر را با تهیه بلیتهای قطار و اتوبوس به شهرها و وطن خود بازگردادنده است.

وی افزود : این تعداد در غالب ۲۹3 خانوار بودند که غالبا از خانواده های بی بضاعت یا کم بضاعت ساکن 
در شهرهای دیگر بودند.رشیدی خاطر نشان کرد: برای اعزام این تعداد از افراد در راه مانده مبلغ ۱7۰ 

میلیون ریال اعتبار هزینه شده است.

مدیرکل پدافند غیر عامل استان قم : 

قرنطینه شبانه روزي  
درمجتمع دامشهر ایجاد شود 

ایمان: مدیرکل پدافند غیر عامل استان قم  گفت : باید براي ورود 
و خروج دام  به مجتمع دامشهر قرنطینه شبانه روزي با امکانات و 

تجهیزات کامل ایجاد شود .

مهدي متقیان در حایشه بازدید از مجتمع دامشهر اظهار داشت  : یکي از 
وظایف قرارگاه پدافند غیر عامل زیستي استان پایش و رصد تهدیدات زیستي 
و عوامل تشدید کننده آن در حوزه هاي انساني، گیاهي، جانوري، زیست 
محیطي، آب و غذا است. وي  با اشاره به اینکه یکی از دغدغه ما در استان 
جدي گرفتن بحث پدافند غیر عامل است افزود : با توجه به اینکه از ۲3 استان 
کشور دام وارد قم  وازانجا به استان هاي دیگر منتقل مي شود مخاطرات 
حملات غیر عامل از طریق کاهش مخاطرات انتقال دام آلوده  باید مورد توجه 
قرار گیرد.وی ادامه داد: در همین راستا باید براي مجتمع دامشهر قرنطینه 
شبانه روزي با امکانات و تجهیزات کامل ایجاد شود و ورود و خروج دام به 
مجتمع دامشهر کنترل شود. مدیرکل پدافند غیر عامل استان  ادامه داد: باید 
در ورودي دامشهر پاسگاه نیروي انتظامي با خدمات شبانه روزي استقرار یابد 
و ترتیبي اتخاذ شود تا با هماهنگي با استان هاي دیگر دام هاي وارد شده به 
استان هویت دار باشد. وي  درپایان گفت : در این بازدید مقرر شد اداره کل 
دامپزشکي استان راهکارها و پیشنهادات اجرایي را به منظور پي گیري و اقدام 
به دبیرخانه قرارگاه پدافند غیرعامل زیستي اعلام نمایند.  گفتنی است: بر 
اساس مصوبه قرارگاه پدافند غیرعامل زیستي استان در جلسه اي با حضور 
رفیعي مدیرکل دامپزشکي استان و طلایي مدیرکل جهاد کشاورزي استان 

موضوعات و مسائل پدافند غیر عامل زیستي مجتمع دامشهر بررسي شد.  

مدیرکل تامین اجتماعی  استان قم:

95 درصد کارفرمایان قمی اینترنتی  
لیست  بیمه ارسال می کنند

ایمان: مدیرکل تامین اجتماعی استان  قم گفت:کارفرمایان قمی از 
اجرای طرح ارسال اینترنتیلیست حق بیمه کارگران استقبال خوبی 
داشتند بطوری که 95 درصد لیست های حقبیمه در آذرماه امسال 

بصورت اینترنتی ارسال شد.
سید مجتبی موسوی در حاشیه بازدید از رونداجرای این طرح در شعبه 
۴ تامین اجتماعی قم با اعلام این خبر افزود:در آذرماه تعداد ۱۲ هزار و ۴۴8 
لیست اینترنتی توسط کارفرمایان به تامیناجتماعی ارسال شده است و اداره 
کل قم توانست مقام دوم کشور را در این زمینه کسب کند.وی ادامه داد:تکریم 
ارباب رجوع،کاهش مراجعات به شعب و کارگزاری ها،جلوگیری از اتلاف وقت 
کارفرمایان ، افزایش سرعت و اعتبار محاسبات بیمه ای و کاهش سفرهای 

درون شهری از مزایای اجرای این طرح می باشد.

از ابتدای راه اندازی بیمارستان تامین اجتماعی در قم:

بیش از هفت هزارنفر از خدمات بستری 
بهره مند شدند

ایمان: مدیر درمان تامین اجتماعی استان قم  گفت :بیش از هفت 
هزار و451 نفر از خدمات بستری بیمارستان تامین اجتماعی قم از 

ابتدای راه اندازی بیمارستان تا پایان آذرماه 93 بهرمند شدند.

دکتر داود علیمحمدی اظهارداشت: از این تعداد دو هزار و۱۱۴ نفر  از 
بیماران نیاز به عمل جراحی داشتند که کادر درمانی خدمات جراحی را به 
شکل مطلوب انجام دادند.مدیر درمان استان قم افزود: تعداد بیماران مراجعه 
کننده در بخش سرپایی وبستری از زمان راه اندازی بیمارستان تا پایان آذرماه 
۱3۹3 به بیش از ۲۴5 هزار 3۱۶ نفر رسیده است که از این تعداد بیش از 
۶۴ هزار نفر توسط پزشک عمومی و33 هزار نفر  نیز توسط پزشک متخصص 
ویزیت شده اند.وی با اشاره به خدمات بخش پاراکلینک بیمارستان در زمینه 
های رادیولژی ،سونوگرافی،اندوسکوپی،داروخانه،آزمایشگاه وفیزیوتراپی و... 
گفت: تعداد بیش از  ۲3۶ هزار نفر نیز توسط این بخش ها پذیرش وخدمت 

ارائه شده است.

مدیر کل بنیاد شهید وامور ایثارگران استان قم: 

همایش پیشگامان بصیرت
 مدافعان ولایت در قم برگزار می شود

ایمان: مدیر کل بنیاد شهید وامور ایثارگران  استان قم گفت: همزمان 
با ایام دهه بصیرت با حضور کلیه خانواده های معظم شهدا و ایثارگران 
ششمین همایش پیشگامان بصیرت- مدافعان ولایت در حسینیه امام 

خمینی )ره(، دفتر مقام معظم رهبری در قم برگزار می شود. 
سردار سید جواد هاشمی  روز گذشته در جمع خبرنگاران افزود: این 
مراسم اولین بار از سوی خانواده معظم شهدا که نشان از بصیرت و هوشیاری 
والدین معظم شهداست آنانکه همواره در خط مقدم دفاع از ولایت و ارزشهای 
انقلاب اسلامی هستند برگزار شد و این حرکتی  در پیروی از سیره شهداست 
که در تمامی وصایای آنان دفاع از ولایت و بیداری در برابر دشمنان به چشم 

می خورد و مورد تاکید است. 
وی افزود: در طول شش سال گذشته هر ساله این مراسم پر رونق تر 
برگزار می شود. ۹دی نمایش بصیرت ملتی آزاده است که در چهار دهه 
گذشته به خوبی از آزمونهای مختلف سربلند بیرون آمده ملتی ولایت مدار و 
ایثارگر که همواره در طول انقلاب اسلامی، هشت سال دفاع مقدس و بعد از 
آن در دوران تحریم و تهدیدها و جنگ نرم دشمنان، وفادار به خونهای پاک 
شهدا ایستاده است. وی تاکید کرد: اسلام ،تشیع، ولایت فقیه، مرجعیت شیعه، 
حماسه عاشورا، ارزشهای دفاع مقدس و ایران اسلامی از آرمانهای خانواده 
های معظم شهدا وایثارگران است، خطوط قرمزی که در دفاع از آنها عقب 
نشینی نخواهند کرد. سردار هاشمی اضافه کرد: دشمن تلاش کرد در فتنه 
88بزرگترین حماسه ملت ایران را با تخریب به چالش بکشد اما ملت هوشیار 
و آگاه ایران اسلامی با بصیرت دینی باز هم موجب شکست دشمنان شد 

واینهمه از روحیه جهاد و ایثار و ایستادگی و صبر ملت ایران برمی خیزد. 
وی ادامه داد: این حماسه بزرگ ملت ایران را دشمنان انقلاب که همیشه 
سعی می کنند راهپیمائی های میلیونی را کوچک کنند، نیز نتوانستند پنهان 
نگه دارند، در طول این بیست سال، هیچ حرکت مردمی ای به این عظمت در 
ایران اتفاق نیفتاده است. وی افزود:ایستادگی ملت ایران و خانواده های معظم 
شهدا در حماسه ۹دی درس ایمان و استقامت در برابر توطئه دشمنان بود، 
درس جهاد و ایثار و حرکت در مسیر شهدا که  نتیجه آن موجب بی اثر شدن 

تمام تلاشهای دشمنان و فتنه گران شد.  
مدیر کل بنیاد شهید و امور ایثارگران افزود: ولایت فقیه محور وحدت امت 
اسلام و کانون محبت و الفت و تکیه گاه مردم است،ایشان با هوشیاری ابهامات 
را آشکار کردند و توطئه فتنه گران را خنثی نمودند در جریان واقعه ۱۹دی 
سال 57نیز ملت با بصیرت با تکیه بر ولایت فقیه  توانست توطئه دشمنان را 

خنثی نموده و زمینه ساز انقلابی عظیم در سال 58شود. 

هيچ چيز مانند نماز بيني 
شيطان را به خاک نمي مالد، پس نماز 
بگزار و بيني شيطان را به خاک بمال. 

استاد عباس فرساد متولد سال 1323 قم است. او تمام مقاطع تحصیلی را 
در قم گذرانده و دارای مدرک لیسانس از دانشرای عالی تهران در رشته زیست 
شناسی می باشد. او در دبیرستان های تهران مانند هدف و خوارزمی و اکثر 
دبیرستان های قم تدریس نموده است. وی شعر گفتن را از دوره دبیرستان آغاز 
کرده و تا به امروز همچنان با قوت ادامه داده است. وی در صدا و سیمای مرکز قم 
و روزنامه ایمان فعالیت رسانه ای خود را انجام داده است و سالیان زیادی است که 
با روزنامه ایمان در زمینه شعر طنز با گویش قمی همکاری دارد. از وی در جشنواره 
مختلف ملی و استانی دعوت و تجلیل به عمل آمده است که از آن جمله می توان 
به جشنواره سوهان روح و مطبوعات اشاره کرد. گفت و گویی را با این شاعر طنز 

پرداز انجام داده ایم که در ادامه می خوانید:

استاد شما از چه سالی شعر گفتن را آغاز کردید؟
من از دوران دبیرستان در انجمن های ادبی اشعارم را می خواندم. 

همگان با طنزها و شعرهای شما کم و بیش آشنایی دارند چه در جراید و چه در 
صدا و سیما، شما بیشتر چه نوع شعری را دوست دارید؟

من هم شعر کلاسیک که دارای اوزان عروضی باشد هم هم شعر نو و سپید به شرط آنکه 
دارای محتوا باشد و بیان کننده مطالب ویژه ای بوده و بر دل بنشیند. شعر اگر بخواهد بر دل 

نشیند لاجرم باید از دل برخیزد.

استاد شما معنی خاصی برای شعر دارید؟
شعر به عقیده من انقلابی است در شهر آرام کلمات.

شما شعر طنز را چه زمان آغاز کردید؟
من حدود چهل سال پیش کار شعر طنز را آغاز کردم. ابتدا شعر طنزگونه من در روزنامه 
توفیق و سپس در مجله گل آقا به صورت اسم مستعار دیده شد. سالهاست که با روزناهم ایمان 

در ستون طنز قمی همکاری دارم و اشعاری را به رشته تحریر درآورده ام.

آیا همه می توانند شعر بگویند؟
هم می توانند کلمات را ردیف کنند و به صورت نظم در آورند ولی شاعر نمی توانند باشند 

چون فقط اگر ناظم باشند بی محتوا و وقت خود را تلف کرده اند.

شما چه اشعاری بیشتر سروده اید؟
غزل، قصیده، رباعی، ترجیح بند و شعر نو

از شعرای معاصر به کدام شاعر یا شاعران دلبستگی دارید؟
دکترمظاهر مصفا، دکتر شفیعی کدکنی، عماد خراسانی، سهراب سپهری و از قدما به حافظ 

بزرگ و سعدی توانا.

می گویند شما بنیانگذار شعر فولکلور با گویش قمی می باشید؟
لطف دارند. همین طور است. کتاب هاییی درمورد گویش قمی نوشته شده است از جمله 
دکتر علی اشرف ،  استاد ماندگار، استاد قاضی و استاد ملکوتی ولی به صورت شعر و طنز بنظرم 

اولین فردی هستم که اقدام به چنین کاری کرده ام. 

استاد در این رابطه که مسئله نویی است و شروع کننده چنین کاری یعنی گویش 
قمی به صورت طنز و نظم می باشید، از چه زمان به فکر این مسئله افتادید و چرا؟

می دانیم کلمات در گویش قمی سابقه قدیمی و بیشتر کلمات از زبان دری گرفته شده 
خواستیم طوفان زمان این کلمات را از بین نبرد و برای ماندگاری بیشترش سعی کردیم آن را 

به صورت طنز بنویسم.

شما می توانید بگوید که تعداد اشعارتان چه مقدار است؟
دقیقا نمی دانم. ولی حدود 5۰ غزل، ۱۰ قصیده و ۲۰ رباعی و تعداد زیادی که خاطرم 
نیست شعر طنز با گویش قمی دارم. این مطلب را لازم است بگویم که گویش قمی آن نیست 
که به صورت بی بند و بار و گشاده حرف زدن یا کلمات را به صورت ناقص ادا کردن باشد. 
متاسفانه دیده می شود بعضی ها کلمات معمولی را با کشش خاصی به گویش قمی نسبت 
می دهند و بسیار تاسف آور است. باید بگویم اگر کسی میخواهد گویش قمی کار کند باید اولا 
قمی باشد و تحقیق کرده باشد و در بین افراد  زندگی کرده و معاشرت داشته باشد. خوشبختانه 
کار حقیر موجب آن شده است که جوانان که مایه ادبی دارند و با شعر آشنا هستند و شاعرند 

در این راه قدم بردارند. 

شا اکنون اشعارتان را چگونه ارائه می دهید؟
من سالهاست با روزنامه ایمان همکاری دارم و طنز با گویش قمی را می نویسم.

به عنوان آخرین سوال؛ استاد می گویند شما کار نیمایی در قم کرده اید؟
قم شعرای بسیار توانا و ارزشمندی دارد که بیشتر به صورت کلاسیک شعر می گویند و 
جوانان شاعری هم که به صورت کلاسیک و هم به صورت شعر نو کار می کنند. منتهی من 
لازم دیدم برای اینکه این کلمات بماند و از بین نرود و کلمات را با گویش قمی و طنز ارائه 
داده ام. از اینکه با شما گردانندگان عزیز روزنامه ایمان هم صحبت هستم و با من گفت و گو 
کردید متشکرم. امیدوارم توانسته باشم در اشاعه کلمات و گویش قمی کاری انجام داده باشم. 

گفت و گو با استاد عباس فرساد شاعر بنیانگذار شعر فوکلور با گویش قمی:

گویش محلی قمی 
باید حفظ شود

اخبار
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